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 تقدیر رئیس جمهوری از گروه فولاد مبارکه

دو خدمتِ ماندگار برای اصفهان
مدیرعامل گروه فولاد مبارکه در گفت وگوی زنده تلویزیونی با بخش خبر سراسری ساعت ۱۴ صداوسیما عنوان کرد:

در آیین افتتاح فاز اول نیروگاه خورشیدی آفتاب شرق صورت گرفت:در آیین افتتاح فاز اول نیروگاه خورشیدی آفتاب شرق صورت گرفت:

دست یابی به هدف متعالی توسعه پایدار و حفظ محیط  زیست، در کنار 
راهبرد خودتأمینی فولاد مبارکه در حوزه انرژی و تولید انرژی های تجدیدپذیر و 
ک، چهره ای نو از این گروه صنعتی را در سپهر توسعه صنعتی و اقتصادی ایران  پا
نمایان ساخته است. فولاد مبارکه با سرمایه گذاری در حوزه تأمین برق و همچنین 
پروژه انتقــال آب دریــای عمان بــه فلات مرکــزی ایــران، اراده ملــی خــود را برای 
نقش آفرینی در موضوعات کلان کشور به نمایش گذاشــت. این رویکرد، هفته 
گذشــته با بهره برداری از نیروگاه خورشــیدی آفتاب شــرق، به عنوان بزرگ ترین 
نیروگاه خورشیدی متمرکز کشور و ورود ۱۲۰ مگاوات برق به مدار، به ثمر نشست.

ایران اسلامی، سرزمینی مملو از ذخایر عظیم خدادادی معدنی، نفتی و گازی است که 
در کنار سرمایه های انسانی مستعد و توانمند، چشم انداز روشنی از توسعه و پیشرفت 
را پیشِ روی خود دارد. تجربه نیز نشان داده است که با وجود فشارها و تحریم های 
ناجوانمردانه بین المللی، اراده آهنین مردان و زنان سخت کوش و مجاهد این مرز و 
بوم همواره بر چالش ها غلبه کرده و کشور هر روز شاهد اجرای طرح ها و برنامه های 

توسعه ای است.
راهبرد خودتأمینی در حوزه انرژی، به ویژه در زمینه تأمین پایــدار آب و برق، تدبیری 
دوراندیشــانه از ســوی فــولاد مبارکــه به عنــوان شــرکتی مســئولیت پذیر و هم تــراز با 
اســتانداردهای جهانی بوده اســت؛ تدبیری که با هدف جبــران یا رفــع ناترازی های 
انرژی و فراهم کردن بستر مناســب برای استمرار تولید اتخاذ شــد. به یاری خداوند و 
کنون، بیش از  با تلاش مستمر هیئت مدیره و مدیران شرکت، از سال های گذشته تا

 2.3 میلیــارد دلار در ایــن حــوزه ســرمایه گذاری شــده اســت. هــدف اصلــی ایــن 
سرمایه گذاری ها، پایداری تولید، تولید فولاد سبز، بهبود امنیت انرژی کشور، کاهش 

وابستگی به سوخت های فسیلی و کاهش انتشار گازهای آلاینده بوده است.
تولید ۱۵۰۰ مگاوات برق از طریق نیروگاه حرارتی سیکل ترکیبی و نیروگاه خورشیدی، از 
جمله طرح های ملی فولاد مبارکه به شمار می رود که علاوه بر کمک به رفع ناترازی ها 
ک و پایدار خواهد بود.  و ایجاد اشتغال پایدار، گامی مؤثر در مسیر ساخت آینده ای پا
کنــون ۸۵۰ مگاوات از برق مورد  به یاری الهی و تلاش همه همکاران و پیمانکاران، تا
نیاز فولاد مبارکه تأمین شده و خوشبختانه، این شرکت امروز از وابستگی به برق شبکه 

سراسری بی نیاز گردیده است. این دستاورد، نشان از به ثمر نشستن یک حرکت ملی 
در مسیر تأمین برق کشور و رفع ناترازی های آن دارد.

بهره برداری از این نیروگاه خورشیدی با ســرمایه گذاری 3۰۵ میلیون یورویی شرکت 
فولاد مبارکه، در زمینی به وسعت بیش از ۱2 هزار هکتار اجرا شده و ضمن اشتغال زایی 
برای هزاران نفر در زمان اجرای پروژه، به عنوان بزرگ ترین نیروگاه یکپارچه خورشیدی 
ک شناخته می شود. این پروژه  کشور و یکی از پروژه های کلیدی توسعه انرژی های پا
نقش مؤثری در کاهــش مصرف ســوخت های فســیلی و افزایش ســهم انرژی های 

تجدیدپذیر در شبکه برق کشور دارد.
تولید فولاد سبز، کاهش آلاینده های زیست محیطی و محدود کردن انتشار کربن از 
جمله دغدغه ها و تعهدات اصلی فولاد مبارکه است. بهره برداری از این نیروگاه، سهم 
کربن در محصولات فولادی را به طور چشمگیری کاهش داده و باعث کاهش سالانه 
کسیدکربن می شود. همچنین با تولید ۶۰۰ مگاوات برق از این  حدود ۶۰۰ هزار تن دی ا
نیروگاه، بیش از ۶۰ درصد برق کوره های قوس الکتریکی فولاد مبارکه از طریق برق سبز 

تأمین خواهد شد.
در کنار این دستاوردها، سرمایه گذاری عظیم فولاد مبارکه در پروژه انتقال آب از دریای 
عمان به فلات مرکزی ایران و تلاش این شرکت برای تأمین پایدار آب صنایع، از دیگر 
اقدامات ارزشمند آن است. این پروژه مهم در ماه آینده به بهره برداری خواهد رسید و 
با انتقال آب به فولاد مبارکه، گامی اساسی در راستای پایداری صنعت استان اصفهان 

برداشته خواهد شد.
تردیدی نیســت که تأمین این حجم از برق توســط بزرگ ترین کارخانه فولادسازی 
کشــور از طریــق انرژی های تجدیدپذیــر، افــزون بر تحقق تولیــد فولاد ســبز و ایفای 
مسئولیت های اجتماعی، نویدبخش آینده ای روشن برای این گروه صنعتی است. با 
اجرای طرح های انتقال آب و توسعه زیرساخت ها، در کنار ارتقای سطح کمی و کیفی 
محصولات، اعتبار فولاد مبارکه به عنوان بزرگ ترین فولادســاز ایران در ســطح ملی 
و جهانی افزایش یافته و این مجموعه همچنان به عنوان پیشتاز و پیشران توسعه 
صنعتی کشــور، خط شــکن تحولات پیشِ روی اقتصاد و صنعت ایــران و متعهد به 

ساخت آینده ای بهتر برای ایران و ایرانیان باقی خواهد ماند.

عزم ملی فولاد مبارکه برای رفع ناترازی های آب و برق

امام علی )عليه السلام(:

پوشيده و محفوظ داشتن زن 
یبایى اوست مایه آسایش بيشتر و دوام ز

بيست و یکم تيرماه، روز عفاف و حجاب گرامی باد

ین نيروگاه خورشيدی ایران موجب ابراز قدردانی دکتر مسعود پزشکيان شد سرمایه گذاری فولاد مبارکه در احداث بزرگ تر

پروژه های احداث نیروگاه خورشیدی و  انتقال آب از دریای عمان  نقشی اساسی در کاهش ناترازی برق و تأمین آب صنایع اصفهان و حفظ جریان تولید دارند
 و با محوریت و نقش آفرینی اساسی فولاد مبارکه اجرا شده اند

اطلاعيه

برنامــه حضور مدیران در برنامه رادیویى  اســتودیو شيشــه ای )تيرماه 1404(
یف د یــرر مد ســمت  و  م  نــا

بابک سپاهی مدیر فناوری اطلاعات و ارتباطات فولاد مبارکه

امیر سامان روستایی رئیس مرکز اورژانس و درمان فولاد مبارکه به همراه مدیرکل بیمه آسیا در استان اصفهان
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وزیر صمت در دیدار تخصصی با فعالان اقتصادی 
و اعضای اتاق بازرگانی اصفهان عنوان کرد:

سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن و نماینده 
مردم شهرستان مبارکه در مجلس شورای اسلامی:

استاندار اصفهان در آیین افتتاح فاز اول
 نیروگاه خورشیدی فولاد مبارکه:

 سرمایه گذاری چندین هزار 
ميليارد تومانی فولاد مبارکه

یای   در پروژه انتقال آب از در
عمان به اصفهان

فولاد مبارکه حق مادری به 
گردن صنایع کشور دارد و آن 

را اثبات کرده است

فولاد مبارکه برای بهره برداری 
یا به  از خط انتقال آب در

اصفهان همت قابل توجهی 
داشته است

6

، میمه و برخوار و نایب رئیس  نماینده شاهین شهر
کمیسیون اصل ٩٠ مجلس  شورای اسلامی:

فولاد مبارکه نقش مهمی 
در پروژه انتقال آب داشت

 و باید از آن قدردانی کرد

3
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دشمن، با اقتدار جمهوری اسلامی مخالف است؛ هرچه 
عنصر و مایه قدرت در جمهوری اسلامی است، دشمن با آن 
مخالف است. ما باید علی رغم دشمن، سعی کنیم عناصر قدرت 
را در داخل جمهوری اسلامی افزایش بدهیم. یکی همان علم 
است که شما در جریانش هستید؛ واقعاً میدان مبارزه است، مایه 
قدرت کشور است. یکی قدرت دفاعی است؛ همین مسئله 
موشک ها و این حرف هایی که سروصدا می کنند. باید روزبه روز 
این قدرت دفاعی افزایش پیدا کند، و البته می کند؛ به کوری 
چشمشان، روزبه روز هم افزایش پیدا خواهد کرد. سوم قدرت 
اقتصادی است؛ به قدرت اقتصادی اهتمام بکنید. قدرت 
اقتصادی هم با وابستگی به این وآن حاصل نمی شود. بنده از 
سابق، از قدیم، نه حالا، بارها گفته ام، من با سرمایه گذاری های 
خارجی ها در کشور موافقم، من هیچ مخالفتی ندارم؛ غربی یا 
اروپایی مشکلی نیست؛ منتها تکیه اقتصاد کشور نباید به ستونی 
باشد که ممکن است با نعره مثلاً یک ترامپی بلرزد؛ این ]طور[ نباید 
باشد. آن ستون مورد اعتماد در اقتصاد کشور بایستی مربوط به 
درون کشور و داخل کشور باشد، باید اقتصاد ما درون زا باشد؛ 
یعنی همان اقتصاد مقاومتی، که سیاست هایش اعلام شده و باید 
دنبال بشود. بنابراین، این هم یک نکته است که همه عوامل و 
عناصر قدرت باید در داخل تقویت بشود؛ قدرت دفاعی، قدرتِ 

بحث منطقه ای و مانند این ها.
بیانات در دیدار نخبگان جوان علمی
۱396/7/۲6

تعرفه برق تجدیدپذیر ویژه صنایع با مصرف بیش از یک 
مــگاوات که نســبت به تأمیــن 3 درصــد انــرژی خــود از منابع 
تجدیدپذیر اقدام نکرده اند، برای دوره مردادماه ۱۴۰۴ معادل 

۵۲ هزار و 6۸۰ ریال به ازای هر کیلووات ساعت تعیین شد.
به گزارش ایرنا، بر اساس ماده ۱۶ قانون جهش تولید دانش بنیان، 
صنایع پرمصرف ملــزم به تأمین بخشــی از برق موردنیــاز خود از 

منابع تجدیدپذیر هستند.
به موجب این ماده، صنایع با مصرف برق بیــش از یک مگاوات 
موظف شده اند معادل یک درصد از برق موردنیاز سالانه خود را 
از طریق ساخت نیروگاه های تجدیدپذیر تأمین کنند و این میزان 

باید تا پایان سال پنجم به دست کم پنج درصد برسد.
چنــدی پیــش محســن طرزطلــب، رئیــس ســازمان انرژی های 
تجدیدپذیر و بهره وری برق ایران )ساتبا( گفته بود به زودی سهم 
۵ درصدی صنایــع افزایش خواهد یافت و ضروری اســت هرچه 
زودتر صنایع نسبت به توسعه انرژی های تجدیدپذیر اقدام کنند.
بیست و نهم اردیبهشت ماه امسال رئیس ساتبا با اشاره به اینکه 
واحدهای صنعتی پرمصرف طبق قانون موظف شده بودند که 
تا پایان ســال ۱۴۰۴، ۱۰ هزار مــگاوات نیروگاه نصب کننــد و در این 
میان وظیفه داشتند یک هزار مگاوات نیروگاه خورشیدی و 2 هزار 
کنون حدود 2 هزار  مگاوات نیروگاه حرارتی نصب کنند، گفت: تا
مگاوات نیروگاه خورشیدی توسط صنایع ساخته شده است که 

مشمول عدم قطعی برق هم شده اند.
براساس اعلام تازه ساتبا، صنایعی که نســبت به استفاده از برق 
تجدیدپذیر اقدام نکرده اند مشمول برق با قیمت بالاتر شده اند.
بــر ایــن اســاس و در اجــرای مــواد 3 و ۴ آیین نامــه اجرایــی ماده 
۱۶ قانــون جهــش تولیــد دانش بنیــان و در چارچوب بنــدی از 
دســتورالعمل توســعه مبــادلات بــرق در بــورس انــرژی، تعرفــه 
تجدیدپذیر قابل اعمــال در قبوض برق صنایع پرمصرف کشــور 
برای دوره مردادماه سال ۱۴۰۴ اعلام شد که بر اساس آن، صنایعی 
کنون نسبت به تأمین  با قدرت مصرف بیش از یک مگاوات که تا
حداقــل ســه درصــد از بــرق مصرفــی خــود از طریــق انرژی های 
تجدیدپذیر اقدام نکرده اند، مشمول تعرفه ای معادل ۵2 هزار و 

۶۸۰ ریال به ازای هر کیلووات ساعت خواهند شد.
نــرخ یادشــده بــر پایــه میانگیــن هزینــه خریــد تضمینــی بــرق از 
نیروگاه های تجدیدپذیر در ماه های فروردین و اردیبهشت ۱۴۰۴ 
محاسبه و تعیین شده اســت.این اقدام برای حمایت از توسعه 
ک، کاهش وابســتگی به ســوخت های فســیلی و  انرژی هــای پــا

تقویت تعهد زیست محیطی بخش صنعت انجام می شود.

درمحضر ولایت

خبـــــر کوتاه

خـبــــــــــــــــــر

ما باید سعی کنیم عناصر قدرت 
را در داخل جمهوری اسلامی 

افزایش بدهیم

نرخ برق صنایعی که از انرژی 
تجدیدپذیر استفاده نکردند

 افزایش یافت

 فاز اول نیروگاه خورشیدی 6۰۰ مگاواتی فولاد مبارکه 
به ظرفیت ۱۲۰ مگاوات، به عنوان بزرگ ترین نیروگاه 
، روز پنج شنبه ۱9 تیرماه از طریق  خورشیدی کشور
ویدئوکنفرانس توسط رئیس جمهوری و با حضور وزیر صمت، 
استاندار اصفهان، معاونان وزارت صمت، نماینده مردم مبارکه در 
مجلس شورای اسلامی، مدیرعامل گروه فولاد مبارکه، مدیرکل صمت 
اصفهان، فرماندار کوهپایه و جمعی از معاونان و مدیران گروه فولاد 

مبارکه افتتاح شد.
قدردانی رئیس جمهوری از فولاد مبارکه بابت 

سرمایه گذاری در احداث بزرگ ترین نیروگاه متمرکز خورشیدی 
ایران

به گزارش خبرنگار فولاد، مسعود پزشکیان، رئیس جمهوری، در آیین 
افتتاح فاز اول نیروگاه خورشیدی فولاد مبارکه، پیش از صدور فرمان 
افتتاح نیروگاه، از فولاد مبارکه بابت سرمایه گذاری در احداث بزرگ ترین 

نیروگاه متمرکز خورشیدی ایران قدردانی کرد.
وی همچنین اضافه کرد: از آقای علی آبادی، وزیر محترم نیرو و آقای 
اتابک وزیر محترم صمت تشکر می کنم. همچنین قدردان مدیران، 
پیمانکاران و مجموعه فولاد مبارکه که در این پروژه پیش قدم شدند و 

سرمایه گذاری کردند هستیم.

وزیر صمت در آیین افتتاح فاز اول نیروگاه خورشیدی فولاد 
مبارکه:

نیروگاه خورشیدی فولاد مبارکه نمادی از اراده ملی در مسیر 
ک است توسعه پایدار و بهره گیری از انرژی های پا

سید محمد اتابک، وزیر صمت، در جریان افتتاح این نیروگاه، اظهار کرد: 
این طرح باعث افزایش دسترسی به انرژی خواهد شد و فراتر از تولید برق 
خواهد بود. نیروگاه خورشیدی آفتاب شرق فولاد مبارکه گامی مؤثر جهت 
کاهش وابستگی به سوخت فسیلی، کاهش گازهای گلخانه ای و تقویت 
ک برای نسل های بعدی است. امنیت انرژی کشور و ساختن آینده ای پا

کید بر اینکه این پروژه با ظرفیت نهایی ۶۰۰ مگاوات، نمادی از  وی با تأ
ک است گفت:  اراده ملی در مسیر توسعه پایدار و بهره گیری از انرژی های پا
در فاز نخست این پروژه، ظرفیت ۱2۰ مگاوات ساعت با تلاش مهندسان، 
کارکنان و مدیران گروه فولاد مبارکه و با همکاری شرکت مهندسی 
دانشمند و پیمانکار طرح، به بهره برداری می رسد. این در حالی است 
که حدود ۴۰ درصد تجهیزات این نیروگاه داخلی سازی شده و این امر 

نشان دهنده توان فنی و مهندسی داخلی کشور است.
به گفته وزیر صمت، این پروژه در سالی که توسط رهبر معظم انقلاب 
سال »سرمایه گذاری برای تولید« نام گذاری شده، در استان اصفهان 
بهره برداری خواهد شد. هدف از این طرح، علاوه بر تولید برق، افزایش 
اشتغال در فولاد مبارکه، کاهش وابستگی به سوخت های فسیلی، کاهش 
گازهای گلخانه ای و تقویت امنیت انرژی کشور است. همچنین این پروژه 

ک و پایدار برای نسل های آینده است. گامی مؤثر در ساخت آینده ای پا
وی در بخش پایانی سخنان خود از زحمات تمامی افرادی که در طراحی، 
اجرا و تأمین تجهیزات این پروژه نقش داشتند، به ویژه مدیرعامل گروه 
فولاد مبارکه، استاندار اصفهان، نمایندگان مجلس، معاونان وزیر و 

تمامی کارکنان فولاد مبارکه، قدردانی کرد.

مدیرعامل گروه فولاد مبارکه در آیین بهره برداری از فاز نخست 
نیروگاه ۶۰۰ مگاواتی:

فولاد مبارکه هیچ گونه فشار و باری بر شبکه سراسری برق 
کشور ندارد

مدیرعامل گروه فولاد مبارکه در آیین بهره برداری از فاز نخست نیروگاه 
۶۰۰ مگاواتی خورشیدی ضمن قدردانی از حمایت ها و همراهی های 
وزیر صنعت معدن و تجارت، به ویژه در ایام جنگ تحمیلی دوازده روزه و 
همچنین ضمن قدردانی از تمامی مسئولانی که صنعت را در این شرایط 
سخت همراهی و همیاری می کنند، گفت: پیش از اینکه به موضوع افتتاح 
پروژه امروز بپردازیم، شایسته است از پای  کار بودن مدیران و کارکنان 
فولاد مبارکه که در ایام جنگ تحمیلی دوازده روزه همچنان در میدان 

تولید مجاهدانه فعالیت کردند نیز قدردانی کنم؛ مدیران و کارکنانی که 
تولید پایدار را حفظ کردند.

بیش از 2.3 میلیارد دلار سرمایه گذاری فولاد مبارکه در 
حوزه محیط زیست

کید بر اینکه در این ایام راهکارها و راهبردهای متفاوت و  زرندی با تأ
گرچه شرایط  متعددی را تعریف و عملیاتی کردیم خاطرنشان کرد: ا

سختی بود؛ اما تجارب بسیار ارزشمندی به دست آوردیم.
کید بر اینکه فولاد مبارکه به دنبال  وی در بخش دوم سخنان خود با تأ
جهان تراز بودن است اظهار داشت: فولاد مبارکه در همه حوزه ها 
به ویژه حوزه های محیط زیستی همواره شرکتی مسئولیت پذیر بوده و 
سرمایه گذاری های متعددی در این زمینه انجام داده است؛ تاجایی که 
این شرکت از سال های گذشته، سرمایه گذاریِ بیش از 2.3 میلیارد دلاری 
در این حوزه و تولید فولاد سبز با کمترین میزان کربن را هدف گذاری کرده 
است و امروز بحمدالله شاهد به بار نشستن یکی دیگر از دستاوردهای 

خوب این شرکت هستیم.
 مدیرعامل گروه فولاد مبارکه با بیان اینکه صنعت فولاد نیز همانند سایر 
صنایع کشور در سال های گذشته با چالش های انرژی مواجه بوده است 
خاطرنشان کرد: همان گونه که مستحضرید، در طی ۵ سال گذشته نرخ 
برق صنعت بیش از 2۸ برابر افزایش  یافته و در حوزه گاز نیز با افزایش 2۰ 

برابری مواجه بوده ایم.
میزان دریافت برق فولاد مبارکه از شبکه به ۵۰ مگاوات 

تقلیل یافته است
شدن  ملموس  بهتر  برای  داد:  ادامه  زمینه  همین  در  وی 
سرمایه گذاری های فولاد مبارکه در حوزه انرژی باید گفت: در حال حاضر 
دیماند برق فولاد مبارکه حدود ۱۶۱۰ مگاوات است؛ این در حالی است 
که میزان دریافت برق فولاد مبارکه از شبکه به ۵۰ مگاوات تقلیل  یافته 
است. شایان ذکر است که اعلام کنیم امروز فولاد مبارکه تقریباً هیچ گونه 
فشار و باری بر شبکه سراسری برق کشور ندارد، زیرا ۸۵۰ مگاوات از برق 
موردنیاز فولاد مبارکه به صورت خود تأمین و از محل سرمایه گذاری های 
این شرکت در حوزه تولید انرژی در حال تأمین است. ۴۰۰ مگاوات از این 

 تقدیر رئیس جمهوری از گروه فولاد مبارکه
در آیین افتتاح فاز اول نیروگاه خورشیدی آفتاب شرق صورت گرفت:

مسعود پزشکیان
رئیس جمهوری

سید محمد اتابک
 وزیر صمت

سعید زرندی 
مدیرعامل گروه فولاد مبارکه

فولاد خراسان برای دومین سال متوالی در جایگاه اول رشد سود در میان فولادسازان ایستاد
کثریت سهام داران حقوقی و حقیقی شرکت، ۱۷ تیرماه ۱۴۰۴ در مشهد برگزار شد، مدیرعامل این شرکت با ارائه گزارشی از عملکرد این شرکت، تحقق بالاترین رشد سود خالص با 2۵.۷ درصد و رتبه اول رشد سود درآمد  ، در نشست مجمع عمومی عادی سالیانه مجتمع فولاد خراسان که با حضور ا به گزارش پترومتالز

عملیاتی را به میزان  2۵.۹ درصد و نیز کسب رتبه اول توان سودسازی به میزان ۵.2 درصد را برای دومین سال متوالی از توفیقات مهم شرکت برشمرد و افزود: با همت کارکنان و یکپارچگی و انسجام سرمایه های انسانی و مدیریتی در سال گذشته بار دیگر با رشد ۱۴ پله ای به جمع ۱۰۰ شرکت برتر راه یافت.
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3۰ بسته سرمایه گذاری معدنی به ارزش ۱۸ همت 
گذار می شود وا

رئیس هیئت عامل سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع 
کتشاف در قالب 3۰ بسته  معدنی )ایمیدرو( گفت: ۲7۰ پروانه ا
سرمایه گذاری به ارزش ۱۸ هزار میلیارد تومان تا پایان سال به 

گذار می شود. بخش خصوصی وا
به گــزارش ایرنا، محمــد آقاجانلــو، رئیس هیئت عامل ســازمان 
توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدن از تدوین دستورالعمل 
کتشــاف خبــر داد و  شــیوه فعالیت بخش خصوصــی در فرایند ا
اظهار داشت: بر اســاس ماده ۴۸ قانون برنامه هفتم پیشرفت، 
وزارت صمت باید به مشــارکت مالی و فنی بخــش خصوصی در 

کتشاف اقدام کند. محدوده های امیدبخش دارای پروانه ا
کتشــاف در قالــب  وی ادامــه داد: در حــال حاضــر 2۷۰ پروانــه ا
بسته های مختلف ۱۰ تا ۱۵ پروانه ای تهیه شده است که در اختیار 

بخش های خصوصی علاقه مند قرار می گیرد.
آقاجانلو با اشاره به جزئیات بسته سرمایه گذاری معدنی بخش 
خصوصــی، گفــت: ایــن بســته روش جدیــدی اســت کــه در آن 
سهم دولت ۴۰ درصد و ســهم بخش خصوصی ۶۰ درصد در نظر 
گرفته شده است و احتمال زیان برنده مزایده در فضای پرهزینه 

کتشافات معدنی را کاهش می دهد. ا
کتشافاتی که  وی عنوان کرد: بر اساس این بسته سرمایه گذاری، ا
کنون توسط بخش  تا پیش ازاین توسط دولتی ها انجام می شد ا
خصوصی و با نقش تنظیم  و نظارت دولت در قالب برنامه هفتم 

پیشرفت صورت می گیرد.
کید کرد: طبق این بسته، بخش  رئیس هیئت عامل ایمیدرو تأ
خصوصی صاحب معدن می شــود؛ به گونه ای کــه اجرا از بخش 
ک  دولت کامل منفک می شود و در اختیار بخش خصوصی چالا
قرار می گیرد و به عبارتی دستگاه های دولتی تخصصی ناظر، تنها 

نظارت می کنند.
آقاجانلو بــا بیان اینکــه بلوک های معدنــی بیرجنــد و مربوط به 
گذاری  کنون در دستور کار مطالعات پژوهشی برای وا دیوان دره ا
اســت، گفت: تا پایان ســال این بلوک ها نیز تکمیل شده و سال 
بعد پروانه های آن ها صادر می شود؛ ازاین رو بلافاصله می توانیم 
بــرای ســال ۱۴۰۵ نام ایــن بلوک ها را نیز در فهرســت بســته های 

سرمایه گذاری قرار دهیم.
وی خاطرنشــان کرد: ایمیدرو همراه با دیگر بخش های دولتی 
و خصوصی و در راستای سیاست های توسعه ای خود، همواره 
پشــتیبان تولید ملــی، ارتقای فنــاوری، توســعه زیرســاخت ها و 

توانمندسازی نیروی انسانی است.

سود ۲۲ ریالی تجلی توسعه معادن تصویب شد

مجمع عمومی عادی سالانه صاحبان سهام شرکت تجلی 
توسعه معادن و فلزات با حضور بیش از 9۱ درصد سهام داران 

برگزار و تقسیم سود ۲۲ ریال به ازای هر سهم تصویب شد.
کبری، مدیرعامل شرکت  به گزارش بورس پرس، مرتضی علی ا
سالانه  عمومی  مجمع  در  فلزات،  و  معادن  توسعه  تجلی 
سهام داران گفت: سرمایه گذاری های شرکت در ابتدای سال 
۱۴۰3 حدود ۶,99۰ میلیارد تومان بود که در پایان سال به 9,۴۵۰ 
میلیارد تومان افزایش یافت. سرمایه گذاری های عمده طی سال، 
به تفکیک شامل شرق فولاد خراسان 9۷9، سرمد ابرکوه ۸93، 
فولاد کردستان 339، معدن کار باختر ۱۰3، جانجا ۱۰۸، ستاره 
سیمین هرمز ۶۷ و همراه جاده ریل دریا ۷۵ میلیارد تومان بوده 
که ارزش این سرمایه گذاری ها در پایان سال به ترتیب به ۴,39۶، 

۱,۶2۰، 9۰۶، ۸۴۴، 2۸۵، 2۶9 و 2۴۸ میلیارد تومان رسیده است.
وی افزود: در حوزه پروژه ها، ظرفیت پروژه های آهن اسفنجی 
مجموعاً ۴.۵ میلیون تن، فولادسازی ۱.۶ میلیون تن، کنسانتره 
سنگ آهن 2.۵ میلیون تن، تولید کلاف فولادی ۴۵۰ هزار تن، 
کنسانتره و کاتد مس ۱3۰ هزار تن و همراه جاده ریل ۱۰ میلیون تن 
است. مجموع سرمایه گذاری معادل ۱,۷۴3 میلیون یورو بوده که 

سهم تجلی نزدیک به 399 میلیون یورو است.
کبری با اشاره به عملکرد شرکت های زیرمجموعه گفت: سود  علی ا
سالیانه معدن کاران باختر که تجلی ۴۰ درصد سهام آن را در اختیار 
دارد با دو پروژه فعال، از ۱۶۷ به ۴۷۷ میلیارد تومان افزایش یافته 
کتشاف تجلی صبا با فعالیت حفاری،  است. سود سالیانه شرکت ا
از ۴2 به 3۷ میلیارد تومان کاهش یافته و شرکت بازرگانی معادن و 
صنایع معدنی ایران نیز با ۱۴۸ میلیارد تومان سود خالص و فروش 

2۵ هزار میلیارد ریالی عملکرد مثبتی داشته است. 

عدد خبر

 بسته  

ریال

زهرا سعیدی
سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن و نماینده مردم 

شهرستان مبارکه در مجلس شورای اسلامی

مهدی جمالی نژاد
 استاندار اصفهان

بازدید مدیران ارشد هلدینگ اپال کانی پارس از کارخانه گندله سازی ۵ میلیون تنی اپال پارسیان سنگان
به گزارش پترومتالز، مدیرعامل شرکت فرآوری اپال کانی پارس، مدیرعامل اپال پارسیان سنگان و مدیرعامل شرکت پارس فولاد سبزوار با همراهی جمعی از مدیران مجتمع، از خط تولید کارخانه گندله سازی ۵ میلیون تنی اپال بازدید کردند. طالبی، مدیرعامل اپال پارسیان سنگان، با اشاره به جایگاه این مجموعه اظهار 
، از منظر کیفیت محصول و فرایند فنی تولید، عملکردی ممتاز و قابل اتکا دارد؛ از این رو، این کارخانه با نقش اثرگذار خود، سهم قابل توجهی در تقویت زنجیره ارزش صنعت فولاد کشور ایفا می کند. داشت: کارخانه گندله سازی اپال پارسیان سنگان، به عنوان یکی از مجموعه های پیشرو در صنعت گندله سازی کشور

میزان انرژی از محل نیروگاه 9۱۴ مگاواتی سیکل ترکیبی فولاد مبارکه تأمین 
می شود و تلاش خواهیم کرد ۱2۰ مگاوات دیگر را نیز تا پایان مهرماه از محل 

همین نیروگاه خورشیدی وارد مدار کنیم.
به گفته زرندی برای فاز دوم نیز پست و خط انتقال ۴۰۰ آماده و همچنین 
ترانس های لازم ساخته شده و ترخیص پنل های ۱2۰ مگاوات دوم نیز 
صورت پذیرفته است. در ادامه نیز ان شاءالله در مسیری حرکت می کنیم 

که در زمان مقرر به بهره برداری ۶۰۰ مگاواتی از این نیروگاه دست یابیم.
مدیرعامل گروه فولاد مبارکه در بخش پایانی سخنان خود از تمامی 
دست اندرکاران این پروژه به ویژه مدیران سابق و حال حاضر فولاد مبارکه 
و سایر شرکت های حاضر در پروژه و همچنین از تمامی مسئولان استانی 
و کشوری قدردانی و اظهار امیدواری کرد فازهای بعدی به همین صورت 

نیز در مدار قرار گیرد.
وارد مدار شدن 2۴۰ مگاوات برق خورشیدی فولاد مبارکه 

تا مهرماه سال جاری
مدیرعامل گروه فولاد مبارکه در حاشیه آیین افتتاح فاز اول بزرگ ترین 
نیروگاه خورشیدی کشور در گفت وگو با خبرنگار صداوسیما نیز گفت: 
کل سرمایه گذاری این پروژه 3۰۵ میلیون یورو بوده و در فاز اول که در 
واقع امروز شاهد بهره برداری از آن هستیم و همچنین برای بخشی از فاز 

کنون حدود ۵۰۰۰ میلیارد تومان سرمایه گذاری انجام شده است. دوم تا
کرد: در این مدت قطعی ها و ناترازی های انرژی  وی خاطرنشان 
چالش های جدی برای فولاد مبارکه به وجود آورده که امیدوارم با تدابیری 
که در نظر گرفته ایم، بتوانیم با استفاده از برق خورشیدی به سمت تولید 
فولاد سبز حرکت کنیم. این اقدامات از استراتژی های مهم فولاد مبارکه 

بوده و این دستاوردها مژده خوبی برای مردم کشورمان خواهد بود.
مدیرعامل گروه فولاد مبارکه از استفاده از ظرفیت های داخلی به عنوان 
یکی از دیگر مزایای احداث این پروژه یاد و اضافه کرد: به همین منظور 
شرکت ایرانی مپنا به عنوان پیمانکار این نیروگاه انتخاب شده که در 
حوزه انرژی برق در کشورمان پیشگام است. در جلساتی که با شرکت مپنا 
کید کرده ایم که اساساً در فازهای بعدی  و متولیان امر داشته ایم نیز تأ
سهم تجهیزات ایرانی را افزایش دهیم و این راهبرد فرصت خوبی برای 
صنایع کشورمان است؛ زیرا استراتژی کشور در حوزه انرژی، حرکت به 
سمت احداث نیروگاه های خورشیدی و تولید انرژی های تجدیدپذیر 
است و ازآنجا که امروزه در دنیا تمامی فولادسازان به دنبال تولید فولاد 
سبز هستند، این استراتژی را به طورجدی پیگیری و اجرایی خواهیم کرد.

زرندی خاطرنشان کرد: این راهبرد برای بخش خصوصی نیز فرصت بسیار 
مناسبی است تا در حوزه تولید پنل های خورشیدی و سایر ملزومات این 
قبیل پروژه ها حضور و سرمایه گذاری بیشتری داشته باشد. این دقیقاً 
همان موضوعی است که فولاد مبارکه از آن حمایت و استقبال می کند. به 

همین منظور از شرکت های داخلی فعال در این زمینه حمایت کرده ایم و 
کید کردیم در فازهای بعدی هم سهم بیشتری به حضور  همان گونه که تأ
شرکت های داخلی خواهیم داد تا آن ها نیز بتوانند با حضور پررنگ تری به 
اشتغال زایی داخلی و توسعه دانش فنی کشور در این حوزه کمک کنند. 

سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن و نماینده مردم شریف 
شهرستان مبارکه در مجلس شورای اسلامی:

فولاد مبارکه حق مادری به گردن صنایع کشور دارد و آن را 
اثبات کرده است

زهرا سعیدی، سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن و نماینده مردم 
شهرستان مبارکه در مجلس شورای اسلامی، در آیین افتتاح فاز اول 
نیروگاه خورشیدی فولاد مبارکه، گفت: در ابتدا از آقای دکتر زرندی، 
مدیرعامل گروه فولاد مبارکه و هرکسی که در راه خدمت رسانی به مردم 
خوب کشورمان گام برمی دارد، قدردانی می کنم؛ مردم صبوری که در 
حمله متجاوزانه رژیم صهیونیستی، در سایه رهبری فرزانه مقاومت 
کردند و قبل و بعد از جنگ، خوبی های بسیاری از آن ها دیدیم و باید 

بیشتر قدرشان را بدانیم.
وی خاطرنشان کرد: همان طور که می دانید، صنعت و معدن ویترین 
نظام جمهوری اسلامی ایران است و حفظ این ویترین در هر شرایطی، 

خصوصاً شرایط فعلی واجب است.
سعیدی در ادامه ضمن قدردانی از وزیر صمت، بابت حمایت از اقدام 
فولاد مبارکه برای احداث تکمیل بزرگ ترین نیروگاه خورشیدی کشور، از 
استان اصفهان به عنوان چهارراه تمدن ها و مذاهب مختلف و مهد تاریخ 
و صنعت یاد کرد و ادامه داد: به همین دلیل مردم اصفهان و به دنبال آن 
مردم شهرستان مبارکه، انتظارات بیشتری از ما دارند. گروه فولاد مبارکه 
یک صنعت مادر است؛ مادری اش را ثابت کرده و حق مادری به گردن 
دیگر صنایع کشور دارد. از سوی دیگر، شهرستان مبارکه حکم پسر بزرگ 

این مادر را دارد.
نماینده مردم شهرستان مبارکه در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: 
باید به فولاد مبارکه نگاه ملی داشت؛ هرچند این صنعت قطعاً منافعی 
هم برای استان اصفهان داشته و دارد. مردم شهرستان مبارکه تبعات 
تردد روزانه ۱۰ هزار کامیون را متحمل هستند و باید به این شهرستان 

توجه ویژه شود.
گروه فولاد مبارکه به عنوان صنعت مادر کشور، به فرودگاه، 

ریل راه آهن و جاده های خوب نیاز دارد
سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن در ادامه با اشاره به اهمیت و لزوم 
تأمین زیرساخت های لازم برای صنعت گفت: گروه فولاد مبارکه به عنوان 

صنعت مادر کشور، به فرودگاه، ریل راه آهن و جاده های خوب نیاز دارد 
و همه این ها در یک قطعه و مساحت کوچک به نام »پارک لجستیک« 
تعریف می شود که عامل آن وزارت صمت است که می تواند در بهبود 
شرایط مذکور و وارد شدنِ سریع این امر به چرخه اجرایی مؤثر واقع شود.

کارگران زحمتکش استان اصفهان و  سعیدی ضمن تشکر از همه 
کشورمان، به ویژه کارگران و پیمانکاران زحمتکش فولاد مبارکه، اظهار 
گر  امیدواری کرد که وزارت نیرو بیش ازپیش شرایط صنعت را درک کند تا ا
صنعتی پیشران تولید انرژی خورشیدی شد، از انرژی حاصله بهره مند 

شود و مدیران آن نیز انگیزه بیشتری پیدا کنند.
نماینده مردم شهرستان مبارکه در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: با 
دستور وزیر صمت و پیگیری مدیرعامل گروه فولاد مبارکه، هفته آینده با 
حضور مدیران بنیاد برکت و کمیته امداد امام خمینی )ره(، شاهد رویداد 
خوبی خواهیم بود. طی این رویداد، قرار است تمامی خانواده های تحت 
پوشش کمیته امداد و بهزیستی استان اصفهان وام های کم بهره  دریافت 
کنند و با استفاده از آن، در پشت بام خانه های خود پنل های خورشیدی 
نصب و با درآمد حاصل از فروش برق آن، اقساط وام خود را پرداخت کنند. 

این طرح به صورت پایلوت از شهرستان مبارکه آغاز می شود.

استاندار اصفهان در آیین افتتاح فاز اول نیروگاه خورشیدی 
فولاد مبارکه:

فولاد مبارکه برای بهره برداری از خط انتقال آب دریا به اصفهان 
همت قابل توجهی داشته است

مهــدی جمالی نــژاد، اســتاندار اصفهــان نیــز در آییــن افتتــاح فــاز اول 
نیــروگاه خورشــیدی فــولاد مبارکــه، ضمــن قدردانــی از مدیرعامــل و 
کارکنــان گــروه فــولاد مبارکــه بــرای بهره بــرداری از نیــروگاه خورشــیدی 
آفتاب شــرق تصریــح کــرد: باید ایــن موضــوع را هــم عنــوان کنم کــه فولاد 
مبارکه بــرای بهره بــرداری از خــط انتقــال آب دریا بــه اصفهــان نیز همت 

قابل توجهــی داشــته اســت.
وی تصریح کرد: روز گذشته آب دریای عمان به پالایشگاه اصفهان 
رسید و طی حدود یک ماه آینده نیز به فولاد مبارکه خواهد رسید و این 
امر بی شک کمک قابل توجهی به صنعت استان اصفهان خواهد کرد. 
اصفهان ۱۰ هزار صنعت فعال دارد که حدود یک دهم صنایع کشور را 
شامل می شود، صنایعی که در جنگ دوازده روزه تحمیلی مردانه پای  کار 

تولید ایستادند. ما درصددیم تا پرچم صنایع را بالا نگه داریم.
کید کرد: لازم است اینجا عنوان کنم که فولاد مبارکه  استاندار اصفهان تأ
نه تنها در شهرهای اصفهان و مبارکه، بلکه در منطقه کوهپایه نیز گستره 

مسئولیت اجتماعی خود را ادامه داده و این امر جای قدردانی دارد.

ادامه در صفحه بعد  
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 شرکت اتریشی  
ً
شرکت خودروسازی چینیBYD  اخیرا

Voestalpine را به عنوان نخستین تأمین کننده فولاد برای 
کارخانه در دست احداث خود در مجارستان انتخاب کرده 
است. بر اساس اعلام رسمی Voestalpine در تاریخ ۲۴ ژوئن، 
این شرکت از سه ماهه چهارم سال ۲۰۲۵ شروع به تأمین 
قطعات بدنه و ورق های بیرونی خودرو برای کارخانه BYD  در 
شهر سگد )در ۱۸۰ کیلومتری جنوب بوداپست، در نزدیکی مرز 

صربستان( خواهد کرد.
به گزارش پایگاه خبری فــولاد ایران و طبق گــزارش اویل پرایس، 
شــرکت BYD در دســامبر 2۰23 برنامه  ســاخت کارخانه ای برای 
تولید خودروهای سواری در این شهر را اعلام کرد. ظرفیت تولید 
سالانه این کارخانه 3۰۰٬۰۰۰ دستگاه خودرو تا سال 2۰3۰ پیش بینی 
شده اســت. هزینه کلی پروژه بین ۴ تا ۵ میلیارد یورو )۴.۷ تا ۵.9 
( برآورد می شود. Voestalpine  هنوز مشخص نکرده  میلیارد دلار
است که دقیقاً چه میزان فولاد به BYD تحویل خواهد داد و نحوه 

حمل قطعات بدنه چگونه خواهد بود. 
کارخانه اصلی Voestalpine در شهر لینتس )Linz( توانایی تولید 

۴ میلیون تن فولاد خام در سال را دارد. 
BYD با افزایش فشار از سوی نهادهای نظارتی اروپا مواجه است. 
کمیسیون اروپا در مارس 2۰2۴ تحقیقی را درباره تأمین مالی دولتی 
کارخانه ســگد آغاز کرد. همچنین، در دســامبر 2۰23 تعرفه های 
جبرانی )countervailing duties( علیه خودروهای چینی اعلام 

کتبر 2۰2۴ اجرایی شود. شد که قرار است از 3۰ ا
بر اساس اعلام کمیسیون اروپا، شرکت BYD مشمول ۱۷ درصد  
تعرفه جبرانی خواهد شد. BYD در حال حاضر حدود ۸ درصد از 
بازار خودروهای برقی باتری دار )BEV( در اروپا را در اختیار دارد، 
و پیش بینی می شود تا ســال 2۰3۰ این ســهم به ۱۵درصد برسد. 
در آوریل 2۰2۵، برای نخســتین بار، فــروش BYD در اروپا از تســلا 

پیشی گرفت.

کیفیــت ســنگ آهن در غرب  کشــف ذخایــر عظیــم و با
استرالیا، به ویژه یک ذخیره ۵۵ میلیارد تنی در منطقه همرزلی 
)Hamersley(، این کشور را به جایگاه نخست تأمین کنندگان 
جهانی سنگ آهن رسانده است. این کشف بزرگ که ارزش آن 
حدود 6 تریلیــون دلار آمریکا برآورد شــده، بازارهای جهانی را 
به شدت تحت تأثیر قرار داده و نوید دگرگونی های گسترده در 

تجارت جهانی سنگ آهن را می دهد.
به گزارش پایگاه خبری فــولاد ایران و طبق گــزارش اویل پرایس، 
این ذخایــر عظیــم، به ویــژه به دلیــل خلــوص بــالای ۶۰ درصد، 
کنون انتظار می رود  برای استفاده صنعتی بسیار مطلوب اند و ا
ســرمایه گذاری های کلانــی از ســوی کشــورهای بزرگ فولادســاز 
غــرب اســترالیا شــود. در نتیجــه، ایــن منطقه شــاهد گســترش 
زیرساخت ها ازجمله معادن جدید، شبکه حمل ونقل، و توسعه 

بنادر خواهد بود.
چین، بزرگ ترین تولیدکننده فولاد جهان، در حال حاضر بیش از 
۶۵ درصد سنگ آهن خود را از استرالیا وارد می کند. این کشف تازه 
می تواند ضمن تثبیت بلندمدت قیمت ها، وابســتگی چین به 

تأمین کنندگان کوچک تر را کاهش دهد.
در کنار کشــف ذخایــر جدیــد، معدنــی تــازه در منطقــه پارابردو 
)Paraburdoo( در ایالــت پیلبــارا راه انــدازی شــد. ایــن پــروژه بــا 
سرمایه گذاری مشترک بین گروه فولاد بائو چین و ریوتینتو کلید 
خورده و ظرفیت ابتدایی آن 2۵ میلیون تن در سال خواهد بود. 
سرمایه گذاری اولیه آن 2 میلیارد دلار بوده و پیش بینی می شود 

برای دو دهه آینده فعال باشد.
راجر کوک، نخست وزیر ایالت استرالیای غربی، افتتاح این معدن 
را دســتاوردی مهم و تقویت کننــده اقتصاد ایالــت توصیف کرد و 
کید کرد.  بر اهمیت روابط تجاری قدرتمند با شــرکای خارجی تأ
ریوتینتو قصد دارد از 2۰2۵ تا 2۰2۷ بیش از ۱3 میلیارد دلار در منطقه 

پیلبارا سرمایه گذاری کند.
و  کشــفیات  ایــن  بــا  کــه  می کننــد  پیش بینــی  تحلیلگــران 
ســرمایه گذاری ها، زنجیره های تأمین جهانی دستخوش تغییر 
شوند. کشورهایی که به دنبال تنوع بخشی به منابع سنگ آهن 
خود هستند، ممکن است بیش از گذشته به استرالیا روی بیاورند 

و از منابعی چون برزیل و آفریقا فاصله بگیرند.
افزایش صادرات از استرالیا به احتمال زیاد باعث کاهش قیمت 
جهانی سنگ آهن خواهد شد. این کاهش به نفع صنایعی مانند 
ساختمان ســازی و خودروســازی تمام خواهد شد، ضمن آنکه 
جایگاه اســترالیا به عنوان رهبر جهانی در ایــن صنعت را تثبیت 

خواهد کرد.

خبـــــر کوتاه

خـبــــــــــــــــــر

کنش صنعت فولاد به احداث  وا
کارخانه جدید BYD در اروپا

کشف 6 تریلیون دلاری سنگ آهن در 
مهدی طغیانیاسترالیا و پیامدهای جهانی آن

 نایب رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلس شورای اسلامی

محمدرضا طلایی
نایب رئیس هیئت مدیره انجمن 

علمی انرژی خورشیدی ایران

 روح الله متفکر آزاد
 نماینده مردم تبریز و عضو کمیسیون انرژی 

مجلس شورای اسلامی

محمدکاظم صباغی هرندی
مدیر ارشد خدمات فنی و پشتیبانی 

فولاد مبارکه

الگوی موفق تهاتر در توسعه آهن و فولاد گل گهر
، این دو شرکت با امضای قراردادی جدید در حوزه تولید و تحویل دهی جاذب های سولفورزدایی، با الگوی تهاتر جاذب های نو تولیدی خوارزمی با جاذب های مستعمل  به گزارش دنیای معدن، در ادامه روند موفق همکاری های شرکت های دانش بنیان گسترش فناوری خوارزمی و توسعه آهن و فولاد گل گهر

، گام تازه ای در تسهیل فرایندها و کاهش بروکراسی جهت تأمین انواع کاتالیست و جاذب و هم زمان افزایش بهره وری اقتصادی با بازیابی فلزات فعال، در این قطب بزرگ صنعت فولاد کشور برداشتند.  گل گهر

 
مشاور وزیر و مدیرکل حوزه وزارتی وزارت صمت مطرح کرد؛

ساخت نیروگاه خورشیدی توسط فولاد مبارکه گام مهمی در 
مسیر خودتأمینی انرژی و تحقق »فولاد سبز« است

سید عباس حسینی، مشاور وزیر و مدیرکل حوزه وزارتی وزارت صمت 
که پیش از نیز به عنوان مدیر یک واحد فولادی در صنعت فولاد فعالیت 
داشته و با دغدغه های فعالان این صنعت آشناست، در گفت وگویی با 
کراتی با وزارت نیرو برای  اشاره به چالش تأمین برق صنایع اعلام کرد: مذا
قطع نشدن برق صنایع خودتأمین انجام شده و وزارت صمت تلاش خود 

را به کار گرفته تا مانع قطع برق این صنایع شود.
مدیرکل حوزه وزارتی وزارت صمت در این خصوص گفت: در تلاشیم تا برق 
کراتی با  صنایع، به ویژه برق صنایع فولادی قطع نشود. در این راستا مذا
وزارت نیرو انجام شده و حتی آقای نعمت زاده، وزیر سابق صمت، مسئول 

پیگیری این موضوع شده اند. 
حسینی با اشاره به افتتاح فاز نخست نیروگاه ۶۰۰ مگاواتی خورشیدی گروه 
فولاد مبارکه گفت: این پروژه در نوع خود یکی از بزرگ ترین نیروگاه های 
خورشیدی کشور محسوب می شود و گامی مهم در مسیر خود تأمینی 

انرژی و تحقق »فولاد سبز« به شمار می رود.
وی خاطرنشان کرد: پیش بینی می شود باتوجه به اقدامات فولاد مبارکه 
تا پایان سال جاری، این میزان افزایش یابد و وابستگی این شرکت به برق 

سراسری کمتر خواهد شد.
حسینی با اشاره به میزان برق خودتأمین فولاد مبارکه اذعان داشت: 
هرگونه قطعی برقی که تولید فولاد مبارکه را نشانه برود و منجر به کاهش 
آن شود، برای وزارت صمت قابل قبول نیست؛ بنابراین ما در حال پیگیری 

جدی برای رفع این ناترازی و تأمین پایدار برق صنایع هستیم.
کید کرد: تأمین برق پایدار برای صنایع،  مشاور وزیر صمت در پایان تأ
نه تنها ضرورت اقتصادی، بلکه یک تعهد ملی است و وزارت صمت با 
تمام توان این موضوع را پیگیری می کند تا تولید کشور از ناحیه انرژی 

آسیب نبیند.
 

مدیرعامل شرکت برق منطقه ای اصفهان:
نیروگاه خورشیدی فولاد مبارکه مجهز به آخرین فناوری های 

کثر بازده برق است روز دنیا برای ایجاد حدا

سعید محسنی، مدیرعامل شرکت برق منطقه ای اصفهان، درباره 
بهره برداری از فاز نخست نیروگاه خورشیدی ۶۰۰ مگاواتی فولاد مبارکه 
گفت: کمبود برق به عنوان یک واقعیت تلخ، نه فقط از سوی صاحبان 
صنایع، بلکه از سوی آحاد مردم احساس شده و علاوه بر وزارت نیرو، 
تمام ذی نفعان را به چاره اندیشی وا داشته است. هدف کوتاه مدت 
صنعت برق، تخصیص بهینه انرژی محدود موجود به بخش مولد برای 
کثر ارزش افزوده و درعین حال تا حد امکان حفظ سطح رفاه  ایجاد حدا

مردم بوده است.
وی خاطرنشان کرد: گروه فولاد مبارکه به عنوان یکی از بزرگ ترین صنایع 
کشور، با احداث انواع نیروگاه ها در این راستا پیش قدم بوده و با در اختیار 
داشتن چرخه کامل تولید فولاد، از سنگ معدن تا ورق رنگ شده، 
جزو معدود صنایعی است که با دریافت برق، ارزش افزوده قابل توجهی 

ایجاد می کند.
به اعتقاد مدیرعامل شرکت برق منطقه ای اصفهان، برای برون رفت از 
این شرایط، دو راهکار در حوزه عرضه و مصرف انرژی مطرح است؛ در 
حوزه مصرف، بهینه سازی مصرف انرژی، اصلاح الگوی مصرف و شاخص 
مصرف انرژی برای تولید هر واحد محصول باید مورد توجه قرار گیرد و در 
کید بر توسعه تجدیدپذیرها، به ویژه  حوزه تولید، تنوع سبد تولید انرژی با تأ
انرژی خورشیدی و بادی و درعین حال افزایش بهره وری نیروگاه های 
حرارتی فعلی و سیکل ترکیبی شدن نیروگاه های گازی و بخار باید در 

نظر گرفته شود.

کید کرد: صنعت برق صادقانه با پذیرش محدودیت های موجود،  وی تأ
دست یاری به سوی سرمایه گذاران و صاحبان صنایع بزرگ و کوچک دراز 
کرده تا با استفاده از تمامی ظرفیت ها بر این کمبود غلبه کند. گروه فولاد 
مبارکه با بهینه سازی در فرایندها، توسعه شبکه جمع آوری فاضلاب و 
تصفیه آن و احداث بزرگ ترین نیروگاه خورشیدی کشور در شرق استان 

اصفهان، به خوبی در این مسیر حرکت کرده است.
سعید محسنی گفت: در فاز نخست، ۱2۰ مگاوات از مجموع ظرفیت ۶۰۰ 
مگاواتی نیروگاه خورشیدی فولاد مبارکه در مدار تولید قرار گرفته است؛ 
علاوه  بر آن استفاده از آخرین فناوری های روز دنیا و تأمین تجهیزات 
کثر بازده برق از مزیت های این  کر برای ایجاد حدا کیفیت و سیستم ترا با
نیروگاه خورشیدی است و سازوکار توسعه تا هزار مگاوات در آن پیش بینی 

شده است.
وی در بخش پایانی سخنان خود اظهار کرد: با احداث این نیروگاه و 
هم زمان تکمیل نیروگاه حرارتی 9۱۴ مگاواتی سیکل ترکیبی و نیروگاه 
بادی سنگان گروه فولاد مبارکه، این مجتمع بزرگ صنعتی در آینده 
نقش مهمی در حوزه انرژی خواهد داشت و بخش عمده ای از نیازش 

را تأمین خواهد شد.
 

نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی:
اقدام مثبت فولاد مبارکه در بهره برداری از بزرگ ترین نیروگاه 

خورشیدی کشور

کمیسیون اقتصادی مجلس شورای  مهدی طغیانی، نایب رئیس 
اسلامی، در گفت وگو با خبرنگار فولاد با اشاره به بهره برداری از فاز اول 
نیروگاه ۶۰۰ مگاواتی خورشیدی آفتاب شرق فولاد مبارکه اظهار کرد: اجرای 
این پروژه ها توسط صنایع بسیار بااهمیت است. دولت ها، ازجمله دولت 
فعلی و دولت های قبلی، از صنایع بزرگ و مصارف عمده خواسته اند که 
خودشان در تأمین برق سرمایه گذاری کنند و حرکت فولاد مبارکه در 
راه اندازی بزرگ ترین نیروگاه خورشیدی کشور یک اقدام مثبت در این 

زمینه به شمار می آید.
که این  وی در ادامه افزود: بااین حال، باید توجه داشته باشیم 
سرمایه گذاری ها باید همراه با استفاده صحیح از برق، چه در صنعت و 
گر سرعت رشد مصرف برق ما به  چه در مصارف خانگی و تجاری باشد. ا
همین منوال ادامه یابد، ممکن است این توسعه ها پاسخگو نباشند؛ 
بنابراین، باید مدیریت دقیقی بر مصرف برق داشته باشیم و سرعت رشد 

مصرف برق باید متناسب با رشد تولید کالا و خدمات باشد.
ع  مزار توسعه  در  موجود  فنی  چالش های  به  همچنین  طغیانی 
خورشیدی اشاره کرد و گفت: استفاده از پنل های خورشیدی نیز با 
مشکلاتی مواجه است و یکی از چالش های مهم در این زمینه، شبکه 
انتقال برق تولیدی به شبکه های سراسری است. تجهیزاتی که برای 
انتقال برق تولیدی خورشیدی نیاز است، هنوز به طور کامل فراهم نشده 
است و پیشنهادهای دانشگاه ها در این زمینه می تواند کمک کننده 

باشد.
 

نماینده مردم تبریز و عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای 
اسلامی:

نیروگاه خورشیدی فولاد مبارکه نمونه موفق اجرای برنامه 
هفتم توسعه است

 روح الله متفکر آزاد، نماینده مردم تبریز و عضو کمیسیون انرژی مجلس 
شورای اسلامی نیز در این باره چنین گفت: بر اساس اهداف برنامه هفتم 
توسعه در حوزه انرژی، افزایش ظرفیت تولید ۱2 هزار مگاوات برق از منابع 

تجدیدپذیر در دستور کار قرار دارد.
وی افزود: اقدام گروه فولاد مبارکه در احداث نیروگاه خورشیدی در زمینی 
به وسعت ۱2۰۰ هکتار نمونه ای موفق از همراهی صنعت با سیاست های 
کلان توسعه ای است و این پروژه نه تنها گامی مهم در مسیر پایداری 

انرژی است، بلکه می تواند الگویی برای سایر شرکت های بزرگ صنعتی 
کشور باشد.

وی با اشاره به اهمیت ورود صنایع به حوزه توسعه نیروگاه های انرژی 
در کشور گفت: نقش صنایع در تولید برق اهمیت زیادی دارد. بخش 
خصوصی به ویژه صنایع بزرگ، مانند فولاد و پتروشیمی ، باتوجه به نیاز 
روزافزون به برق و وجود تضمین های حمایتی، می توانند در این مسیر 
مشارکت مؤثری داشته باشند. این روند، فرصت مناسبی برای تأمین مالی 
پروژه های انرژی نیز فراهم کرده و صندوق توسعه ملی نیز در همین راستا 
فعال شده است. همچنین دولت با طراحی مدل های مختلف تأمین 
مالی، زمینه حضور بیشتر سرمایه گذاران را فراهم کرده است. با شتاب گیری 
این روند، اهداف تعیین شده در برنامه هفتم توسعه حتی پیش از موعد 

پنج ساله و در بازه ای دوساله، محقق خواهد شد.
 

نایب رئیس هیئت مدیره انجمن علمی انرژی خورشیدی ایران:
فولاد مبارکه موتور محرک توسعه انرژی خورشیدی در ایران

محمدرضا طلایی، نایب رئیس هیئت مدیره انجمن علمی انرژی 
خورشیدی ایران نیز فولاد مبارکه را موتور محرک توسعه انرژی خورشیدی 
در ایران دانست و گفت: سرانه مصرف انرژی در ایران دو برابر میانگین 
جهانی و چهار برابر کشورهای توسعه یافته است. این آمار نشان می دهد 
که جایگزینی انرژی های تجدیدپذیر، به ویژه انرژی خورشیدی، ضرورتی 
انکارناپذیر برای کشور است. علی رغم رشد جهانی استفاده از انرژی 
خورشیدی، در کشور ما هزینه های بالا و ریسک های سرمایه گذاری 
موجب شده در این زمینه، استقبال گسترده ای از سوی بخش خصوصی 

صورت نگیرد.
وی خاطرنشان کرد: ورود یکی از بزرگ ترین صنایع تولیدی کشور به 
حوزه نیروگاه های خورشیدی، اقدامی الهام بخش و اعتمادساز است که 
می تواند مشوقی جدی برای سایر صنایع و سرمایه گذاران باشد. احداث 
نیروگاه خورشیدی با ظرفیت ۶۰۰ مگاوات توسط فولاد مبارکه، نه تنها در 
داخل، بلکه در سطح بین المللی نیز اقدامی قابل تحسین تلقی می شود.

نیروگاه ۶۰۰ مگاواتی خورشیدی فولاد مبارکه، به عنوان 
بزرگ ترین نیروگاه خورشیدی کشور و بیست و پنجمین نیروگاه 

خورشیدی جهان
به گفته نایب رئیس هیئت مدیره انجمن علمی انرژی خورشیدی ایران، 
حضور مؤثر گروه فولاد مبارکه در این حوزه، ضمن افزایش بهره وری در 
ک، زمینه ساز تحول در نگرش سرمایه گذاران و  صنعت انرژی های پا
صنایع دیگر نسبت به مزایای اقتصادی و زیست محیطی این حوزه 

خواهد شد.
وی تصریح کرد: نیروگاه ۶۰۰ مگاواتی خورشیدی فولاد مبارکه، به عنوان 
بزرگ ترین نیروگاه خورشیدی کشور و بیست و پنجمین نیروگاه خورشیدی 
جهان، اقدامی »مبارک« برای صنعت و کشور محسوب می شود. اجرای 
این پروژه می تواند الگویی موفق برای توسعه پایدار و سیاست گذاری 

انرژی در کشور باشد.

مدیر ارشد خدمات فنی و پشتیبانی فولاد مبارکه
ادامه حیات کوره های فولاد مبارکه با برق خورشیدی؛ گامی نو 

در تولید فولاد سبز
 

محمدکاظم صباغی هرندی، مدیر ارشد خدمات فنی و پشتیبانی فولاد 
مبارکه نیز در گفت وگو با خبرنگار فولاد اظهار کرد: در یکی از مهم ترین 
تحولات حوزه انرژی در صنعت کشور، فولاد مبارکه موفق شد ۱2۰ مگاوات 

از ظرفیت نیروگاه خورشیدی ۶۰۰ مگاواتی خود را وارد مدار کند.
وی در ادامه افزود: این اقدام که در چارچوب راهبردهای کلان توسعه 
پایدار و کاهش وابستگی به شبکه برق سراسری صورت گرفته، نقطه 
عطفی در حرکت صنایع انرژی بر کشور به سوی خوداتکایی انرژی به 

شمار می رود.

ادامه در صفحه بعد  
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سعید محسنی
 مدیرعامل شرکت برق منطقه ای 

اصفهان

سید عباس حسینی
مشاور وزیر و مدیرکل حوزه وزارتی وزارت صمت
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سید امیر طباطباییان
مدیر انرژی و سیالات فولاد مبارکه

محمدرضا جعفرزاده
 مدیرعامل شرکت صنایع نیرو 

ک فولاد )صناپ(  و انرژی پا

مجتبی تاجیک
مدیرعامل شرکت توسعه ۳ مپنا 

تلاش صنعت برق برای تأمین برق پایدار در زمان اوج مصرف
کید بر اهمیت حفظ پایداری شبکه برق کشور خاطرنشان کرد: بیش از یک میلیون کیلومتر  ( از تلاش صنعت برق برای تأمین پایدار برق در زمان اوج مصرف و برنامه ریزی برای کاهش تقاضای مصرف خبر داد و با تأ به گزارش ایرنا، مصطفی رجبی مشهدی، مدیرعامل شرکت تولید، انتقال و توزیع نیروی برق ایران )توانیر

شبکه توزیع، انتقال و فوق توزیع در سراسر کشور در مدار است که نگهداری آن در همه شرایط از اهمیت بالایی برخودار است. صنعت برق هرچه در توان داشت به میدان خدمت رسانی آورده تا مردم دچار مشکل نشوند.

خبر  کوتاه

شما و فولاد

اقتصاد آب باید موردبازنگری قرار گیرد

کید کرد: اقتصاد آب و به تبــع آن قیمت آب  وزیر نیرو تأ
باید موردبازنگــری قرار گیــرد، در غیــر این صورت فنــاوری نیز 
حاصل نمی شود. روش های فناور هزینه بر هستند، ازاین رو 

باید اصلاح اقتصادی صورت گیرد.
به گزارش ایســنا، عباس علی آبادی، وزیر نیرو در جلســه بررسی 
طرح هــای اولویت دار بخــش آب کشــور، با اشــاره به تقــارن ایام 
ســوگواری سید و ســالار شــهیدان با تحولات منطقه ای، به ویژه 
جنگ اخیر با رژیم صهیونیستی، بر لزوم بهره گیری ملی از فرصت 
کید کرد و گفت: به نظر می رسد  ایجادشده برای وفاق و همدلی تأ
در ایــن دوره، باید بیش از گذشــته به ســمت تقویــت وفاق ملی 

حرکت کنیم.
وی با اشــاره به اهمیت آسیب شناســی جنگ اخیر، بر ضرورت 
کید  طراحی »بســته های اقدامات« توســط کارگروه های ویژه تأ
کرد و گفت: باید دفترچه ها و بسته هایی تهیه شود که به محض 
بــروز بحــران، مرجــع اقــدام فوری قــرار گیــرد. ایــن بســته ها باید 
شامل اقدامات فرهنگی، اطلاع رسانی و گفت وگو با مردم همراه 

با کلیدواژه ها و پیام های مشخصِ از قبل طراحی شده باشد.
وی با اشاره به لزوم آماده سازی ساختار کشور برای شرایط بحرانی 
اظهار داشــت: ما بایــد بتوانیم در شــرایط بحرانــی مانند جنگ 
یا حوادث غیرمترقبه، شــبکه های کشــور را از حالــت متمرکز به 
حالت »جزیره ای« )Island Mode(  تبدیل کنیم و برای پایداری 
طولانی مدت آماده شویم. در همین راستا، بسته های عملیاتی 

کنون آماده شود. برای شرایط بحرانی باید از هم ا
ضرورت قطع وابستگی به فناوری های خارجی در صنعت آب

وزیر نیرو ادامه داد: باید نسبت به وابستگی فناوری های کلیدی 
بــه خــارج هوشــیار باشــیم. در حــوزه آب نیــز بایــد فناوری های 

گلوگاهی شناسایی و بومی سازی شود.
وی خطاب بــه مدیــران تخصصــی وزارت نیــرو گفــت: در زمینه 
بازیابی رطوبت، شیرین ســازی و روش هــای فناورانه تأمین آب 
باید راه حل های مشخص ارائه شود. ما باید نقشه داشته باشیم، 
به ویژه در محدوده ۱۰۰ کیلومتری حاشیه خلیج فارس و دریای 
خزر برای مردم طرح هایی تهیه شود تا بتوان آب شیرین شده را به 
بالادست رساند. بدون این زیرساخت ها، نمی توان برداشت های 

جدید از منابع موجود داشت.
همه طرح ها باید بازگشت سرمایه داشته باشند

کید  علی آبادی با انتقاد از هزینه های اضافی در پروژه های بزرگ تأ
کرد: باید به سمت اجرای طرح ها به صورت اقتصادی برویم. به 
عبارت دیگر، باید طرح های صنعت آب و برق به صورت اقتصادی 
به مرحله اجرا برســند. از این پــس نباید پــروژه ای را غیرانتفاعی 
ببینیم. همه طرح ها باید انتفاعی باشند و همه کسانی که از آن 

منتفع می شوند باید بهای آن را پرداخت کنند. 
علی آبــادی بــر اهمیــت پیشــبرد اقدامــات تحولــی در صنعــت 
کیــد کرد و گفــت: باید آب  آب به منظــور افزایش بهــره وری آب تأ
حاصل شــده از طرح ها و پروژه های صنعت آب کشور به قیمت 
کید بر معیار بهره وری در اختیار مصرف کننده اعم از  مناسب با تأ

کشاورزی و صنعتی قرار گیرد.
وزیر نیرو با بیان اینکه شیرین ســازی و تولیــد آب، موضوع مهم 
دیگــری اســت کــه در کشــور مطــرح اســت، اظهــار کــرد: اجرای 
تصفیه خانه موضوع جاافتاده ای در کشور است. به عبارت دیگر، 
بازچرخانی آب بایــد مورد توجه قــرار گیرد؛ به این معنا کــه از آب 
باید چندبار استفاده شــود. باید به سمت فناوری های نوظهور 
پیش برویــم تا امــکان اســتفاده مجــدد از آب را در همه مصارف 
مجاز فراهم کند؛ به شکلی نباشد که آب فقط برای مصرف خاص 

بازچرخانی شود.
وی در ادامـه ایجـاد انگیـزه بـرای نیـروی انسـانی شـرکت های 
زیرمجموعه صنعت آب و برق را بسـیار مهـم ارزیابی کـرد و گفت: 
در کنار پیشـبرد دیگر اقدامات بایـد نگرانی فعالان صنعـت آب و 
بـرق در خصـوص آینده شـغلی آن هـا به خوبی شـنیده شـود و به 
آن هـا انگیـزه لازم جهـت خدمت رسـانی به ویـژه در زمـان بحـران 

داده شـود.

وزیر نیرو:

6۵۴****9۱3 و 73۲****9۱3
از مسئولان محترم درخواست می شود نسبت به واریز 

کمک هزینه رستوران ها اقدام نمایند.

 خـبــــــــــــــــــر      

مدیـر ارشـد خدمـات فنـی و پشـتیبانی فـولاد مبارکـه خاطرنشـان کـرد: 
نکته قابل توجه این اسـت که ایـن ۱2۰ مـگاوات انرژی خورشـیدی، توان 
لازم بـرای بهره بـرداری کامـل یـک کـوره قـوس الکتریکـی در شـرکت فـولاد 
مبارکـه را تأمیـن می کنـد، کـوره ای کـه قلـب تولیـد فـولاد در ایـن مجتمـع 

محسـوب می شـود.
وی اذعان داشت: با این دستاورد، فولاد مبارکه به نخستین تولیدکننده 
فولاد در کشور تبدیل شده که بخش قابل توجهی از فرایند تولید خود را 

ک و تجدیدپذیر به  پیش می برد. باانرژی پا
فولاد مبارکه هم زمان با حفظ تولید، به مسئولیت های 

زیست محیطی و ملی خود نیز پایبند است
صباغی هرندی تصریح کرد: این پروژه نه تنها پاسخی به چالش های 
تأمین برق در فصول اوج مصرف است، بلکه گامی عملی در جهت 
کاهش ردپای کربنی و حرکت به سوی صنعت سبز نیز به  حساب می آید. 
کنون برنامه ریزی برای بهره برداری کامل از کل ظرفیت ۶۰۰ مگاواتی  هم ا
در دستور کار قرار دارد، ظرفیتی که می تواند تحول بزرگی در الگوی مصرف 

انرژی صنعت فولاد کشور ایجاد کند.
وی عنوان داشت: با بهره مندی از انرژی خورشیدی در این مقیاس، 
فولاد مبارکه یک الگوی موفق برای دیگر صنایع بزرگ کشور ترسیم کرده 
و نشان می دهد این شرکت هم زمان با حفظ تولید، به مسئولیت های 

زیست محیطی و ملی خود نیز پایبند است.

مدیر انرژی و سیالات فولاد مبارکه:
فولاد مبارکه خط شکن احداث نیروگاه های بزرگ مقیاس کشور

سید امیر طباطباییان، مدیر انرژی و سیالات فولاد مبارکه گفت: تولید 
برق در حوزه انرژی های تجدیدپذیر در کشور ما پیش از اجرای این پروژه 
، دیگر بسیار کم و  به اندازه یک درصد برق کل کشور و به عبارت دیگر
ضعیف بوده است؛ این در حالی است که این میزان تولید برای کشوری 
مانند ایران که ظرفیت تولید برق خورشیدی بسیار زیادی دارد و هر 
سال نیز به دلایل مختلف با کمبود و ناترازی انرژی مواجه است اساساً 

زیبنده نیست.
فولاد مبارکه احداث نیروگاه های بزرگ مقیاس به صورت 

متمرکز را در کشور آغاز کرد
کید کرد: نکته حائز اهمیت این است  مدیر انرژی و سیالات فولاد مبارکه تأ
که فولاد مبارکه با برنامه ریزی و سرمایه گذاری برای تأمین ۶۰۰ مگاوات 
ک ترین انواع  از برق موردنیاز خود بر اساس انرژی خورشیدی که از پا
انرژی هاست، به عنوان اولین شرکت، احداث نیروگاه های بزرگ مقیاس 
گرچه ایجاد چنین  خورشیدی به صورت متمرکز را در کشور آغاز کرد. ا
مرکزی با چنین حجم تولید انرژی خورشیدی شاید از نظر برخی مسئولان 
و افراد هنگام گرفتن مجوز و پروانه ساخت نیروگاه، شوخی محسوب 
می شد و این پروژه را جدی نمی گرفتند، اما خوشبختانه با سرمایه گذاری 
مناسب فولاد مبارکه و استفاده از توان و تخصص کارشناسان داخلی و 
متخصصان این حوزه پای  کار ایستادیم و امروز شاهد نتایج درخشان 

آن هستیم.
وی در تشریح روند عملیات احداث و بهره برداری این نیروگاه اظهار 
داشت: از سال ۱۴۰3 بخش های اولیه این نیروگاه به ظرفیت 2۰ و ۴۰ 
مگاوات در زمان های مختلف مورد بهره برداری قرار گرفته است و امروز 
خوشحالیم که ۱2۰ مگاوات از برق تولیدی این نیروگاه در مدار تولید 

مورداستفاده قرار گرفته است.
مقدار انرژی تجدیدپذیر به کار گرفته شده در فولاد مبارکه 

امروز فراتر از میزان تکلیف شده است
به گفته طباطباییان، با این میزان ظرفیت انرژی خورشیدی تولیدی و 
به کارگیری آن در بخش صنعت، باید اذعان داشته باشیم که مقدار انرژی 
تجدیدپذیر به کار گرفته شده در فولاد مبارکه امروز فراتر از میزان تکلیف 

شده به شرکت است.
وی در ادامه سخنان خود با بیان اینکه باید فولاد مبارکه را خط شکن 

احداث نیروگاه های خورشیدی بزرگ مقیاس در کشور دانست ادامه داد: 
یکی دیگر از نتایج ورود فولاد مبارکه به تولید انرژی سبز این است که پس 
از فولاد مبارکه بسیاری از شرکت ها و سرمایه گذاران دیگر نیز ترغیب شدند 
تا در این حوزه ورود و سرمایه گذاری کنند و برق موردنیاز خود را از طریق 
برق خورشیدی یا همان انرژی تجدیدپذیر تأمین نمایند؛ بنابراین جای 
خوشحالی است که در کشور ما ظرفیت بالایی برای تأمین انرژی از طریق 

برق خورشیدی وجود دارد.
تکمیل ظرفیت ۶۰۰ مگاوات تا سال ۱۴۰۵

کید بر اینکه در حال حاضر نیروگاه  مدیر انرژی و سیالات فولاد مبارکه با تأ
۶۰۰ مگاواتی فولاد مبارکه در شرق کشور بزرگ ترین نیروگاه خورشیدی 
متمرکز در کشور است گفت: پس از این ۱2۰ مگاوات که در حال حاضر 
در مدار قرار گرفته است، فازهای دوم، سوم، چهارم و پنجم این پروژه نیز 
قرار است تا تکمیل ظرفیت ۶۰۰ مگاوات تا سال ۱۴۰۵ پس از خرید و نصب 

تجهیزات وارد مدار گردد.
استفاده از جهت یاب و ردیاب نور برای بیشترین میزان 

تولید انرژی برق خورشیدی
وی در بخـش دیگـری از سـخنان خـود بـا اشـاره بـه مختصـات فنـی ایـن 
پـروژه گفـت: نکتـه بـارز و حائـز اهمیـت در ایـن زمینـه ایـن اسـت کـه ایـن 
نیـروگاه مجهـز بـه جهت یـاب و ردیـاب نـور خورشـید اسـت. این فنـاوری 
کمک می کند که بیشترین میزان بهره وری و تولید انرژی برق خورشیدی 
را در نیروگاه مذکور شاهد باشیم. ضمن اینکه به دلیل استفاده از آخرین 
تکنولوژی هـای روز دنیـا و پیشـرفته ترین ربات هـا در ایـن پـروژه، فراینـد 
تمیزکاری پنل های خورشیدی با بالاترین کیفیت و صرف کمترین هزینه 
انجام می شود و این موضوع می تواند در کاهش هزینه های تولید انرژی 

ک نیـز مؤثر باشـد. پا
کاهش حدود ۶۰۰ هزار تن دی اکسیدکربن

کید بر اهمیت تولید کمترین میزان کربن در فرایند  طباطباییان با تأ
تولید خاطرنشان کرد: بهره برداری از این نیروگاه سهم تولید کربن یا رد 
پای کربن را نیز در محصولات فولادی به شدت کاهش می دهد تا جایی 
که با استفاده از این فرایند، سالانه شاهد کاهش حدود ۶۰۰ هزار تن 
کسیدکربن هستیم. موضوعی که گام دیگری است در مسیر تعهدات  دی ا
کثری آلاینده های زیست محیطی و  فولاد مبارکه در زمینه کاهش حدا
کربن. وی گفت: با در مدار قرار گرفتن این میزان انرژی خورشیدی در 
شبکه برق کشور معادل 3۰ تا ۴۰ درصد به ظرفیت تولید انرژی خورشیدی 
کشور افزوده می شود و می توانیم امیدوار باشیم که با احداث سایر 
نیروگاه های خورشیدی در اقصی نقاط کشور توسط سایر شرکت ها و 
سرمایه گذاران، به زودی سهم بیشتری از تولید برق کشور از طریق انرژی 

ک تأمین شود. تجدیدپذیر و پا

 مدیرعامل شرکت صناپ:
تا حدود ۸۰ درصد برق فولاد مبارکه از طریق انرژی سبز تأمین 

خواهد شد

ک فولاد )صناپ( نیز در مصاحبه  مدیرعامل شرکت صنایع نیرو و انرژی پا
با خبرنگار فولاد گفت: این نیروگاه بزرگ ترین نیروگاه متمرکز کشور است که 
به همت و سرمایه گذاری گروه فولاد مبارکه، عملیات احداث و راه اندازی 
آن آغاز و در حال حاضر الحمدلله فاز اول آن به میزان ۱2۰ مگاوات وارد 

مدار شده است.
یکی از کوره های فولاد مبارکه با برق تولیدی فاز اول نیروگاه 

خورشیدی در مدار تولید است
محمدرضا جعفرزاده با اشاره به اینکه فولاد مبارکه دارای ۸ کوره قوس 
الکتریکی است و هریک از این کوره ها به ۱۱۰ مگاوات انرژی الکتریکی نیاز 
دارد، گفت: امروز با وارد شدن ۱2۰ مگاوات انرژی خورشیدی در مدار برق 
فولاد مبارکه و تأمین برق کامل یکی از این کوره ها با استفاده از انرژی های 
، به جرئت می توان گفت موضوع فولاد سبز در این شرکت  تجدیدپذیر

بیش ازپیش در حال تحقق یافتن است.

تا حدود ۸۰ درصد برق فولاد مبارکه از طریق انرژی سبز 
تأمین خواهد شد

وی در همین زمینه تصریح کرد: با بهره برداری از فازهای بعدی این 
نیروگاه تا رسیدن به ۶۰۰ مگاوات، می توان ادعا کرد که بیش از ۶۰ درصد 
برق کوره های قوس الکتریکی فولاد مبارکه از طریق برق سبز تأمین خواهد 
شد. علاوه بر این، باید اضافه کرد که فولاد مبارکه همچنین برای احداث 
نیروگاه 2۰۰ مگاواتی بادی نیز سرمایه گذاری کرده و چنانچه این نیروگاه 
نیز وارد مدار شود، تا حدود ۸۰ درصد برق فولاد مبارکه از طریق انرژی 

سبز تأمین خواهد شد.
ارتقای برند و اعتبار فولاد مبارکه در سطح جهانی

مدیرعامل شرکت صناپ با اشاره به اهمیت تولید فولاد با استفاده از 
انرژی های تجدیدپذیر در آینده بازارهای جهانی فولاد گفت: تأمین 
این میزان برق در بزرگ ترین کارخانه فولادسازی کشور از طریق انرژی 
تجدیدپذیر می تواند به ارتقای برند و اعتبار فولاد مبارکه در سطح جهانی 

نیز بینجامد و نویدبخش آینده روشن تری برای صنعت کشور باشد.
تولید انرژی خورشیدی از آغاز طلوع تا انتهایی ترین زمان 

نزدیک به غروب خورشید
وی در تشریح چگونگی عملکرد پنل های خورشیدی این نیروگاه 
پیشرفته ترین  از  نیروگاه  این  ساخت  فرایند  در  کرد:  خاطرنشان 
تکنولوژی های روز دنیا استفاده شده و شرایطی فراهم گردیده است 
که از همان ساعات آغاز طلوع خورشید تا انتهایی ترین زمان نزدیک به 
غروب خورشید حدود ۱2 تا ۱3 ساعت می توان انرژی خورشیدی تولید 
کرد. نکته حائز اهمیت در تولید انرژی خورشیدی به وسیله پنل ها این 
است که در این فرایند با بهره مندی از پیشرفته ترین تکنولوژی های 
موجود، می توانیم با بیشترین میزان بهره وری و کمترین هزینه، برق 

خورشیدی تولید کنیم.
جعفرزاده در ادامه سخنان خود از آماده سازی زیرساخت ها برای شروع 
عملیات احداث فاز دوم این نیروگاه خبر داد و گفت: تا یکی دو ماه آینده 
این زیرساخت ها نیز تکمیل می شوند و تلاش خواهیم کرد تا ظرفیت ۶۰۰ 

مگاوات را به موقع طبق برنامه تنظیم شده محقق سازیم.

مدیرعامل شرکت توسعه 3 مپنا:
اشتغال زایی برای 77۰ نفر از نیروهای متخصص داخلی کشور

مدیرعامل شرکت توسعه 3 مپنا نیز در حاشیه این آیین در مصاحبه با 
خبرنگار فولاد گفت: پیش از هر چیز لازم می دانم از مدیریت شرکت فولاد 
مبارکه اصفهان که این سرمایه گذاری باارزش را در کشور انجام دادند 
و این زمینه را فراهم کردند که کشورمان در حوزه احداث نیروگاه های 
خورشیدی و تولید انرژی های تجدیدپذیر و سبز گام بلندی بردارد 

قدردانی کنم.
به گفته مجتبی تاجیک این پروژه از سال ۱۴۰2 شروع شده و بالاترین 
چالشی که در اجرا با آن مواجه بودیم تأمین مالی پروژه بود که با همت 
و اراده مدیریت فولاد مبارکه، پیش پرداخت آن تا سال ۱۴۰3 انجام شد و 

پروژه را وارد فاز احداث و راه اندازی کرد.
وی افزود: همان گونه که شاهدیم، امسال نیز عملیات سنکرون و 
راه اندازی نیروگاه به خوبی انجام شده است و موفق شدیم با اشتغال زایی 
برای ۷۷۰ نفر از نیروهای متخصص داخلی کشور، فاز اول این نیروگاه را 
که این پروژه همچنان ادامه دارد،  به مدار بهره برداری وارد کنیم. ازآنجا
امیدواریم که در ادامه سال جاری نیز بتوانیم فازهای بعدی و در نهایت 

فاز انتهایی را تا نیمه اول سال ۱۴۰۵ به پایان برسانیم.
گفتنی است در جریان افتتاح این نیروگاه، سید محمد اتابک، وزیر 
صمت و هیئت همراه، به اتفاق مهدی جمالی نژاد، استاندار اصفهان، 
زهرا سعیدی، نماینده مردم مبارکه در مجلس شورای اسلامی و سعید 
زرندی، مدیرعامل گروه فولاد مبارکه، مدیرکل صمت اصفهان، معاونان 
استاندار و جمعی از معاونان و مدیران فولاد مبارکه از بزرگ ترین نیروگاه 

خورشیدی کشور بازدید کردند.
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خبـــــر کوتاه

خـبــــــــــــــــــر

مدیرعامــل گــروه فــولاد مبارکــه در جلســه کمیتــه 
مدیریت این مجموعه گفت: تلاش کنیم در شــرایط 

فعلی برای مردم امیدآفرینی کنیم.
به گــزارش خبرنــگار فــولاد، جلســه کمیتــه مدیریــت فــولاد مبارکــه، روز 
چهارشنبه ۱۸ تیرماه، با حضور مدیرعامل، معاونان و مدیران عضو این 
کید بر لزوم  کمیته با تمرکز بر پایش پروژه های توسعه، کاهش هزینه ها و تأ
امیدآفرینی برای جامعه در این شرایط سخت در محل برگزاری جلسات 

فولاد مبارکه در دفتر اصفهان برگزار شد.
در این جلسه که بیش از ۶ ساعت به طول انجامید، پس از ارائه گزارش 
عملکــرد ایمنــی و کیفیــت شــرکت، هریــک از معاونت هــا، گزارش هــای 

گانه ای از روند پیشرفت پروژه های توسعه و فرایند تولید ارائه کردند. جدا
در ادامه، سعید زرندی، مدیرعامل گروه فولاد مبارکه، ضمن قدردانی از 
زحمات همه مدیران و کارکنان شرکت اظهار کرد: در پروژه های کاهش 
هزینــه و حرکت بــه ســمت بهبــود بازدهی هــا، باید بــا اســتخراج اعداد، 
اقدامات انجام شده و دستاوردهای حاصل را به طور ملموس حس کنیم؛ 
همچنین در همه حوزه ها، ازجمله کیفیت محصولات، باید برنامه های 

اصلاحی با دقت نظر لازم ارائه و عملیاتی شود.
وی به اهمیت افزایش درآمد شرکت از محل کاهش هزینه ها اشاره کرد و 
افزود: برای تعالی سازمان ۱۴۴ پروژه تعریف شده است که از این تعداد ۱2 

پروژه به عنوان پروژه اصلی معرفی شده است. 

لزوم به کارگیری یک نظام قوی و استفاده از ابزارهای 
هوش مصنوعی برای کاهش هزینه ها

مدیرعامل گروه فولاد مبارکه گفت: برای پیشبرد اهداف در این پروژه ها، 
همه معاونت ها و مدیران مسئول اند. به طور مشخص ۱2 پروژه پیشران 
را علاوه بر معاونان و مدیران، شخصاً پیگیری خواهم کرد و سایر پروژه ها 
نیز باید به طور دقیق و منظم از سوی معاونان و مدیران شرکت بررسی و 

روند پیشرفت و تحقق اهداف آن مرتباً گزارش شود.
وی لزوم به کارگیری یک نظام قوی و استفاده از ابزارهای هوش مصنوعی 
بــرای کاهش هزینه هــا به ویــژه در حــوزه مصــارف انــرژی را بیش ازپیش 
کید قــرار داد و گفت: هنر مدیران این اســت که اهــداف پروژه ها  مورد تأ

را مشخص کنند و پس از آن تمامی توان خود را بر پیگیری اجرای پروژه 
متمرکز کنند.

همه باید یک کار نوآورانه تر و یک گام رو به جلو را 
تعریف و اجرا کنیم

زرندی در بخش دیگری از ســخنان خود بــا بیان اینکه از ابتدای ســال 
کنون تلاش کرده ایم که یک همسویی در سازمان ایجاد کنیم،  جاری تا
خاطرنشان کرد: خوشــبختانه در شرایط فعلی خواســته از هر معاونت 
مشخص و شفاف سازی شده است؛ بنابراین باید علاوه بر کارهای جاری، 

همه ما یک کار نوآورانه تر و یک گام رو به جلو را تعریف و اجرا کنیم.
کید کرد: قدر مسلم این است که بروز و ظهور این اقدامات نوآورانه  وی تأ
باید خود را در پروژه های یادشــده نشــان دهد و در نهایت هر معاونت، 
مدیریت و هر فرد به گونه ای متفاوت  با قبل اقدام نماید و دستاوردهای 
متفاوتی نســبت به دوره های گذشــته ارائه کنــد. برای رســیدن به این 
نقطه، تحقق اهــداف پروژه هــای تعریف شــده از اهمیت بســیار زیادی 

برخوردار است.
در شرایط فعلی برای مردم عزیزمان امیدآفرینی کنیم

مدیرعامـل گـروه فـولاد مبارکـه خاطرنشـان کـرد: بایـد هم نـوا شـویم تـا 
بتوانیـم آینـده فـولاد مبارکـه را تضمیـن کنیـم. بایـد بـرای هـر تصمیمی 
برنامه ریزی منسجم و دقیقی در اجرا داشـته باشیم تا هر چه به پایان 
سـال نزدیـک می شـویم بـه تحقـق اهـداف نیـز متناسـب بـا برنامه هـا 

نزدیک تـر شـویم.
وی در پایان اظهار داشــت: الحمــدلله همدلی خوبی در شــرکت وجود 
دارد. به همین دلیــل انتظار می رود امور شــرکت باتوجه به رویکردهای 
تعریف شده با سرعت و قدرت پیش رود تا بتوانیم در شرایط فعلی برای 

مردم عزیزمان امیدآفرینی کنیم.

ینی کنيم تلاش کنيم در شرایط فعلی برای مردم اميدآفر

فولاد مبارکه نقش مهمی در پروژه انتقال آب داشت و باید از آن قدردانی کرد

مدیرعامل گروه فولاد مبارکه در جلسه کمیته مدیریت:

، میمه و برخوار و نایب رئیس کمیسیون اصل ٩٠ مجلس  شورای اسلامی: نماینده شاهین شهر

سـعید زرنـدی، مدیرعامـل گـروه فـولاد مبارکـه، در 
گفت وگـوی زنـده تلویزیونـیِ بخـش خبـر سراسـری 
سـاعت ۱۴ صداوسـیما بـه مناسـبت افتتـاح فـاز اول 
بزرگ ترین نیروگاه خورشیدی کشور توسط رئیس جمهوری، اجرای 
این پروژه را گام مهمی برای تحقق تولید فولاد سـبز، صرفه جویی در 

مصـرف بـرق و کاهـش مصـرف سـوخت های فسـیلی دانسـت.
وی در ابتدای این گفت وگوی تلویزیونی اظهار کرد: گروه فولاد مبارکه 
ــا هــدف کمــک بــه رفــع ناترازی هــا و فراهم کــردن شــرایط بــرای تولیــد  ب
پایــدار، در حوزه هــای آب و بــرق نقــش  محــوری داشــته و  بــا  ارائــه دو 
خدمتِ مانــدگار برای اصفهــان، علاوه بر احــداث نیروگاه خورشــیدی، 
به گونــه ای برنامه ریــزی کــرده که فــاز نهایــی انتقــال آب از دریــای عمان 

بــه اصفهــان تــا یــک مــاه آینــده در فــولاد مبارکــه بــه بهره بــرداری خواهــد 
رســید.

زرندی در ادامه با اشاره به رویداد افتتاح فاز اول نیروگاه خورشیدی 
۶۰۰ مگاواتی آفتاب شرق فولاد مبارکه با حضور برخط رئیس جمهوری 
و حضور میدانی وزیر صمت و هیئت همراه خاطرنشان کرد: گروه فولاد 
مبارکه در راستای جبران یا رفع ناترازی های انرژی و فراهم آوردن شرایط 
کنون با احتساب ۱2۰ مگاوات برق  تولید، با احداث نیروگاه های خود، تا
خورشیدی، به میزان ۸۵۰ مگاوات خودتأمینی داشته و امیدواریم تا 
پایان سال، ۴2۰ مگاوات دیگر نیز به این عدد اضافه کند که 3۰۰ مگاوات 
آن مربوط به نیروگاه سیکل ترکیبی و ۱2۰ مگاوات دیگر آن از طریق نیروگاه 

خورشیدی است.

زرندی ادامه داد: بهره برداری از ۱2۰ مگاوات برق نیروگاه خورشیدی، 
از بُعد زیست محیطی برای فولاد مبارکه اهمیت داشت، زیرا یکی از 
استراتژی های ما تولید فولاد سبز و همراهی با محیط زیست است. 
احداث نیروگاه خورشیدی به فولاد مبارکه کمک می کند تا سوخت های 
فسیلی کمتری مصرف کند. استفاده از نور خورشید به نوعی بهره گیری از 

نعمتی خدادادی است که در اختیار ماست.
وی خاطرنشــان کــرد: اهمیــت دیگــر نیــروگاه خورشــیدی فــولاد مبارکــه 
متمرکــز بــودن آن در مســاحتی بالغ بــر ۱2۰۰ هکتــار اســت. امیدواریــم 
ــز  ــردم عزی ــه م ــاری ب ــال ج ــاه س ــروگاه را در مهرم ــن نی ــاز دوم ای ــم ف بتوانی
کشــورمان هدیــه دهیــم تــا دغدغــه مــردم و مســئولین در زمینــه کمبــود 

ــا حــدی برطــرف شــود. ــرژی ت ان

نماینده شاهین شهر، میمه و برخوار و نایب رئیس 
کمیسیون اصل 9۰ مجلس شورای اسلامی انتقال 
آب از دریای عمان را اقدامی مثبت و مهم دانست 
کنون  و افزود: این طرح با پشتیبانی صنایع بزرگ به نتیجه رسید و ا
باید با استفاده از تجربه به دست آمده، راهکارهایی برای کاهش 
هزینه های انتقال آب بررسی شود. اجرای این پروژه، اقدامی بسیار 

مفید و حیاتی است که خوشبختانه به ثمر نشسته است.

حسینعلی حاجی دلیگانی،  خاطرنشان کرد: با توجه به بالا بودن 
هزینه های این طرح، حمایت واحدهای صنعتی بزرگ، ازجمله فولاد 
مبارکه و پالایشگاه نفت اصفهان، نقش مهمی در تحقق این پروژه 

داشت و باید از آن ها قدردانی کرد.
نایب رئیس کمیسیون اصل 9۰ مجلس با اشاره به ضرورت بهره گیری 
از تجربیات فعلی در این زمینه، اظهار کرد: راه هایی برای کاهش 
کنیم تا از نظر اقتصادی  هزینه تمام شده این گونه پروژه ها پیدا 

مقرون به صرفه تر باشد.
به گفته حاجی دلیگانی، آبی که از دریای عمان منتقل می شود، 
جایگزین آب زیرزمینی مورداستفاده صنایع خواهد شد و این موضوع 

باعث کاهش مصرف منابع زیرزمینی به همان میزان می شود.
، میمه و برخوار در بخش پایانی سخنان خود  نماینده شاهین شهر
گفت: از تمامی افرادی که برای تحقق این پروژه تلاش کردند، به ویژه 
کسانی که در استان اصفهان پیگیر اجرای آن بودند، قدردانی می کنم.

گروه فولاد مبارکه و  نشست مشترک مدیرعامل 
مدیرعامل بانک دی،دوشنبه ۱6 تیرماه ۱۴۰۴، با 
حضور حامدحسین ولی بیک، معاون اقتصادی 
و مالی گروه فولاد مبارکه، محمد میزبانی مدیر امور مالی گروه فولاد 
مبارکه، علی اولیایی، معاون اعتبارات و وصول مطالبات بانک دی 
و فرزاد سرپرست سادات، سرپرست مدیریت امور بین الملل بانک 

دی برگزار شد.
در این نشست، مدیرعامل گروه فولاد مبارکه و مدیرعامل بانک دی، بر 
گسترش همکاری های دوجانبه و تعاملات مشترک در زمینه خدمات 
بانکی، ازجمله گشایش اعتبارات اسنادی داخلی، ارائه تسهیلات بانکی، 
کید کردند. صدور ضمانت نامه های بانکی و قراردادهای خدمات ارزی تأ

ـــروه  ـــن گ ـــی ای ـــه از آمادگ ـــولاد مبارک ـــروه ف ـــل گ ـــدی، مدیرعام ـــعید زرن س
بـــرای همکاری هـــای بیشـــتر بـــا بانـــک دی خبـــر داد و بـــر ضـــرورت 
اســـتفاده بهینـــه از امکانـــات و منابـــع مالـــی بـــرای تحقـــق اهـــداف 

کیـــد کـــرد. مشـــترک تأ
برات کریمی، مدیرعامل بانک دی نیز ضمن اشاره به ظرفیت های 
موجود در گروه فولاد مبارکه و شرکت های زیرمجموعه آن، بر اهمیت 
ایجاد سازوکارهای مؤثر برای تسهیل در ارائه خدمات بانکی به این بنگاه 

کید کرد. بزرگ صنعتی تأ
گفتنی است این دیدار نشان دهنده عزم جدی دو طرف برای تقویت 
روابط اقتصادی و مالی و بهبود شرایط همکاری در راستای توسعه پایدار 

و افزایش بهره وری در صنعت فولاد کشور است.

آمادگی گروه فولاد مبارکه برای تقویت همکاری های مشترک با بانک دی

 ۵۰ شهر درگیر تنش آبی هستند
به گزارش خبرگزاری مهر، عیسی بزرگ زاده، سخنگوی صنعت آب کشور با اشاره به کم بارشی در سال جاری گفت: در سال جاری در ۵۰ شهر و 2۴ استان تنش آبی وجود دارد که برای رفع آن ۱۶۹ پروژه در حال اجرا با قدرت در حال پیشروی است. اصلی ترین اقدام ما برای مدیریت تنش آبی خواهش از شهروندان 

ک، ساوه، بندرعباس، تبریز و بانه شهرهایی هستند که در صدر مشکل قرار دارند. برای کاهش مصرف، مدیریت مصرف و مدیریت تقاضای آب است؛ در گام بعد سعی می کنیم پروژه های بلندمدت که در دستور کار قرار دارند، تسریع شوند و به اهداف برسانیم. پس از تهران، مشهد، اصفهان، ارا

بسته حمایتی وزارت صمت برای 
پایداری تولید ابلاغ شد

وزیر صنعـت، معـدن و تجـارت با اعـلام تصویـب »طرح 
حمایت از تولید« در هیئت وزیران، از ابلاغ آن برای پشتیبانی 

جامع از تولید خبر داد.
به گزارش پایـگاه اطلاع رسـانی وزارت صمت، سـیدمحمد اتابک 
با اعلام خبر ابلاغ بسـته حمایـت از تولید بـه گفت: دولـت در این 
۱2 روز اقدامـات جبرانـی را بـرای حمایـت از تولید بر اسـاس طرح 
ارائه شـده از سـوی وزارت صمـت و بـا مشـارکت اعضـای کارگـروه 
زیربنایی با مسئولیت وزارت صنعت، معدن و تجارت در ۵ حوزه 

تصویـب و ابـلاغ کرده اسـت.
وی در همین خصوص افزود: این بسته برای تاب آوری صنایع و 
استمرار تولید با اولویت صنایع مرتبط با معیشت مردم؛ تدوین 

و ابلاغ شـده است.
ح گفـت: بسـته حمایـت از  اتابـک بـا اشـاره بـه کلیـات ایـن طـر
کسـب وکارها در کارگـروه زیربنایـی و در ۵ بخـش، شـامل مالـی 
)مالیـات و تأمیـن اجتماعـی(، تأمیـن مالـی )تسـهیلات، دیـون 
بانکـی و..(، ارز )تأمیـن آرزو تعهـدات ارز صادراتـی(، زیرسـاخت 
)حمل ونقـل و انـرژی( و بازرگانـی )امـور گمرکـی و ثبـت سـفارش( 
کیـد بـر پشـتیبانی از اسـتمرار تولیـد و رفـع موانـع احتمالـی  بـا تأ
واحدهای تولیـدی و خدماتی با تمرکز بـر سیاسـت های ارزآوری 
در شـرایط ویژه، تأمین نیازهای اساسـی و حفظ معیشت خانوار 

تهیـه و تدویـن شـده اسـت.
گـی تسـهیلات رفـع موانـع پولـی و بانکـی در ایـن  وزیـر صمـت ویژ
بسـته را کارآمـد دانسـت و اظهـار داشـت: همچنیـن در ایـن 
مصوبـه، اعمـال تنفـس، تمدیـد تسـهیلات قبلـی، رفـع موقـت 
آثـار محدودیت هـای ناشـی از برگشـت چـک، تمدیـد دوماهـه 
مصوبـات اعتبـاری و لحـاظ بدهی مربـوط به اعتبـارات اسـنادی 
کثر  و ضمانت نامه هـای بانکـی در طبقـه مشـکوک الوصول، حدا
پـس از گذشـت سـه مـاه از عـدم وصـول مطالبـات مؤسسـه 
اعتباری از حمایت های پیش بینی شـده در بخـش تأمین مالی 

کسب وکارهاسـت.
وی در بخـش حمایـت ارزی از تولیـد، صـادرات و بازرگانـی، گفت: 
تمدید یک ماهه مهلـت رفـع تعهـد ارزی واردات و صـادرات برای 
واردکنندگان و صادرکنندگانی که مهلت آن ها تا پایان تیرماه ۱۴۰۴ 
خاتمه می یابد و تعلیق سه ماهه محدودیت های بانکی موضوع 
بنـد ۵ مصوبـات سـی امین جلسـه کارگـروه بازگشـت ارز حاصـل از 
صادرات را از حمایت های پیش بینی شـده در حوزه ارزی است.
سیدمحمد اتابک مشارکت فعال همه اعضای کارگروه زیربنایی 
را از مختصـات مهم اجـرای این بسـته برشـمرد و گفت: در بسـته 
حمایتـی به منظـور پایـداری تولیـد و زیرسـاخت های آن، تأمیـن 
بـرق، سـوخت، گاز و فراورده هـای نفتـی واحدهای بـا ملاحظات 
حفـظ شـبکه، در اولویـت وزارتخانه هـای نیـرو و نفـت قـرار داده 

شـده اسـت.
وزیـر صنعـت، معـدن و تجـارت در ادامـه بـه تسـهیلات گمرکـی 
ایـن بسـته نیـز پرداخـت و گفـت: امـکان ترخیـص صددرصـدی 
کالاهـای موجـود در گمـرکات و ثبـت سـفارش بـدون انتقـال ارز 
بـرای واردات کالاهـای اولویـت دار، از دیگـر حمایت هـای مدنظـر 

در ایـن حـوزه اسـت.
بسـته حمایـت از کسـب وکارها در کارگـروه زیربنایی با مسـئولیت 
وزارت صنعـت، معـدن و تجـارت و عضویـت وزارتخانه هـای امـور 
اقتصـادی و دارایـی، جهـاد کشـاورزی، دادگسـتری، نفـت، نیـرو، 
بانـک مرکـزی جمهـوری اسـلامی ایـران، سـازمان برنامه وبودجه 
کشـور و معاونت علمـی و فنـاوری و اقتصـاد دانش بنیان ریاسـت 
جمهـوری بـرای رفـع موانـع پیـش روی واحدهـای تولیـدی و 
خدماتی و گذار از تبعات ناشـی از جنگ ۱2 روزه تدوین، تصویب 

و ابـلاغ شـده اسـت.
بسته حمایتی دولت از صنایع قابلیت تمدید 

دارد
سـید محمـد اتابـک، وزیـر صنعـت معـدن و تجـارت در خصوص 
اینکـه ایـن بسـته های حمایتـی مختـص همـه صنایـع اسـت یـا 
صرفـاً واحدهای تولیـدی آسـیب دیده را شـامل می شـود؛ گفت: 
بخشی از این بسـته حمایتی ازجمله تأمین اجتماعی و مالیات 
شـامل همه صنایـع و واحدهـای درخواسـت کننده می شـود که 
باید به تأیید وزارت صمت برسد و در خصوص مالیات بر اساس 

درخواسـت واحدهـای تولیـدی اسـت.
به گفتـه اتابـک، ایـن بسـته حمایتـی در دولـت با قابلیـت تمدید 
پیش بینـی شـده اسـت و از لحـاظ مدت زمـان می توانـد تمدیـد 

شـود.
اتابـک بـا بیـان اینکـه واحدهـای تولیـدی آسـیب دیده در جنگ 
۱2 روزه مشـمول دریافـت تسـهیلات خـاص خواهند شـد افـزود: 
بخشـی از افزایـش اعتبـار تولیدکننـدگان مربـوط بـه واحدهـای 
تولیدی آسـیب دیده اسـت و برای واحدهایی که بیمه بوده اند، 
هماهنگی هایی با بیمـه برای بازگشـت ایـن واحدهـای تولیدی 
بـه چرخـه تولیـد صـورت گرفتـه یـا بـا تدابیـر وزارت صمـت کمـک 

بلاعـوض دریافـت خواهنـد کـرد.
وزیـر صنعـت معـدن و تجـارت در خصـوص چگونگـی فعالیـت 
واحدهـای بازرگانـی کـه اقـدام بـه واردات می کردنـد؛ گفـت: 
واحدهـای بازرگانـی واردکننـده در حـوزه ترخیـص و دیگـر مـوارد 
مشمول بسته حمایتی می شوند، اما تسهیلات بیمه مربوط به 

تولیدکننـدگان اسـت.
وی در خصوص بازگشت همه واحدهای تولیدی به چرخه تولید 
گفت: واحدهای تولیدی با آسیب دیدگی جزئی به چرخه تولید 
بازگشـته اند و تعـداد کمـی از واحدهـای تولیـدی پـس از جنـگ 

تحمیلی هنوز به چرخه تولید بازنگشـته اند.

وزیر صمت:

حسینعلی حاجی دلیگانی
نماینده شاهین شهر، میمه و برخوار و نایب رئیس کمیسیون اصل ۹۰ 

مجلس شورای اسلامی

دو خدمتِ ماندگار برای اصفهان
مدیرعامل گروه فولاد مبارکه در گفت وگوی زنده تلویزیونی با بخش خبر سراسری ساعت ۱۴ صداوسیما عنوان کرد:
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 سرمایه گذاری چندین هزار میلیارد تومانی فولاد مبارکه
 در پروژه انتقال آب از دریای عمان به اصفهان

وزیر صمت در دیدار تخصصی با فعالان اقتصادی و اعضای اتاق بازرگانی اصفهان عنوان کرد:

وزیــر صنعــت، معــدن و تجــارت، روز پنج شــنبه ۱9 
تیرمــاه، پــس از حضــور در آییــن بهره بــرداری از فــاز 
نخســت نیــروگاه ۱۲۰ مگاواتــی بــه همــراه مدیرعامــل 
و برخــی معاونــان فــولاد مبارکــه، بــا فعــالان اقتصــادی و اعضــای اتــاق 

بازرگانــی اصفهــان دیــدار کــرد.
به گــزارش خبرنــگار فــولاد، ســید محمــد اتابــک، در ایــن دیــدار تخصصی 
گفــت: فــولاد مبارکــه بــرای مشــارکت در پــروژه انتقــال آب از دریــای عمــان 
بــه اصفهــان چندیــن هــزار میلیــارد تومــان ســرمایه گذاری کــرده اســت. 
این گــروه صنعتــی در حــال حاضــر، پروژه هــای احــداث نیروگاه هــای 9۱۴ 
مگاواتی سیکل ترکیبی و ۶۰۰ مگاواتی خورشیدی را در دســت اجرا دارد.

کثــر فیلتراســیون ممکــن تــلاش  کیــد کــرد: صنایــع بایــد بــرای حدا وی تأ
کننــد. در این خصــوص، مدیرعامل گــروه فــولاد مبارکه می تواند گزارشــی 

از اقدامات فولاد مبارکه در زمینه فیلتراســیون و فضای ســبز این شرکت 
ارائــه دهــد؛ بنابرایــن ســایر صنایــع بایــد از این صنعــت الگــو بگیرند.

ــتان اصفهان به خودکفایی رسیده  وزیر صمت با بیان اینکه صنعت اس
اســت، ادامــه داد: مــن روزهایــی را کــه فــولاد مبارکــه در حــال ســاخت بــود 
بــه خاطــر دارم. در آن زمــان، جرثقیل هــای موردنیــاز آن از تهــران منتقــل 
می شــد؛ امــا امــروز نیــاز تجهیزاتــی ایــن صنعــت در خــود اســتان اصفهان 

تأمیــن می شــود.
اتابک با اشــاره به اهمیت اجــرای پروژه انتقــال آب گفت: به ســرانجام 
رســیدن بخشــی از پــروژه انتقــال آب دریــای عمــان بــه اصفهــان را بــه 
شــما تبریــک می گویــم و از آقــای زرنــدی مدیرعامل گــروه فــولاد مبارکه 
و کلیــه همکارانشــان کــه بــرای ایــن پــروژه زحمــت کشــیده اند، تشــکر 

می کنــم.

حجم تجارت ایران و فرانسه به کمتر از ۴۰۰ میلیون دلار رسید
به گزارش معاونت بین الملل اتاق ایران، حجم تجارت ایران و فرانسه تحت تاثیر تحریم   ها، رقابت چین و تنش   های سیاسی در سال 2۰2۴ به کمتر از ۴۰۰ میلیون دلار رسیده است. فرانسه همچنان شریکی مهم برای ایران در اروپا محسوب می شود، اما تحریم   ها، رقابت چین و تنش   های سیاسی مانع از تحقق پتانسیل 

کامل این روابط شده   اند. رفع تحریم   ها و بهبود روابط سیاسی می تواند حجم تجارت را به سطوح تاریخی بازگرداند و همکاری در حوزه   های کلیدی مانند خودروسازی و انرژی را تقویت کند. با این حال، در کوتاه   مدت و تا پایان 2۰2۵، احتمال تداوم وضعیت کنونی به دلیل فشارهای بین المللی بیشتر است.

 خـبــــــــــــــــــر      
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36.6 درصدی سرمایه گذاری در معادن  رشد 
خراسان جنوبی

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی خراسان جنوبی از رشد 
36.6 درصدی ارزش سرمایه گذاری در معادن این استان خبر 
داد و گفت: بر اســاس نتایــج جدیدترین آمارگیری کشــوری، 
خراسان جنوبی موفق شده در شاخص اشتغال بخش معدن، 

رتبه سوم کشور را کسب کند.
به گزارش روابط عمومی سازمان مدیریت و برنامه ریزی خراسان 
جنوبی، علــی بهدانی، رئیــس ســازمان مدیریــت و برنامه ریزی 
خراســان جنوبی امــروز با اشــاره بــه نقش راهبــردی معــادن در 
توسعه اقتصادی اســتان اظهار کرد: بهره برداری به روز، علمی و 
هدفمند از ذخایر معدنی متنوع و غنی خراسان جنوبی نیازمند 
در اختیار داشتن آمار دقیق، جامع و بهنگام است که در همین 
راستا طرح آمارگیری از معادن کشور در ســال ۱۴۰2 )اجرا در سال 

۱۴۰3( انجام شده است.
وی افــزود: در قالب این طرح که چهــل و دومین طرح آمارگیری 
از معادن در حال بهره برداری کشور به شــمار می رود، اطلاعات 
هفت هزار و ۷99 معدن در سراسر کشور جمع آوری شد که از این 

تعداد، 3۱۰ معدن فعال متعلق به خراسان جنوبی بوده است.
 ارتقای رتبه استان در بخش معدن

رئیس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی خراسان جنوبی با اشاره 
به وجود معادن مهمــی ازجمله زغال ســنگ )پروده یــک تا ۶(، 
مس قلعه زری، طلای شادان، پتاس و همچنین معادن متعدد 
سنگ های تزئینی، منیزیت و بنتونیت در استان گفت: در حالی 
که استان در سال ۱۴۰۱ با 2۵۴ معدن فعال در رتبه نهم کشور قرار 
داشت، در سال ۱۴۰2 با رشد 22 درصدی و ثبت 3۱۰ معدن فعال، 
توانست ۴.۸ درصد از معادن کشور را به خود اختصاص داده و به 

رتبه هفتم ارتقا یابد.
به گفته وی، میزان تولید مواد معدنی استان در سال گذشته به 
بیش از هشت میلیون و ۴۸۰ هزار تن رسید که باعث بهبود پنج 

رتبه ای جایگاه استان در جدول تولید معدنی کشور شد.
 افزایش ارزش تولیدات معدنی و رشد 

سرمایه گذاری
بهدانی ارزش تولیدات معدنی استان در سال ۱۴۰2 را بیش از ۷2 
هزار میلیارد ریال اعلام کرد و گفت: ارزش افزوده این تولیدات نیز 
بالغ بر ۶۷ هــزار و ۶۵3 میلیارد ریــال بوده که اســتان را در جایگاه 

هشتم کشور قرار داده است.
وی ادامه داد: ارزش سرمایه گذاری در معادن استان از پنج هزار و 
۶۴ میلیارد ریال در سال ۱۴۰۱ به بیش از ۶ هزار و 9۱9 میلیارد ریال 
در ســال ۱۴۰2 رســید که رشــد 3۶.۶ درصدی را نشــان می دهد و 

جایگاه استان را به رتبه ششم کشور رسانده است.
 اشتغال در معادن؛ رتبه سوم کشور

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی خراسان جنوبی اظهار کرد: 
تعداد شاغلان بخش معدن در استان از 9 هزار و 322 نفر در سال 
۱۴۰۱ به 9 هزار و ۷۵۴ نفر در سال ۱۴۰2 افزایش یافته که با رشد ۴.۶ 
درصدی، خراســان جنوبی را پس از اســتان های کرمان و یزد در 

رتبه سوم اشتغال معدنی کشور قرار داده است.
بهدانــی بــا قدردانــی از همراهــی و حمایــت اســتاندار خراســان 
جنوبی در شناسایی و تقویت ظرفیت های معدنی استان، اظهار 
امیدواری کــرد با بهره گیــری از اطلاعات آماری دقیق و مســتند، 
بتوان مسیر توسعه پایدار مبتنی بر مزیت های معدنی را با قوت 
بیشتری ادامه داد و خراســان جنوبی را به قطب سرمایه گذاری 

معدنی در کشور تبدیل کرد.

بازگشت 9۵ معدن به چرخه تولید

دبیر کارگروه های تعامل فعالیت های معدنی با منابع طبیعی و 
محیط زیست وزارت صمت از رفع مشکل زیست محیطی 9۵ 

معدن و بازگشت به چرخه تولید خبر داد.
به گــزارش خبرگــزاری مهر، مجیــد پورمقــدم، دبیــر کارگروه های 
تعامل فعالیت های معدنی با منابع طبیعی و محیط زیست وزارت 
صنعت معدن و تجارت گفت: مشکل زیست محیطی 9۵ معدن 

به طور کامل رفع شده و به چرخه تولید بازگشته اند.
وی افــزود: ایــن معادن کــه به دلیل مشــکلات زیســت محیطی 
فعالیــت نداشــتند در ســه ماهه ابتــدای ســال به چرخــه تولید 

بازگشتند.

عدد خبر

درصد

معدن

فناوری اطلاعات در شرکت فولاد مبارکه اصفهان یکی 
از ارکان کلیدی و راهبردی سازمان به شمار می رود که 
نقشــی مهم در تحقق اهداف کلان، توســعه پایدار و 

حرکت به سوی چشم انداز »فولاد هوشمند« ایفا می کند.
امیر گودرزی، مدیر سیستم ها و فناوری اطلاعات فولاد مبارکه، در آستانه 
فرارسیدن 22 تیرماه روز فناوری و اطلاعات، در پاسخ به سؤالات خبرنگار 
فولاد ضمن گرامیداشت این روز و ارج نهادن به تلاش کارکنان این حوزه 
در فولاد مبارکه، با بیان مطلب فوق، جایگاه، دستاوردها و برنامه های این 

مدیریت را تشریح کرد.
پیش از هر چیز لطفاً در خصوص اهمیت، جایگاه و 

عملکرد واحد سیستم ها و فناوری اطلاعات در شرکت فولاد 
مبارکه توضیح دهید.

امــروزه فنــاوری اطلاعــات نه تنهــا به عنــوان ابــزاری پشــتیبان، بلکــه 
به عنــوان یــک ســرمایه راهبــردی و مزیــت رقابتــی در صنایــع پیشــرو 
شــناخته می شــود. در دنیــای امــروز کــه تحــولات فناورانــه بــا شــتابی 
بی ســابقه در جریــان اســت، موفقیــت و پایــداری بنگاه هــای بــزرگ 
صنعتــی، به ویــژه شــرکت هایی در تــراز فــولاد مبارکــه، بــدون تکیه بــر 
زیرســاخت های قــوی فنــاوری اطلاعــات و رویکــردی آینده نگــر در ایــن 

حــوزه امکان پذیــر نیســت.
مدیریــت فنــاوری اطلاعات در فــولاد مبارکه مســئول طراحی، توســعه، 
نگهداری و بهینه ســازی کلیه زیرســاخت های دیجیتال، سامانه های 
اطلاعاتی، شبکه ها، امنیت سایبری، مدیریت داده و پشتیبانی هوشمند 
از کسب وکار اســت. این مدیریت با بهره گیری از جدیدترین فناوری ها و 
اســتانداردهای بین المللی، تلاش می کند پیوندی مؤثر بیــن فناوری و 

فرایندهای عملیاتی، تولیدی و مدیریتی برقرار کند.
یکی از رویکردهای اصلی این مدیریت، هم راستاسازی فناوری اطلاعات 
با اهداف کلان ســازمان، ازجمله چابک ســازی فرایندها، بهینه ســازی 
منابع، پشتیبانی از تصمیم گیری داده محور و ارتقای رضایت ذی نفعان 
داخلی و خارجی اســت. ایــن موضوع باعث شــده فنــاوری اطلاعات در 
فولاد مبارکه از یک حوزه پشــتیبان، به یک شریک استراتژیک در تحول 

سازمانی تبدیل شود.
کز داده نسل  از مهم ترین اقدامات این مدیریت می توان به توســعه مرا
جدید، راه اندازی شــبکه های ارتباطی امــن و پایدار، اجــرای پروژه های 
تحول دیجیتــال در حوزه های مختلــف )تولید، منابع انســانی، فروش، 
بازرگانــی و زنجیره تأمیــن( و طراحی داشــبوردهای مدیریتی پیشــرفته 

اشاره کرد.
 ،)Industry 4.0( همچنیــن در مســیر صنعتی ســازی نســل چهــارم
فناوری هایی همچون هوش مصنوعی، یادگیری ماشین، اینترنت اشیای 
صنعتی )IIoT(، مدل هــای زبانی بــزرگ )LLM(، تحلیل پیش بینی گر و 
سیستم های خودکار، به تدریج در بخش های مختلف فولاد مبارکه در 
حال پیاده ســازی اســت؛ فرایندی که مدیریت فناوری اطلاعات نقش 

هماهنگ کننده و پیشران آن را بر عهده دارد.
یکی دیگر از حوزه های کلیدی عملکرد این مدیریت، امنیت اطلاعات و 
سایبری است. در شرایطی که تهدیدات دیجیتال به شکل فزاینده ای 
پیچیده تــر می شــوند، تأمین امنیــت اطلاعــات ســازمان و محافظت از 

داده های حساس، یکی از اولویت های مهم و مستمر مدیریت فناوری 
اطلاعات است.

از سوی دیگر، توســعه منابع انســانی دیجیتال نیز در دستور کار جدی 
این مدیریت قــرار دارد. بــاور ما بر این اســت که هیچ تحــول فناورانه ای 
بدون ســرمایه انســانی توانمنــد، خــلاق و آموزش دیده تحقــق نخواهد 
یافت. بر همین اساس، آموزش کاربران، ارتقای مهارت های دیجیتال و 

فرهنگ سازی تحول دیجیتال، به صورت مداوم دنبال می شود.
مدیریــت فنــاوری اطلاعــات همچنیــن نقشــی تســهیلگر در توســعه 
پایدار، کاهش مصرف انــرژی، کاهش ضایعات، و بهینه ســازی عملکرد 
زیست محیطی ایفا می کند؛ زیرا بسیاری از تحلیل ها، پایش ها و اقدامات 
اصلاحی در این حوزه، متکی بر داده های دقیق و سامانه های هوشمند 
است. در همین خصوص، با تدبیر مدیرعامل شرکت، نقطه تمرکز کاهش 
مصرف انرژی برای پروژه های تحول دیجیتال تعریف شده و یکی از دوازده 

پروژه اصلی فولاد مبارکه در سال ۱۴۰۴ در نظر گرفته شده است.
در مجمــوع، مدیریت فناوری اطلاعــات در فولاد مبارکــه، نه تنها متولی 
زیرســاخت های فناورانه اســت، بلکه به عنوان یک شــریک استراتژیک 
در توسعه کسب وکار، پشتیبان نوآوری، محرک بهره وری و ستون تحول 
دیجیتال شناخته می شود. ما با تکیه بر دانش، تجربه، نوآوری و همکاری 
بین واحدی، به دنبال ساخت آینده ای هوشمند، منعطف و رقابت پذیر 
برای شرکت فولاد مبارکه هستیم؛ آینده ای که در آن فناوری اطلاعات نه 

در حاشیه، بلکه در قلب تصمیم سازی و تحول صنعتی قرار دارد.
با توجه به تحولات سریع فناوری اطلاعات در 

، برنامه فولاد مبارکه برای دنبال کردن روندهای  سال های اخیر
تکنولوژی چیست؟

علی رغم تحریم های شدید در تکنولوژی های نوین، این واحد تمام تلاش 
خود را برای پیاده سازی زیرساخت های لازم جهت تطبیق فولاد مبارکه با 

آینده انجام داده است.
به طورکلی، مسیر حرکت فولاد مبارکه بر مبنای سه مفهوم کارخانه متصل 
 )Data Driven Company( ســازمان داده محــور ،)Connected Factory(
و کارخانــه مبتنــی بــر هــوش مصنوعــی )AI-Driven Company( واقــع 
شــده اســت. در این مســیر لازم اســت پروژه های زیرســاختی مهمی به 
سرانجام برسد تا فولاد مبارکه در رقابت های آتی در دنیا عقب نماند. در 
حوزه کارخانه متصل، در سال جاری پروژه ای بر مبنای تکنولوژی های 
نوین ارتباطی با عنوان ارتباط بی سیم اختصاصی مبتنی بر نسل پنجم 
ارتباطات )۵G( در دســتور کار واحد قرار گرفت. این تکنولوژی در بیشتر 
کارخانه هــای فولادســاز مطــرح دنیا در حــال اســتفاده اســت. در حوزه 
 )Data Platform( سازمانِ داده محور، پروژه های مهمی مانند پلتفرم داده
با الگوبرداری از فولادسازهایی مثل BAO و HBIS در دستور کار است و 
قراردادهای آن امسال منعقد خواهد شد. همچنین جهت ساماندهی 
کمیت داده و ســاماندهی  موضوع داده در فولاد مبارکــه، پروژه های حا
داده های مســتر در فعالیت ها گنجانده شــده اســت. در مــورد کارخانه 
مبتنی بر هوش مصنوعی با توجه به جدید بودن مفهوم زیرساخت های 
مبتنــی بــر مدل هــای زبانــی LLM، زیرســاخت های یادگیــری ماشــین 
MLOps و AI Agent ها در دستور کار واحد است. ضمن اینکه این مژده 
را به همکارانــی که توانمندی هــای تحلیــل داده و برنامه نویســی دارند 
می دهیم که محیط توسعه و تحلیل Jupyterhub به زودی در اختیار افراد 

توانمند قرار خواهد گرفت.
با توجه به رشد به کارگیری هوش مصنوعی در حوزه های 
مختلف، شرکت فولاد مبارکه چه برنامه هایی برای به کارگیری 

این تکنولوژی در سازمان دارد؟
 برنامه های شرکت در این زمینه در چند بخش تعریف شده و با همکاری 

سایر واحدهای سازمان در حال اجرا است:
بخش اول معطوف به توســعه مهارت های استفاده از هوش مصنوعی 
در ســازمان اســت که در این زمینــه با همــکاری واحد آموزش و توســعه 
سرمایه های انسانی، نقشه راه توســعه مهارت های هوش مصنوعی در 
حال آماده سازی است و پس از آن، برنامه های توسعه از طریق دوره های 

آموزشــی بــرای رده های مختلــف ســازمان خصوصــاً کارشناســان برگزار 
خواهد شد.

بخــش دوم بــه ایجــاد زیرســاخت های لازم جهــت توســعه کاربردهای 
هوش مصنوعی در سازمان اختصاص دارد که در این زمینه نیز دو پروژه 

زیرساختی تعریف شده که قبلاً به آن ها اشاره شد.
کوسیستم هوش مصنوعی جهت شناسایی  در بخش سوم که به توسعه ا
و تقویت شــرکت های توانمند و حمایــت از آن ها به منظور اجــرای مورد 
کاربردهای هــوش مصنوعــی در صنعت فــولاد اشــاره دارد، بــا همکاری 
شرکت ایریسا و شرکت MSTID در قالب رویدادهای مشترک با بنیاد ملی 
کز نوآوری مستقر در دانشگاه های کشور، حدود ۷۰ شرکت  نخبگان و مرا
یا تیم دانشــگاهی برای حل موضوعات مرتبط با بهینه ســازی و اصلاح 
فرایندها در سازمان با استفاده از ابزارهای هوش مصنوعی شناسایی و 

ارزیابی شده اند.
علاوه بر این پروژه هایی نیز در سطح شرکت با استفاده از ابزارهای هوش 
مصنوعی در حال اجراست که از آن جمله می توان به کاربرد LLM ها در 
استخراج محتوای دانشی سازمان و اســتخراج محتوای اطلاعات مرکز 
اسناد، توسعه مدل هوشمند بهینه سازی عملیات احیای سبا با استفاده 
از الگوریتم های یادگیری ماشــین، نگهداری و تعمیرات پیشگویانه و ... 

اشاره کرد.
اولویت سازمان در به کارگیری تکنولوژی های هوش 

مصنوعی در سال ۱۴۰۴ حول چه موضوعاتی است؟
در سال ۱۴۰۴ با ابتکار مدیرعامل شــرکت، کلان پروژه »تحول دیجیتال و 
به کارگیری هوش مصنوعی در راستای ارتقای بهره وری و کاهش مصرف 
آب از 2.۵ به   ton/m3 2.2۵  و انرژی از 2۶.9۷ به GJ/ton 2۶.9« به عنوان 
یکی از دوازده کلان پروژه شرکت تعریف شده است؛ بنابراین در کنار سایر 
کاربردهای هوش مصنوعی، اولویت سال ۱۴۰۴ به کارگیری تکنولوژی های 
این حوزه در کاهش مصرف انرژی در فولاد مبارکه است که می توان تأثیر 
بسزایی در ارتقای بهره وری ســازمان داشته باشــد. این پروژه بر ایجاد و 
استقرار زیرســاخت های تجزیه وتحلیل داده و سیســتم های مدیریت 

انرژی )EMS( تمرکز دارد.
امروزه نقش فناوری اطلاعات برای سازمان ها ازجمله 

فولاد مبارکه به عنوان قلب تپنده فولاد کشور مهم و حیاتی 
است. بفرمایید برای امنیت هرچه بیشتر شبکه شرکت چه 

اقداماتی انجام شده است؟
برای تأمین امنیــت پایــدار در شــرکت ها و صنایــع، به ویــژه در صنایع با 
درجه بندی حیاتی یا حساس لازم است اقدامات امنیتی در چند لایه و 

حوزه مختلف برنامه ریزی شود.
اقدامات انجام شده در شــرکت فولاد مبارکه شامل جنبه های فناوری، 
انســانی، فیزیکی، فرایندی و مدیریتی اســت. از مهم ترین فعالیت های 

اجراشده در این حوزه ها به موارد زیر می توان اشاره کرد:
پیاده ســازی سیســتم مدیریــت امنیــت اطلاعــات بــر اســاس 

ISO27001
مدیریت دسترسی ها )Access Control( و اصل حداقل دسترسی
طبقه بندی اطلاعات و ابلاغ سیاســت های مرتبط با اطلاعات با 

درجه حساس و محرمانه
پایش سامانه ها و شبکه به صورت ۷*2۴

ارزیابی های امنیتی ســامانه ها به صورت دوره ای و تست نفوذ بر 
روی آن ها

پشتیبان گیری منظم از اطلاعات
انجام مدیریت ریســک امنیت ســایبری و تدوین سیاســت های 

امنیت اطلاعات
تدوین طرح های بازیابی از حادثه و بحران امنیت سایبری

گاهی رسانی و برگزاری آموزش های عمومی آ
 پیش از این شاهد بودیم که دشمنان سعی داشتند با 

حملات سایبری امنیت شبکه فولاد مبارکه و درنهایت شرکت 
را به مخاطره اندازند. در این باره قدری توضیح دهید.

در شرایطی که تهدیدات سایبری علیه زیرساخت های حیاتی و حساس 
افزایش یافته است، لازم است به این موضوع با دید راهبری و امنیت محور 
نگریسته شود. این حملات با انگیزه های سیاسی، اقتصادی و خرابکارانه 
بوده و تلاش شــده با نفوذ به زیرســاخت های حیاتی، اختلال در تولید، 
برهم زدن نظم عملیــات و تضعیف اعتمــاد ذی نفعان را در پی داشــته 
 Advanced Persistent( باشــد. حملــه صورت گرفتــه از نــوع حمــلات
Threat( APT به معنی »حمله پیشــرفته و پایدار« به شــمار می رفت که 
به زبان ســاده ماننــد ورود یک ســارق به یک ســاختمان اســت، ولی نه 
به قصد دزدی وسیله خاص، بلکه با این هدف که مدت ها پنهانی در آن 
ساختمان زندگی کند، به همه جا سر بزند، کلیدها را بسازد و اطلاعاتی را 
بدزدد یا خراب کند، بدون اینکه رد پایی از خود باقی بگذارد. این حملات 
هدفمند بوده و معمولاً از سوی گروه های هکری تحت حمایت دشمنان 
و ساختاریافته برای سازمان های خاصی طراحی می شوند. در این حمله 
شــرکت فولاد مبارکه با تکیه بر تجربــه و دانش بومی کارکنان توانســت با 
کمترین مخاطره مواجهه شود و عملیات کسب وکار شرکت در کمتر از 3۶ 

ساعت به مدار عملیاتی بازگشت.
بدون شک همکاری کارکنان در ارتقای امنیت شبکه ها 

نقش تعیین کننده ای دارد. بفرمایید در این حوزه همکاران 
چگونه می توانند به ارتقای امنیت شبکه کمک کنند؟

نقش کارکنان در حفظ امنیت سایبری بسـیار حیاتی اسـت. در واقع در 
بسیاری از حملات سایبری موفق، ضعف انسانی یا اشتباه کارکنان عامل 
گر بهترین تجهیزات امنیتی در سازمان ها  اصلی نفوذ بوده است. حتی ا
گاهـی کارکنـان می توانـد عامـل بـه  وجـود داشـته باشـد، بی دقتـی یـا ناآ
خطر انداختن کسـب وکار باشـد. کارکنان در حملاتی مانند فیشـینگ، 
مهندسـی اجتماعـی و ایمیل هـای آلـوده اولیـن نقطـه تمـاس هسـتند. 
همچنیـن کارکنـان بایـد بداننـد چـه اطلاعاتـی حسـاس و چـه اطلاعاتی 
محرمانه است و چگونه باید این دسته از اطلاعات را ذخیره و نگهداری 
کنند و یا در انتقال این دسته از اطلاعات چه مواردی را باید رعایت کنند 
ک و نشر اطلاعات حساس و محرمانه  و در شبکه های اجتماعی از اشترا

خـودداری کنند.
ک گذاری  کارکنان با در نظر گرفتن رمز عبور قوی و غیرتکراری و عدم اشترا
رمزهای عبور با دیگران نقش بسزایی در تأمین امنیت اطلاعات خواهند 
داشت. انتظار می رود در راستای ارتقای امنیت شرکت فولاد مبارکه هریک 
از کارکنان در مواجهه با موارد مشکوک موضوع را به واحد حراست شرکت 
اطلاع دهند تا بتوان در زمان مناسب از انتشــار آلودگی های سایبری یا 

حوادث سایبری جلوگیری کرد.
در حال حاضر چه میزان از فرایندهای سازمان تحت 

پوشش سیستم های اطلاعاتی است؟
سیســتم های اطلاعاتــی به منظــور پوشــش فرایندهــای ســازمان و 
مکانیزه ســازی فرایندهــا طراحــی و پیاده ســازی شــده اســت و در حال 
حاضر حدود ۵9 درصد از فرایندها مکانیزه شده اند و این عدد با توسعه 

سیستم های اطلاعاتی مرتباً در حال افزایش است.
چه تعداد سیستم اطلاعاتی در فولاد مبارکه وجود دارد؟
سیستم های اطلاعاتی به منظور پوشش فرایندهای اصلی و پشتیبان در 
فولاد مبارکه پیاده سازی و به کارگیری شده است. از ثبت سفارش خرید 
کالا و مواد اولیه تا تحویل در فولاد مبارکه، از طریق سیستم های تأمین، 
ارتباط با تأمین کنندگان و پیمانکاران و حمل مدیریت و کنترل می شود. 
ثبت سفارش محصول برای مشتری در سیستم برنامه ریزی تولید انجام 
می گیرد و توسط واحدهای تولید طبق برنامه و مشخصات خواسته شده 
تولید می شود و پس از تأیید برای مشتری ارسال می گردد. در این فرایند 
کلیه اطلاعات در سیســتم ثبــت و کنتــرل می گردد. سیســتم های ثبت 
سفارش و فروش و برنامه ریزی تولید، مالی و حمل به منظور مدیریت این 

فرایند به کار گرفته می شوند.
در حال حاضر بیش از 2۴۴ عدد سیستم اطلاعاتی )شامل سیستم های 
مستقر بر روی زیرساخت EIS و سیستم های جانبی( و ۶۱ سرویس فنی 

)زیرساختی( در حال سرویس دهی است.

یک در تحول سازمانی یک استراتژ تبدیل فناوری اطلاعات در فولاد مبارکه از حوزه پشتیبان به شر
مدیر سیستم ها و فناوری اطلاعات فولاد مبارکه در آستانه روز فناوری اطلاعات مطرح کرد:

امیر گودرزی، مدیر سیستم ها و فناوری اطلاعات فولاد مبارکه
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خـبــــــــــــــــــر            
تحليل

کیوان جعفری طهرانی، تحلیلگر بازارهای جهانی معدن 
و صنایع معدنی با ترسیم چشم اندازی نه چنادن مطلوب برای 
بــازار جهانــی فــولاد می گویــد: افــت بی ســابقه قیمــت آهــن 
اسفنجی، رکود بازارهای چین و هند، باران های موسمی غرب 
آســیا و تنش هــای ژئوپلیتیکــی، همگی دســت به دســت هم 
داده اند تــا صــادرات زنجیره فــولاد ایران با کاهش چشــمگیر 

روبه رو شود.
جعفری طهرانی گفت: قیمت جهانی آهن اسفنجی به پایین ترین 
سطح در چهار سال اخیر رسیده و بازارهای مصرف فولاد از چین 
تا هند در رکود فرورفته اند. در این میان، صادرات گندله ایران به 
هند که بازار جدیدی است نیز به دلیل فصل مانسون هندوستان 

و نوسانات ژئوپلیتیکی منطقه ای کاهش یافته است.
وی با اشــاره به اینکــه جنــگ دوازده روز اســراییل علیه ایــران در 
زمانی اتفــاق افتاد که بــازار جهانی فــولاد نیــز در وضعیت خوبی 
قرار نداشــت، افــزود: چیــن، به عنــوان بزرگ تریــن تولیدکننده و 
مصرف کننده محصولات زنجیره فولاد، در ماه ژوئن امسال شرایط 
به مراتب بدتری نسبت به سال های گذشته داشت. درحالی که 
در سال گذشته در همین زمان وضعیت بازار تا حدی مناسب تر 
بود، امسال تلاش های دولت چین برای بهبود وضعیت مسکن 

که نقش حیاتی در مصرف فولاد دارد، عملاً نتیجه بخش نبود.
این تحلیلگــر با بیــان اینکــه دولت چین در ســال های گذشــته 
بســته های حمایتی متعــددی بــرای تقویت بــازار مســکن ارائه 
داده، ازجملــه اعطــای وام بــه خریــداران خانــه اول یــا وام بــرای 
خریــد لوازم خانگی نــو، ادامــه داد: ایــن بازارهــا مصرف کنندگان 
اصلی محصولات فولادی طویل و ورق گرم و سرد فولاد هستند. 
بااین حــال، ایــن سیاســت ها تأثیــر محسوســی بــر بهبــود بــازار 

نداشته اند.
جعفری طهرانی اظهار کرد: در ماه ژوئن شاهد ادامه روند نزولی 
قیمت ها در ســطح جهانی بودیم و بازار همچنان در رکود به سر 
می برد. حتی بازار هندوستان نیز که دومین تولیدکننده فولاد در 
دنیاست، با افت شدیدی مواجه شد و قیمت آهن اسفنجی به 
پایین ترین سطح چهار سال گذشــته رسید که بی سابقه است. 
قیمت مواد اولیه فولادســازی، ازجمله آهن اســفنجی، شــرایط 
نامناســبی دارد و همه این عوامل دست به دســت هــم داده اند 
تا بازار جهانی طــی یک ماه گذشــته در وضعیت خوبی نباشــد. 
پیش بینی می شــود در مــاه جــولای نیز شــرایط بــازار همچنان 

مساعد نباشد.
این فعال معدنی یکی دیگر از عوامل مؤثر در کندی روند واردات 
و صــادرات هنــد را باران هــای موســمی دانســت و بیــان کــرد: در 
هندوستان فصل بارندگی موسمی )مانسون( از اواخر اردیبهشت 
آغاز شــده و طبق معمول تــا اواخر مــرداد ادامه خواهد داشــت. 
کز اصلی واردات گندله ایران هستند،  سواحل غربی هند که مرا
ازجمله بندر کاندلا، به شدت تحت تأثیر مانسون قرار دارند. این 
مسئله واردات این محصول را کُند می کند. هرچند بندر مدرس 
)چنای( در جنوب هند و نزدیک به ســری لانکا از مانسون متأثر 
نمی شود و بندر دوم واردات گندله هند است، ولی عمده واردات 
گندله از ایران از طریق بندر کاندلا انجام می شــود که فعلاً تحت 

تأثیر شرایط جوی است.
وی دلیل خرید گندلــه ایرانی توســط هندی ها را عیار بــالای آن 
دانست و گفت: گندله صادراتی ایران از بهمن ۱۴۰3 )اواخر ژانویه 
تا اوایل فوریه 2۰2۵( به هند ارســال می شــود. علت اصلی تمایل 
فولادسازان هندی به خرید گندله ایرانی، عیار بالای آن )در حدود 
۶۵ درصد( نسبت به گندله داخلی هند است. بااین حال، با ادامه 
فصل بارندگی انتظار نمی رود صادرات ایران در یک تا دو ماه آینده 

رشد محسوسی داشته باشد.
از نظــر جعفــری طهرانــی، یکــی از مهم تریــن پیامدهــای جنگ 
اخیر، نگرانــی از افزایش مصرف زغال ســنگ بــوده اســت؛ زیرا در 
صورت شکسته شدن آتش بس و ادامه جنگ و بروز تنش هایی 
همچون بسته شدن تنگه هرمز توسط ایران، پیش بینی می شود 
 .) قیمت نفت افزایش چشمگیری پیدا کند )حتی بالای ۱۰۰ دلار
در گذشته نیز، در دوران کرونا، شاهد بودیم که تقاضا برای انرژی 
و به ویژه زغال سنگ به شدت افزایش یافت و قیمت ها هیجانی 
بالا رفت. همین امر باعث شد برنامه های چین و هند برای »سبز 
کردن« صنایعشان به طور میانگین ۱۰ سال به تأخیر بیفتد. پیش 
از کرونا، چین هدف گــذاری کرده بود تا ســال 2۰۵۰ و هنــد تا 2۰۶۰ 
ک هدایت کننــد، اما این  صنایع خود را به ســمت انرژی هــای پا

اهداف حالا به ترتیب تا سال های 2۰۶۰ و 2۰۷۰ عقب افتاده اند.
گر اتفاق خاصی  این تحلیلگر صنایع معدنی در پایان اضافه کرد: ا
در ســطح جهانی نیفتد، طبق روال ســال های گذشته می توان 
امیدوار بود که از شهریور )ســپتامبر( وضعیت بازار زنجیره فولاد 
بهبود یابد. یکــی از فرصت های مهــم پیش روی ایــران، کاهش 
کســتان اســت. این عوارض طی یک  عوارض وارداتی بیلت در پا
کنون صحبت از کاهش  سال گذشته چندین بار کاهش یافته و ا
آن از ۱۱ درصــد بــه ۵ درصد اســت. ایــن کاهــش می تواند فرصت 
کستان  مناسبی برای توســعه صادرات شــمش فولاد ایران به پا

فراهم کند.
منبع: وب سایت شخصی کیوان جعفری طهرانی

صنعت فولاد ایران

ک رکود جهانی  در پیچ خطرنا

رئیس بیمارستان محمد رسول الله )ص( شهرستان 
مبارکــه در حاشــیه بازدیــد رئیــس توســعه و تکامــل 
منطقه ای فولاد مبارکه از این بیمارستان در مصاحبه 
با خبرنــگار فــولاد، از حمایت های شــرکت فــولاد مبارکه در توســعه و 

به روزرسانی زیرساخت های بیمارستان مذکور قدردانی کرد.
امیرحسین آرامش، اظهار داشت: ساختمان دیالیز که پنج سال پیش 
توسط خیرین تا مرحله سفت کاری پیش رفته بود، به دلیل نبود منابع 
مالی متوقف شــده بود که با حمایت یک میلیارد تومانــی فولاد مبارکه، 
کنون در مرحله محوطه سازی قرار  عملیات تکمیل آن از سر گرفته شد و ا
دارد و به زودی افتتاح خواهد شد. همچنین مقدمات خرید ۴ دستگاه 
دیالیز جهت نوســازی تجهیزات آن بــه ارزش تقریبی ۶ میلیــارد تومان 

انجام گرفته است.
وی با اشــاره به حمایت های دیگر فولاد مبارکه در بخش های مختلف 
 MRI بیمارستان افزود: برای خرید و آماده سازی محل استقرار دستگاه

مبلغ 2۷ میلیارد تومان و برای بهسازی اتاق عمل، CSR و لندری نیز ۶.۵ 
میلیارد تومان هزینه شده که فاز نخست اتاق عمل در چند ماه آینده به 

بهره برداری می رسد.
رئیــس بیمارســتان محمــد رســول الله )ص( مبارکــه همچنیــن از رفــع 
مشــکل تجهیــزات پزشــکی بیمارســتان خبــر داد و گفــت: دســتگاه 
آندوســکوپی و کولونوســکوپی بیمارســتان بــه مــدت چهــار مــاه از کار 
افتــاده بــود و بیمــاران مجبــور بــه مراجعــه بــه ســایر شــهرها می شــدند؛ 
امــا بــا پیگیری هــای انجام شــده توســط نماینــده مــردم شهرســتان 
مبارکه در مجلس شورای اســلامی، فرماندار و بیمارستان و با حمایت 
ســه میلیــارد تومانــی فــولاد مبارکــه، دســتگاه های جدیــد خریــداری و 
تحویــل بیمارســتان شــد و جهــت خدمت رســانی بــه مــردم وارد مــدار 

ــت. ــده اس ش
آرامش به مساعدت مالی فولاد مبارکه در پایان سال گذشته نیز اشاره کرد 
و افزود: در شرایطی که وضعیت اقتصادی بیمارستان و دانشگاه علوم 

پزشکی دشوار شده بود، فولاد مبارکه با مساعدت مالی خود کمک بزرگی 
به بهبود وضعیت بیمارستان کرد.

ــاره  ــز اش ــته نی ــال گذش ــهریور س ــده در ش ــه منعقدش ــه تفاهم نام وی ب
کــرد و ادامــه داد: بــا حضــور مدیرعامــل فــولاد مبارکــه، رئیــس دانشــگاه 
علوم پزشــکی اصفهان، نماینده و فرماندار شهرستان، تفاهم نامه ای 
بــرای بهســازی و تجهیــز بیمارســتان امضــا شــده کــه بــر اســاس آن مقــرر 
گردیــد تــا پایــان ســال گذشــته ۵۵ میلیــارد تومــان از ســوی فــولاد مبارکه 
کنــون حــدود 3۷.۵ میلیــارد تومــان آن تخصیص  پرداخــت شــود کــه تا

یافتــه اســت.
آرامش در پایان خاطرنشــان کرد: دو فهرست شامل پروژه های عمرانی 
نظیر تأسیسات ســرمایش و گرمایش و تجهیزات پزشــکی پس از تأیید 
دفتر فنی و تجهیزات پزشکی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان، به نماینده 
شهرستان و مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه ارسال شده و مقرر است مبالغ 

مربوطه به تدریج و طبق لیست تأمین شود.

حمایت های گسترده فولاد مبارکه از توسعه بیمارستان محمد رسول الله )ص( شهرستان مبارکه
رئیس بیمارستان محمد رسول الله )ص( شهرستان مبارکه عنوان کرد:

فولاد مبارکه؛ الگوی ملی مشارکت و تحول سازمانی
رئیس نظام های مشارکتی و تحول فولاد مبارکه مطرح کرد:

امیرحسین آرامش
رئیس بیمارستان محمد رسول الله )ص( شهرستان مبارکه

همکاری هند و امارات در تولید فولاد سبز
به گزارش پایگاه خبری فولاد ایران، هند و امارات متحده عربی در حال بررسی تعمیق همکاری های صنعتی در بخش های فولاد و آلومینیوم هستند. این توافق تحت پوشش یک قرارداد جامع همکاری اقتصادی انجام می گیرد. در دیداری که بین وزیر فولاد هند و وزیر اقتصاد امارات برگزار شد، تمرکز بر فرصت های 

کره با شرکت هایی از امارات برای توسعه زنجیره ارزش در صنعت معدن است. مشترک در تولید فولاد سبز و توسعه مواد با کیفیت بالا برای صنایع خودروسازی و سایر صنایع بود. بزرگ ترین تولیدکننده سنگ آهن هند، نیز در حال مذا

در مســیر تعالی و رقابت پذیری پایدار، شرکت فولاد 
مبارکه همواره با اتکا به سرمایه انسانی توانمند خود، 
الگویی موفق در نهادینه سازی مشارکت و مدیریت 
دانش در کشور بوده است. در این راستا، توسعه و ارتقای نظام های 
مدیریتی مشــارکتی نظیر »نظام پیشــنهادها« و »گروه های بهبود 
کنون، ســنگ بنای فرهنگ حل مسئله،  )QCC(« از ســال ۱373 تا

نوآوری مستمر و تعامل سازنده در سازمان به شمار می روند.
مژده میرعنایت، رئیس نظام های مشارکتی و تحول فولاد مبارکه، با بیان 
مطلب فوق گفت: از 3۱ خرداد سال ۱3۷3 نظام پیشنهادها و از 3۱ خرداد 

۱3۷۶ نیز نظام گروه های بهبود در فولاد مبارکه استقراریافته است.
تفکر راهبردی؛ از مسئله تا فرصت بهبود

وی در خصوص راهبــرد فولاد مبارکــه در این حوزه گفت: بــاور بنیادین 
فولاد مبارکه بر این اصل استوار است که »هر مسئله، فرصتی برای تحول 
است«. از همین رو، برنامه ریزی و حمایت هدفمند از نظام های مشارکتی 
باعث شده  کارکنان در مسیر بهبود فرایندها، کیفیت، ایمنی و بهره وری، 
نقش فعال و مؤثری ایفا کنند. این رویکرد ساختاریافته، زمینه ساز خلق 
راهکارهای نوآورانه، ارتقای تعلق سازمانی و همسویی اهداف فردی با 

چشم انداز کلان شرکت شده است.
گروه های بهبود )QCC(؛ مدرسه ای برای رهبری 

مشارکتی
میرعنایت درباره نقش و ساختار گروه های بهبود گفت: گروه های بهبود 
به عنوان هسته های داوطلبانه در واحدهای عملیاتی شرکت، با تمرکز بر 
شناسایی چالش ها و ارائه راهکارهای اجرایی، بستری برای شکوفایی 
خلاقیت جمعی و تسریع فرایند یادگیری سازمانی فراهم کرده اند. این 
گروه ها با بهره گیری از ابزارهای آماری مانند نمودار علت و معلول، طوفان 
ذهنی و تکنیک های اولویت سنجی، مسائل محیط کار را به پروژه های 

اجرایی اثربخش تبدیل می کنند.
به گفته وی دستاوردهای کلیدی این گروه ها در ســال ۱۴۰3 عبارت اند 
از: فعالیت بیش از ۵۰۰ گروه بهبود در سراسر سازمان، اجرای بیش از ۶۰۰ 
پروژه بهبود با تمرکز بر افزایش بهره وری، کیفیت و کاهش هزینه ها، توسعه 

مهارت های نرم و تخصصی اعضا در حوزه حل مسئله، تفکر سیستمی و 
کار گروهی و ارتقای روحیه همدلی و حس تعلق کارکنان از طریق تجارب 

موفق تیمی.
نظام پیشنهادها بستری برای نوآوری فردی و خِرد 

سازمانی
رئیس نظام های مشارکتی و تحول فولاد مبارکه پیرامون چیستی و تأثیر 
نظام پیشنهادها هم این گونه اظهارنظر کرد: نظام پیشنهادها ابزار مؤثری 
است که به کارکنان اجازه می دهد با ارائه راه حل های خلاقانه و عملیاتی، 
در مسیر ارتقای عملکرد و کاهش اتلاف ها نقش آفرینی کنند. این نظام 
طی سه دهه رشد و تعالی، از سامانه های دستی به سامانه های دیجیتال 
و تلفن همراه توسعه یافته و امروز با مشارکت بیش از 9۰ درصد کارکنان، 

موتور محرکه ای برای تحول سازمانی محسوب می شود.
وی از سیر تحول نظام پیشنهادها در فولاد مبارکه به عنوان نقاط عطف 
یاد و اضافــه کرد: همان گونه که اشــاره شــد، اســتقرار اولیه ایــن نظام در 
واحدهای عملیاتی در ســال ۱3۷3 انجام شــد. پس از آن در سال ۱3۸2 
زمینه مشــارکت کارکنان شــرکت های پیمانکار در این نظام فراهم شد 
و در ادامه طی ســال های ۱3۸9 تا ۱۴۰۰ شــاهد توسعه سامانه تحت وب 
و کارتابل فرایندی و درگاه های ارائه پیشــنهادها بودیم و از سال ۱۴۰2 به 
بعد نیز زمینه جهش مشارکت محور و گسترش پوشش نظام در سراسر 

سازمان فراهم شده است.
میرعنایت با بیان اینکه در ســال ۱۴۰3 شاهد آمار چشــمگیری در حوزه 
نظام پیشــنهادها بودیم گفــت: در این ســال ۱2۶ هزار و ۷۸۰ پیشــنهاد 
دریافت شــده اســت که از این مقدار ۶۴ هــزار و ۶۴۵ مورد آن اجرا شــده 
اســت که به گواه آمار مشــارکت 9۰ درصدی همکاران را شــاهد هستیم. 
علاوه بر این 2۱۰۰ پروژه بهبود از پیشــنهادهای واصله تعریف شده و در 
این راســتا ۸3 درصد کارکنان مورد تقدیر قرار گرفته انــد. به طورکلی این 
آمار گواهی روشن بر پویایی، اثرگذاری و نهادینه شدن فرهنگ پیشنهاد 

در شرکت است.
فراتر از ابزار؛ مشارکت به مثابه فرهنگ سازمانی

وی بر این باور است که در حال حاضر مشارکت کارکنان در حل مسائل 
سازمان فراتر از یک ابزار و به مثابه فرهنگ سازمانی مبدل شده است. تا 
جایی که بررسی سیر سه دهه ای فعالیت های مشارکتی در فولاد مبارکه 
نشان می دهد که »گروه های بهبود« و »نظام پیشنهادها« صرفاً ابزارهای 
مدیریتی نیستند، بلکه زیرساخت هایی فرهنگی اند که توانسته اند تفکر 
مشارکتی را در تاروپود سازمان جاری سازند. مشارکت در فولاد مبارکه از 
سطح عملیات تا تصمیم گیری های راهبردی، نمایانگر تعهدی مشترک 
برای ســاختن آینده ای متعالی اســت. آینده ای که در آن، صدای همه 

شنیده می شود و هر ایده ای فرصت درخشش دارد.

مژده میرعنایت
رئیس نظام های مشارکتی و تحول 

فولاد مبارکه

ثربخشی نظام پيشــنهادها در فولاد مبارکه ســير تحولی شــکل گيری و ا

تعداد پیشنهاد ارائه شده

تعداد پیشنهاد اجراشده

درصد مشارکت در نظام تحول

درصد کارکنان تقدیر شده

تعداد پروژه بهبود انجام شده

1398

35,774

13,232

58

25

754

1399

29,939

11,342

63

33

427

1400

44,318

21,364

74

65

814

1401

48,869

28,470

76

69

1,127

1402

106,433

 202’59

88

81

1,955

1403

126,870

64,645

90

83

2,100
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 خـبــــــــــــــــــر      

مجموعه حراسـت چه در زمان صلح و چه 
در زمـان جنـگ، آمـاده دفـاع از سـنگرهای 
خود در سازمان بوده  و خواهد بود. کارکنان 
حراست در زمان صلح با لباس ستادی و در 
کنار همکاران دیگر واحدهای سازمان، و در 
زمان جنـگ وقتی حضـور کارکنـان محدود 
شـد، با لبـاس رزم به صـورت شـبانه روزی به 

وظیفه خود ادامـه دادند

در تقویم رسمی کشورمان از روز یک شنبه ۲۲ تیرماه 
به نام روز حراست یاد شده است. به همین مناسبت 
خبرنگار فولاد با محمدعلی صوفی، مدیر حراست 
فولاد مبارکه، گفت وگو نموده و برخی مباحث ازجمله اهداف و نقش 
حراست در تحقق اهداف سازمان را جویا شده است. ماحصل این 

گفت وگو پیشِ روی شما خوانندگان محترم است.
به عنوان سؤال نخست، لطفاً قدری درباره راهبرد و 

رسالت حراست فولاد مبارکه توضیح دهید.
ضمن قدردانی از زحمات کارکنان این حوزه و همیاری تمامی مدیران 
و کارکنان در تحقق اهداف شرکت، باید اذعان داشته باشیم که رسالت 
اصلی حراست، صیانت از ارزش های سازمان است؛ به نحوی که سازمان 
به مأموریت خود نائل شود. مأموریت اصلی فولاد مبارکه بر اساس 
نقشه استراتژیک »تولید انواع محصولات فولادی به منظور توسعه 
زیرساخت های کشور« عزیزمان است؛ بنابراین لازم است هر چالش و 
مخاطره ای که سازمان را در تحقق این مأموریت با مشکل مواجه می کند 
توسط حراست احصا گردد و با هم فکری و همیاری مدیران محترم 
سازمان با آن ها مقابله شود. ازجمله این چالش ها و مخاطرات می توان 
کن سازمان و سرقت اموال، نفوذ به سامانه های اطلاعاتی  به نفوذ به اما
به منظور سرقت اطلاعات یا تداخل در فرایند تولید و یا نفوذ عوامل 

انسانی بدخواه به بدنه سازمان اشاره کرد.
علاوه بر این، حراست از منظر قانونی موظف است با همکاری با مراجع 
ذی صلاح، امنیت سازمان را در برابر تهدیدهای داخلی و خارجی حفظ 
کند و در ارتقای سلامت و انضباط اداری سازمان نقش مؤثری ایفا کند.

بدون شک یکی از واحدهایی که در دست یابی به 
اهداف سازمان نقش تعیین کننده ای داشته و دارد حراست 

است. لطفاً در این باره توضیح دهید.
هر سازمانی با حرکت در مسیر طبق قوانین و مقررات به هدف خود 
کمیتی و هم از نوع  خواهد رسید. در قوانین و مقررات، هم از نوع حا
سازمانی که ما آن ها را با نام گردش کار می شناسیم. تلاش شده است با 
نظارت مجموعه حراست بر فرایندهای سازمان، هرجا لغزش و مغایرتی 

مشاهده  شده، با ورود به فرایند، دوباره در مسیر خود قرار داده شود.
بعد از پیروزی انقلاب اسلامی، در دوران دفاع مقدس 

هشت ساله و در برهه حساس کنونی پس از جنگ تحمیلی 
دوازده روزه همواره واحد حراست مسئولیت خطیری در 
حفاظت از فولاد مبارکه به عنوان یک سرمایه ملی داشته 

است. در چنین شرایطی چه اقداماتی انجام شده است؟
مجموعه حراست چه در زمان صلح و چه در زمان جنگ، آماده دفاع از 
سنگرهای خود در سازمان بوده  و خواهد بود. کارکنان حراست در زمان 

صلح با لباس ستادی و در کنار همکاران دیگر واحدهای سازمان، و در 
زمان جنگ وقتی حضور کارکنان محدود شد، با لباس رزم به صورت 
شبانه روزی به وظیفه خود ادامه دادند. آنان در هیچ شرایطی سنگر 
خود را ترک نکردند و کمافی السابق مأموریت خود در سازمان را جزو 
تکلیف خود می دانند و تلاش می کنند در حد توان آن ها را به نحو شایسته 

انجام دهند.
بدون شک همکاری تمامی کارکنان در همه رده های 

سازمانی می تواند در حراست هرچه بیشتر و بهتر از فولاد 
مبارکه نقش تعیین کننده ای داشته باشد. در این زمینه چه 

توصیه هایی برای همکاران دارید؟
در شرایط حساس فعلی موضوع حفاظت اطلاعات را با جدیت بیشتری 
نسبت به قبل رعایت کنند. این روزها موضوعاتی مثل رفتار مشکوک 
افراد، طرح سؤالات مشکوک و مشاهده افراد غریبه را باید جدی بگیرند 

و به همکاران خود در مجموعه حراست اعلام کنند.
سخن پایانی شما؟

حفاظت از سرمایه انسانی و سازمان در این برهه از زمان در اولویت کاری 
حراست قرار دارد. به برکت این ماه عزیز ان شاءالله پیرو امام زمانه خود، 
ولی فقیه و پشتیبان مقام عظمای ولایت باشیم تا به مملکتمان که 

کنون حرم است آسیبی نرسد. هم ا

حفظ امنیت سازمان در برابر
 تهدیدهای داخلی و خارجی رسالت اصلی حراست

مدیر حراست فولاد مبارکه به مناسبت روز حراست مطرح کرد:

هشدار درباره برنامه جدید کمک های دولتی اتحادیه اروپا به صنعت فولاد
ک«، ممکن است به دلیل اجرای نامتوازن در سطح ملی تضعیف شود.  انجمن توزیع کنندگان فولاد اروپا )یورومتال(، ضمن استقبال از این طرح، اشاره  به گزارش پایگاه خبری فولاد ایران، فعالان بازار فولاد اروپا هشدار می دهند که برنامه جدید کمک های دولتی اتحادیه اروپا با هدف حمایت از توافقنامه »صنعت پا

کرد که انعطاف پذیری جدید مفید است، اما تأثیر آن نامتوازن خواهد بود مگر اینکه کشورهای عضو فعالانه برنامه های حمایتی را بسیج کنند. این عدم اطمینان، به ویژه برای بازیگران متوسط در زنجیره ارزش فولاد، نگران کننده است. 

کز  در پی تحولات اخیر و حملات هدفمند به مرا
حساس، برخی صنایع کشور از جمله کارخانه های فولاد و 
معادن با آسیب هایی مواجه شده اند. مسئولان می گویند 
آماده اند در چارچوب قوانین برای تقویت پدافند غیرعامل و 

صیانت از زیرساخت های اقتصادی، به دولت کمک کنند.
فتح الله توســلی، عضــو کمیســیون اقتصــادی مجلس شــورای 
اســلامی در گفت وگــو بــا فولادبــان، گفــت: مــا در شــرایط بحران 
نبایــد غافلگیــر شــویم؛ فــولاد به عنــوان »مــادر صنعــت« نقش 
گر دشمن  تعیین کننده ای در زنجیره تولید کشــور ایفا می کند. ا
حتی از هدف قرار دادن بیمارســتان ها و منازل مسکونی ابایی 
کــز حیاتی صنعتــی همچون فــولاد نیــز بی تردیــد در  نــدارد، مرا

فهرست اهداف او قرار دارند.
کز نظامــی را هــدف قرار  او بــا بیان اینکــه دشــمن دیگر فقــط مرا
نمی دهد افزود: وقتی بیمارستان و خانه های مسکونی هدف قرار 
کز صنعتی از جمله کارخانه های  می گیرند، مشخص است که مرا
فولاد و معادن نیز در اولویت اهداف آن ها هستند. بنابراین دولت 
کز، حمایت از کارکنان و تأمین نیازهای  باید برای احیای این مرا

فوری آن ها برنامه ویژه ای داشته باشد.
کید کرد: ضروری است صنایع کشور با همکاری سازمان  توسلی تأ
کنون بــرای تأمین منابع حیاتی مانند  پدافند غیرعامل، از هم ا
برق، آب و سوخت جایگزین برنامه ریزی کنند. تجهیز کارخانه ها 
به ژنراتورهای اضطراری و ایجاد پناهگاه های ایمن برای حفاظت 

از جان نیروهای انسانی، از جمله اقدامات الزامی است.
نماینده همــدان در ادامه گفــت: دولت بایــد در کنــار اقدامات 
حفاظتی، به طور هم زمان بسته های حمایتی مانند تعویق در 
پرداخت مالیات، بیمه و اعطای تســهیلات مالی به بنگاه های 
آسیب دیده را در دســتور کار قرار دهد. ما نیز در مجلس، به ویژه 
در کمیســیون اقتصادی، بارها این موضوع را به دولــت و وزارت 

اقتصاد تذکر داده ایم.
او همچنین از وزارت صنعت، معدن و تجارت خواست تا با تشکیل 
ســتاد ویژه مدیریت صنعتی در شــرایط بحــران، بــرای پایداری 
گر صنایع چرخ تولید فولاد از  تولید ملی آمادگی داشــته باشــد: ا
کار بیفتند، کل زنجیره ساخت وساز، خودروسازی، حمل ونقل 
و تولید مسکن مختل می شود و معیشت مردم به طور مستقیم 
تحت تأثیر قرار می گیرد. صنعت فولاد باید در بدترین شرایط هم 

حفظ شود.
توسلی در پایان با اشاره به لزوم واقع بینی در سیاست گذاری ها 
گر خدا نکرده  گفت: باید بدبینانه ترین سناریوها را در نظر گرفت تا ا
دوباره حمله ای رخ داد، کمترین آســیب به کشــور وارد شود. در 
شرایط عادی که مشکلی نیست، اما آمادگی برای روزهای سخت 
ضروری است. مجلس نیز آمادگی کامل برای همکاری قانونی و 

تقنینی با دولت را دارد.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: برگزاری 
نمایشگاه های تخصصی معدن می تواند تحولی عظیم در 
کاهش خام فروشی و بهره برداری بهینه از منابع معدنی کشور 

داشته باشد.
کر عضو کمیسیون  به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، سلمان ذا
صنایع و معــادن مجلس، با اشــاره بــه اینکه برگــزاری نوزدهمین 
نمایشــگاه بین المللــی معــدن، صنایع معدنــی، ماشــین آلات و 
تجهیــزات معــدن، راه ســازی و صنایــع وابســته )کانمایــن 2۰2۵( 
به عنوان یکی از بزرگ ترین نمایشگاه های معدن و صنایع معدنی 
ایران و منطقه به شمار می رود گفت: فرهنگ سازی در خصوص 
صنعت معــدن و نقش آن در اقتصاد کشــور بســیار حائز اهمیت 

است.
وی ادامــه داد: برگزاری نمایشــگاه های تخصصی معــدن باید به 
یک فرهنگ تبدیل شــود تا هم مردم و هم سرمایه گذاران بخش 
خصوصی درک بهتری از نقش این صنعت در اداره کشور داشته 

باشند.
او افزود: در سالی که مقام معظم رهبری، سال سرمایه گذاری برای 
تولید نام گــذاری کرده اند، ضروری اســت که به فرهنگ ســازی در 
خصوص اهمیت این نمایشگاه ها پرداخته شود. این رویدادها 
می توانند نقشی کلیدی در جلوگیری از خام فروشی داشته باشند 

و منابع معدنی کشور را در مسیر تولید و ارزش افزوده قرار دهند.
نماینده مــردم ارومیــه در مجلس شــورای اســلامی همچنین با 
اشاره به منابع غنی معدنی کشــور، گفت: ایران اسلامی سرشار از 
موهبت های الهی است و معادن آن در بسیاری از استان ها دارای 
پتانســیل های عظیــم و منحصربه فــردی هســتند. بــا در اختیار 
داشتن ۸ درصد از معادن دنیا، ایران می تواند جایگزین نفت در 
کنون از این ظرفیت به طور کامل  اقتصاد جهانی باشد. متأسفانه تا

بهره برداری نشده است.
عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس با اشــاره بــه اینکه این 
نمایشگاه ها می توانند بستری برای تبادل تجربیات و اطلاعات بین 
فعالان داخلی و خارجی فراهم کنند افزود: ایران با منابع معدنی 
عظیم خود می توانــد یک قطب مهم صنعتــی و تجــاری در دنیا 
شود، به شرطی که از ظرفیت های آن به بهترین نحو استفاده کنیم.

خبـــــر کوتاه

ضرورت تشکیل ستاد ویژه 
مدیریت بحران در صمت

قرارگیری ۸ درصد از معادن دنیا
 در ایران

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس تصریح کرد؛

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی تصریح کرد؛
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خبــــــــــــــــــر    
گزارش

آیا تأخیر در استفاده از هیدروژن سبز، 

کربن زدایی صنعت فولاد را به خطر می اندازد؟

به گزارش پترومتالز، بیگ مینت با بررسی چالش های 
تولید فولاد سبز نوشت: شرکت بزرگ فولادسازی آرسلورمیتال 
در  راه اندازی  فعالیت های  تمامی  که  کرده  اعلام   

ً
اخیرا

کارخانه های احیا مستقیم مبتنی بر هیدروژن در آلمان، به دلیل 
شرایط نامناسب بازار، به ویژه نوسانات شدید قیمت انرژی، 
، شرکت تیسن کروپ  متوقف خواهد ماند. پیش از این نیز
هشدار داده بود که استفاده از هیدروژن در اروپا همچنان از نظر 

اقتصادی توجیه پذیر نیست.
بی تردید، افزایش هزینه انرژی در اروپا پس از آغاز جنگ روسیه 
و اوکراین به یکی از چالش های اساسی صنعت فولاد تبدیل 
شده است. بااین حال، برخی تحلیلگران معتقدند که تعویق 
آرسلورمیتال در به کارگیری فناوری های نوینی همچون احیا 
مستقیم با هیدروژن )H2-DRI(، به بهانه چالش های کوتاه مدت 
نظیر تورم قیمت انرژی، مازاد ظرفیت تولید، و کاهش قیمت 
و سوددهی، قابل توجیه نیست. با وجود اینکه فناوری هایی 
، رقیب جدی سلول های  همچون خودروهای برقی باتری دار
سوختی هیدروژنی در بخش حمل ونقل شده اند، اما نقش 
هیدروژن به عنوان سوخت آینده در صنایعی نظیر کشتیرانی و فولاد 

که کاهش کربن در آن ها دشوارتر است، همچنان بی رقیب ست.
هیدروژن سبز چقدر سبز است؟

گزارش آژانس بین المللی انرژی های تجدیدپذیر  بر اساس 
)IRENA(، تنها ۴ درصد از تولید جهانی هیدروژن از طریق الکترولیز 
صورت می گیرد و مابقی از روش هایی مانند ریفرمینگ متان با بخار 
)۴۸ درصد(، ریفرمینگ نفت )3۰ درصد( و گازی سازی زغال سنگ 
)۱۸ درصد( تأمین می شود. پیشرفت در به کارگیری هیدروژن 
کم کربن بسیار کُند بوده است؛ به طوری که در سال 2۰23، تنها ۰.۷ 
درصد از کل تقاضای هیدروژن و ۱ درصد از کل تولید جهانی به این 

نوع اختصاص داشت.
برای سنجش دقیق میزان آلایندگی در تولید هیدروژن، باید ارزیابی 
»از مبدأ تا دروازه کارخانه« انجام شود. تولید هیدروژن از گاز طبیعی 
با زنجیره تأمین آلاینده نفت و گاز و همچنین نشت متان همراه 
کسید کربن حاصل از تولید هیدروژن  گر تمام دی ا است. حتی ا
آبی جذب شود، همچنان بیش از 2 کیلوگرم گاز گلخانه ای معادل 
کسیدکربن به ازای هر کیلوگرم هیدروژن منتشر خواهد شد. در  دی ا
مقابل، تولید هیدروژن از طریق الکترولیز آب با استفاده از برق شبکه 
)موسوم به هیدروژن زرد(، در کشورهایی مانند هند با ضریب بالای 
کسیدکربن به ازای هر مگاوات ساعت(،  انتشار برق )۰.۷ تن دی ا
میزان انتشار گازهای گلخانه ای را به طور قابل توجهی افزایش 
می دهد. بنابراین، استفاده از هیدروژن سبز برای کربن زدایی در 
صنعت آهن و فولاد ضروری است. بررسی ها نشان می دهد که 
ک کوره  حتی با ترکیب بیش از ۶۷ درصد هیدروژن در گاز خورا
شافت، به دلیل بالا بودن ضریب آلایندگی شبکه برق در هند، 
کاهش چشمگیری در میزان انتشار حاصل نخواهد شد. در نتیجه، 

استفاده از برق تجدیدپذیر امری کلیدی است.
 چالش اصلی هند

وزارت انرژی های نو و تجدیدپذیر هند )MNRE( در تعریف 
هیدروژن سبز اعلام کرده است که میزان انتشار گازهای گلخانه ای 
از »مبدأ تا دروازه« شامل تمام مراحل مانند تصفیه آب، الکترولیز، 
تصفیه، خشک سازی و فشرده سازی باید کمتر از 2 کیلوگرم معادل 

کسیدکربن به ازای هر کیلوگرم هیدروژن باشد. دی ا
بر اساس »مأموریت ملی هیدروژن سبز«، دولت هند قصد دارد تا 
سال 2۰3۰ ظرفیت تولید دست کم ۵ میلیون تن هیدروژن سبز در 
سال ایجاد کند و از این طریق ۵۰ میلیون تن انتشار کربن را کاهش 
دهد. همچنین انتظار می رود ظرفیت انرژی های تجدیدپذیر 

کشور از حدود ۱9۰ گیگاوات فعلی به ۵۰۰ گیگاوات برسد.
برای تولید یک تن هیدروژن، تقریباً ۵۰ مگاوات ساعت برق غیر 
فسیلی موردنیاز است. برآوردهای اولیه نشان می دهد که تولید 
ک نیاز دارد که  ۵ میلیون تن هیدروژن به 2۵۰ تراوات ساعت برق پا
معادل حدود ۱۴ درصد کل مصرف برق هند در سال 2۰2۴ است. با 
توجه به نیاز فزاینده هند به برق برای بخش های مختلف، تأمین 
ک فقط برای تولید هیدروژن یا سوخت های سبز  این میزان برق پا

مشتق شده، چالشی بزرگ به شمار می آید.
ملاحظات اقتصادی

برای تولید آهن اسفنجی یا بریکت گرم از سنگ آهن یا گندله، به طور 
میانگین به ۶۵۰ نرمال متر مکعب )معادل ۵۸ کیلوگرم( هیدروژن به 
گر ۶۵ درصد  ازای هر تن نیاز است. وزارت فولاد هند برآورد کرده که ا
از ۱9۸ کیلوگرم گاز طبیعی موردنیاز برای تولید هر تن فولاد خام 
)معادل 2۶۱ مترمکعب( با ۴۱.۵ کیلوگرم هیدروژن سبز جایگزین 
شود، هزینه تولید هر تن فولاد در سناریوی پایه سال 3۱-2۰3۰ 

حدود ۵.۵ درصد افزایش خواهد یافت.
بسته به نوع فناوری مورداستفاده، هیدروژن می تواند بین ۶۵ تا ۷۰ 
درصد از مصرف گاز طبیعی در کوره شافت را جایگزین کند. قیمت 
سر به سر هیدروژن برای قیمت گاز طبیعی ۸ تا ۱۸ دلار به ازای هر 
MMBtu، بین ۰.۷۵ تا 2.۰2 دلار به ازای هر کیلوگرم محاسبه می شود.
کید می کند که صنایع فولادی تنها زمانی به  وزارت فولاد هند تأ
استفاده از هیدروژن سبز روی خواهند آورد که قیمت آن به سطح 
اقتصادی قابل رقابت برسد. در صورت عدم حمایت های سیاستی 
ک  برای جبران افزایش هزینه ها، تنها در صورتی از این سوخت پا
استفاده خواهد شد که قیمت آن به کمتر از یک دلار به ازای 
هر کیلوگرم برسد. بر اساس برآوردهای این وزارتخانه، تقاضای 
نظری برای هیدروژن در صنعت فولاد تا سال 2۰3۰-3۱ حدود 3.۵ 
میلیون تن در سال خواهد بود که برای پاسخ گویی به آن به حدود 
۷۰ گیگاوات ظرفیت انرژی تجدیدپذیر و 2۸ گیگاوات ظرفیت 

الکترولایزر نیاز است.

کارکنان متعهد و متخصص تعمیرگاه ریخته گری شرکت فولاد و نورد سبا، توانستند 
با بهره گیری از دانش فنی و تجارب ارزشمند خود و افزایش عمر بهینه سِگمِنت 

ماشین های ۱ و ۲ ریخته گری، افتخار دیگری را برای شرکت به ارمغان آورند.
ایمان مکوندی، سرپرست تعمیرگاه ریخته گری مداوم شرکت فولاد و نورد سبا، با اعلام این خبر گفت: 
همکاران خلاق تعمیرگاه ریخته گری این شرکت در سایه الطاف الهی و در جهت تحقق شعار »هر نفر 
یک گام روبه جلو«، با انجام سلسله اقداماتی ارزش آفرین، موفق به ثبت رکوردهای قابل توجهی در 

افزایش عمر بهینه سگمنت های ماشین های ریخته گری شدند.
وی با بیان اینکه این دستاورد ارزشمند نتیجه اتحاد، همدلی و غیرت سازمانی است که با هدف 
کثری از ظرفیت های انرژی موجود حاصل شده است، افزود: راهبرد بهبود مستمر در  استفاده حدا
حوزه افزایش بهره وری نیروی انسانی و تجهیزاتی، حلقه گم شده در کسب دستاوردها و رکوردهای 
تولیدی بود. با انجام این بهبود و در راســتای همین راهبرد، زمان های در اختیــار تولید در واحد 
ریخته گری افزایش یافت و مسیر دست یابی به رکوردهای بالاتر تولید در ماه های بدون محدودیت 

انرژی هموار شد.
کید کرد: تعمیرگاه ریخته گری همواره، ارتقای بهره وری مداوم در سه مؤلفۀ نیروی انسانی،  مکوندی تأ
تجهیزاتی و فرایندی را دنبال کرده و در این خصوص، چشم انداز سه ساله ای منطبق بر استراتژی 
کلان شرکت تدوین شــده است. ازجمله رموز کسب این دســتاورد می توان به ثبت و تحلیل کلیه 
فعالیت ها در سیستم مدیریت سگمنت EIS، آسیب شناسی مداوم، تحلیل خرابی ها، پیش بینی 

و کنترل مستمر قطعات یدکی اشاره کرد.
وی همکاری هوشمندانه همه بخش های ریخته گری، دفاتر فنی تعمیرات و تولید را ازجمله نقاط 

قوت این موفقیت عنوان کرد.
تحلیل ریشه ای مشکلات سگمنت ها و انجام مجموعه ای از اقدامات 

پیشگیرانه و پیش بینانه
محمدرضا قاضــی زاهدی، کارشــناس تعمیرات مکانیــک ریخته گری نیز در همیــن زمینه گفت: 
سگمنت های ریخته گری رکن اصلی در ماشین های ریخته گری پیوسته و فرایند تولید فولاد به شمار 
می روند و نقش تعیین کننده ای در کمیت و کیفیت فولاد تولیدی دارند. بر همین اساس در تعمیرگاه 
ریخته گری فولاد سبا، با تحلیل ریشه ای مشکلات سگمنت ها مجموعه ای از اقدامات پیشگیرانه 

و پیش بینانه جهت افزایش قابلیت اعتماد آن ها اجرا شد.
وی افزود: بهینه سازی سیســتم پوسته شــور و وضعیت نازل های خنک کاری، بررسی لوپ های 
آب وهوا با همکاری واحد تعمیرات موجب افزایش عمر سگمنت از ۱۵ به ۴۱ روز شد و رکورد ۷۵ روز 
را نیز در سال گذشته ثبت کرد. همچنین در فروردین ماه سال جاری عمر سگمنت 3 ماشین 2 به 

رکورد ۱۰۸ روز افزایش یافت که نقش مهمی در ثبت رکوردهای ماهانه فولاد سبا ایفا کرد.
افزایش دوبرابری سلامت و عمر کاری رول ها در سگمنت های پایین دست ماشین
مجید ملکی، کارشناس تعمیرات مکانیک ریخته گری نیز با اشــاره اقدامات انجام شده در حوزه 
بهینه سازی تأمین سیالات ورودی به سگمنت اظهار کرد: در این پروژه با بررسی و بهبود لوپ های 
تأمین آب در سگمنت ها و اِلمان هایی نظیر ولو و فلومتر جریان آب در لوپ های ۱3 و ۱۶ و همچنین 
۱9 و 2۰ تحت کنترل درآمد و در پی آن ســلامت و عمر کاری رول ها در ســگمنت های پایین دست 

ماشین به میزان دو برابر ارتقا یافت. همچنین مصرف آب بهینه سازی و از اتلاف آن جلوگیری شد.
افزایش عمر سگمنت ها حاصل مهندسی مکانیک و بهینه سازی فرایندهای 

عملیاتی
وحید نیری، تکنســین تعمیرات و غلتک هم افزود: افزایش عمر ســگمنت ها حاصل مهندســی 
مکانیک و بهینه سازی فرایندهای عملیاتی است. ازجمله پروژه های شاخص در این زمینه می توان 
به مانیتورینگ تجهیزات مبتنی بر داده های تعمیراتی قبلی تجهیزات، پیش بینی خرابی ها، حذف 
فعالیت های بدون ارزش افزوده و تمرکز روی کیفیت سگمنت ها و تشکیل جلسات تخصصی کنترل 
فرایند تعمیراتی اشــاره کرد. نکته حائز اهمیت این اســت که برای حفظ این دســتاورد، بازآموزی 
دســتورالعمل های تعمیراتی، افزایش بهره وری و کنترل کیفی قطعات یدکی ورودی بــه کارگاه در 

دستور کار قرار گرفته است.
افزایش راندمان سگمنت ها در راستای شعار یک گام روبه جلو

مهدی نادی نجف آبادی، فورمن تعمیرگاه ریخته گری مداوم نیز اظهار کرد: در راستای شعار یک گام 
روبه جلو موفق به افزایش راندمان سگمنت ها شدیم. طراحی و نصب سیستم پوسته شور و نازل 
کسیدی از  اختصاصی پوسته شویی با فناوری هم پوشانی پاشش نازل ها برای حذف پوسته های ا

شاسی سگمنت ها در ماشین ریخته گری ازجمله اقدامات مهم این پروژه بود.
وی ادامه داد: برای حفظ و ارتقای این دستاورد، باید چالش هایی نظیر کمبود زمان برای سرویس 
کس ها، ریختن پودر باقی مانده و رفع پوسته ها و کلوخه ها در میان سکوئنس ها و  بولت ها و واتربا

کالیبره کردن دقیق سگمنت ها پس از مونتاژ مورد توجه قرار گیرد.
ثبت کلیه مشاهدات در چک لیست های دستی و سیستمی

ناصر ذبیحی ریــزی، فورمن تعمیــرگاه ریخته گری مداوم نیز با اشــاره بــه اقدامات اساســی در این 
مســیر گفت: دمونتــاژ و اندازه گیری ابعــادی رولیک های ســگمنت ها و ثبت کلیه مشــاهدات در 
چک لیست های دســتی و سیســتمی، برنامه ریزی ارســال شاسی های ســگمنت ها به تعمیرگاه 
مرکزی بر اساس تعداد ذوب، کنترل های دوره ای استند تنظیمات توسط گروه اندازه گیری با کمک 
کینگ و سرویس کامل تمامی انکودرهای ســیلندرها ازجمله اقدامات کلیدی در  دوربین لیزرترا

این حوزه بوده است.
کید کرد: کنترل دقیق شاسی ماشین ریخته گری، تنظیم هم زمان نشیمنگاه سگمنت ها و  وی تأ
کس ها و همچنین کنترل  تعویض به موقع قطعات معیوب فلاشینگ مسیرهای آب وهوای واتربا

سلامت بازویی ها از دیگر عوامل اثرگذار در افزایش عمر این سگمنت ها محسوب می شود.
افزایش عمر سگمنت ها، کاهش هزینه ها و کاهش تأثیر ناترازی های انرژی

علیرضا پورحلاجی دیگر فورمن تعمیرگاه ریخته گری مداوم نیز با اشاره به تأثیر این دستاورد در تحقق 
رکوردهای تولید فروردین و اردیبهشت ماه سال جاری خاطرنشان کرد: اقدامات انجام شده، علاوه 
بر افزایش عمر سگمنت ها، کاهش هزینه و کاهش تأثیر ناترازی های انرژی را نیز در پی داشته است.
وی در ادامه افزود: ازجمله اقدامات اصلاحی انجام شده می توان به تأمین تیوب های استاندارد، 
حذف اتصالات پرسی، استفاده از اتصالات یکپارچه، تست فشار هیدرولیک و گریس، بومی سازی 
فیدرهای گیریس، کنتــرل دقیق نازل هــا و اصلاح طرح تلســکوپی های برای جلوگیری از نشــتی 

اشاره کرد.

 افزایش عمر بهینه سِگمِنت ماشین های 1 و 2 
ریخته گری شرکت فولاد و نورد سبا

علیرضا دهقانی، سرپرســت خدمات شــهری فولاد مبارکــه، در یکــی دیگر  از 
سلسله برنامه های رادیوفولاد حاضر شــد و در گفت وگو با مجری این برنامه 

توضیحاتی درباره عملکرد این مدیریت ارائه کرد.
وی در تشریح عملکرد حوزه خدمات شهری فولاد مبارکه گفت: واحد خدمات شهری از حوزه های 
جانمایی فضای اداری، زیباسازی، نظافت عمومی، تعمیرات ساختمانی و خشک شویی البسه 

تشکیل شده است.
بــه گفتــه دهقانــی اقدامــات مدیریــت خدمــات شــهری در راســتای ایمنــی، بهــره وری و حفــظ 
محیط زیست انجام شده و منطبق با اهداف کلان سازمان، نقش کلیدی در بهبود کیفیت محیط کار 
شرکت دارد. برخی از مهم ترین اقدامات این مدیریت عبارت اند از: جانمایی کارگاه های پیمانکاران 
با رعایت اســتانداردهای ایمنی و محیط زیســتی، نظافت 2۱3 کیلومتر معابر، جمع آوری زباله، و 
مدیریت پسماند، تعمیرات گسترده ساختمان ها )نوسازی ۷۰۰ سرویس بهداشتی، نصب ۶۰ کولر، 
تعویض هواســازها(، زیباســازی ۵۰۰ هزار مترمربع ازجمله رنگ آمیزی ســوله ها، نصب المان های 

فرهنگی، بازسازی مسجد و ارائه خدمات خشک شویی و تصفیه آب برای 29٬۰۰۰ نفر.
وی از تخصیص بهینه فضاهای اداری و کارگاهی بر اساس نیازهای سازمانی، حفظ نظم و زیبایی 
محیط کار با اجرای پروژه های زیباســازی و نگهداری مســتمر، ارتقای ایمنی و بهداشت از طریق 
نظارت بر نظافت، مدیریت پسماند و تعمیرات به موقع و تلاش برای کاهش آلودگی های محیطی و 

انطباق با استانداردهای زیست محیطی به عنوان اهداف این واحد نام برد.
سرپرست خدمات شهری فولاد مبارکه از موارد زیر به عنوان اقدامات شاخص مدیریت شهری یاد 
کرد: دیجیتالی سازی فرایند تخصیص فضاها و نقشه برداری از ساختمان ها، نظافت روزانه معابر با 
استفاده از ماشین آلات پیشرفته )جاروب صنعتی، کارواش(، بازسازی رخت کن ها و سرویس های 
بهداشتی برای بهبود شــرایط کارکنان و اجرای پروژه های زیباســازی مانند رنگ آمیزی سوله ها و 

نصب آثار هنری.
 وی با اشاره به نقش اقدامات این مدیریت در دست یابی به اهداف شرکت گفت: بدون شک داشتن 
محیط تمیز و منظم انگیزه کارکنان و بهره وری آن ها را افزایش می دهد. علاوه بر این، پیشگیری از 

فرسودگی تجهیزات و ساختمان ها نیز در بلندمدت کاهش هزینه ها را در پی دارد. در همین زمینه 
باید اضافه کرد که زیباسازی و رعایت اصول محیط زیستی، اعتبار برند را ارتقا می دهد و تصویر بهتری 
از شرکت نمایان می ســازد و در نهایت اینکه رعایت استانداردها در جانمایی و نظافت می تواند از 

حوادث جلوگیری کند و زمینه ارتقای ایمنی شرکت را فراهم نماید.
دهقانی خاطرنشان کرد: تلاش کرده ایم از فناوری های روز ازجمله پیاده سازی GIS برای مدیریت 
هوشمند فضاها استفاده کنیم و با انتخاب رنگ ها و مواد شوینده سازگار با محیط زیست بر توسعه 
پایدار متمرکز شده ایم. ضمن اینکه در برنامه های آتی، افزایش پارکینگ های مسقف را در دستور 

کار داریم.
وی در بخش پایانی ســخنان خود گفت: واحد مدیریت شــهری با ترکیب برنامه ریزی نظام مند، 
اجرای پروژه های زیرساختی، و نظارت مستمر، نقش اساسی در تحقق اهداف عملیاتی و اجتماعی 
فولاد مبارکه ایفا می کند و آماده است تا با استفاده از خرد جمعی و هم فکری همکاران در این راستا 

گام های استوارتر و بهتری بردارد.

بر توسعه پایدار متمرکز شده ایم
سرپرست خدمات شهری فولاد مبارکه:

علیرضا دهقانی
سرپرست خدمات شهری فولاد مبارکه

توقف فروش فولاد یک شرکت اسپانیایی به اسرائیل
به گزارش چیلان و عرب نیوز )Arab News(، شرکت چندملیتی فولاد اسپانیایی سایدنور در پی فشار گروه ها و اتحادیه های طرفدار فلسطین اعلام کرد که تمام فروش خود به اسرائیل را به دلیل جنگ این کشور با غزه متوقف می کند. کارخانه این شرکت در منطقه خودمختار باسک اسپانیا از اوت 2۰2۴ حدود 

یک هزار و 2۰۷ تن فولاد را در سه محموله به بندر حیفا در اسرائیل ارسال کرده است. این محموله ها شامل مواد اولیه شرکت آی ام ای سیستِمز )IMI Systems( تولیدکننده اسلحه در اسرائیل نیز می شوند. این شرکت سلاح و مهمات نیروهای اسرائیلی را برای بمباران غزه تأمین می کند.

ایمان مکوندی، سرپرست تعمیرگاه ریخته گری مداوم شرکت فولاد و نورد سبا

محمدرضا قاضی زاهدی، کارشناس 
تعمیرات مکانیک ریخته گری

وحید نیری، تکنسین تعمیرات و 
غلتک

ناصر ذبیحی ریزی، فورمن تعمیرگاه 
ریخته گری مداوم

مجید ملکی، کارشناس تعمیرات 
مکانیک ریخته گری

مهدی نادی نجف آبادی، فورمن 
تعمیرگاه ریخته گری مداوم

علیرضا پورحلاجی دیگر فورمن 
تعمیرگاه ریخته گری مداوم
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 خـبــــــــــــــــــر      

افزایش صادرات قراضه آلمان
به گزارش پایگاه خبری فولاد ایران، در چهار ماه اول سال 2۰2۵، صادرات قراضه آهن آلمان به کشورهای ثالث ۹.۶ درصد نسبت به مدت مشابه سال 2۰2۴ افزایش یافته و به ۴33,۷۸۰ تن رسیده است. این در حالی است که درآمد حاصل از این صادرات ۰.2 درصد کاهش یافته و به ۱۶۹.۹2 میلیون یورو رسیده، 

که نشان دهنده قیمت های نامطلوب در بازار از ابتدای سال است. در چهار ماه اول، 2۵3,۶۶۰ تن قراضه از آلمان به بازار ترکیه ارسال شد که 22.۹ درصد بیشتر از مدت مشابه سال گذشته بوده است. همچنین در ژانویه تا آوریل، 3۶.۴۸ هزار تن قراضه به هند ارسال شد که ۹.۹ درصد افزایش سالانه داشت.

تولیدکنندگان فولاد اروپایی 

خواستار جایگزینی سریع تر 

 تدابیر حفاظتی فولاد شدند

خبر بين الملل

بــه گــزارش فــولاد نیــوز، تولیدکننــدگان فــولاد اروپایــی 
خواستار جایگزینی سریع تر و تقویت سیستم تدابیر حفاظتی 
گرت، مدیرکل انجمن  کسل ا اروپا شده اند. این موضوع توسط ا
فــولاد اروپــا )EUROFER(، طبق گــزارش OPIS تأیید شــده 

است.
ــوب را  ــت مطلـ ــالگرد Eurometal سیاسـ ــرت در کنفرانـــس سـ گـ ا
 )TRQs( تشـــریح کـــرد کـــه شـــامل تقویـــت ســـهمیه های تعرفـــه ای
بـــا اختیـــار تصمیم گیـــری یکپارچـــه بـــرای همـــه کشـــورهای 
صادرکننـــده اســـت. جایگزینـــی تدابیـــر حفاظتـــی بایـــد شـــامل 
تمامـــی دســـته های فـــولاد، ازجملـــه محصـــولات فراوری شـــده 

یـــا مشـــتقات آن باشـــد.
مدیرعامل EUROFER خاطرنشان کرد که علی رغم بازبینی اخیر 
تدابیر حفاظتی اتحادیه اروپا، صادرکنندگان آسیایی توانسته اند 
تعرفــه 2۵ درصــدی کنونی را کــه برای صــادرات بیش از ســهمیه 
اعمال می شود تحمل و همچنان با تولیدکنندگان اروپایی رقابت 
کنند. در همین حال، دو برابر شدن تعرفه های فولاد توسط آمریکا 
تهدیدی برای انتقال واردات به اروپا از بازار آمریکا و محدود کردن 

پتانسیل صادرات اتحادیه اروپا است.
تدابیر حفاظتی کنونی اتحادیه اروپا که در سال 2۰۱۸ برای مقابله 
با انتقال واردات ناشــی از تعرفه های اولیه فولاد آمریکا تحت بند 
232 معرفی شدند، قرار است در جولای 2۰2۶ منقضی شوند. طبق 
قوانین ســازمان جهانی تجارت )WTO(، این تدابیر باید هشت 

سال پس از معرفی اولیه خاتمه یابند.
جایگزینی این تدابیــر به نحوی که با اصول WTO ســازگار باشــد 
گرت اشاره کرد  ممکن است نیازمند نوآوری های قانونی باشد. ا
 )GATS( که مکانیسم های توافقنامه عمومی تعرفه ها و تجارت
می توانند بــرای تســهیل اقدامــات جدید گســترش یابنــد. این 
می تواند شامل تفسیر آزادانه تر استثناهایی باشد که به اعضای 
ســازمان اجازه می دهد منافع امنیتی خود را حفظ کنند. هر دو 
کشور بریتانیا و آمریکا بر همین اساس در حال شکل دهی ابتکارات 

حفاظت از بازار فولاد خود هستند.
موضوعــات حمایــت تجــاری و خودکفایی بیشــتر محــور اصلی 
کنفرانس Eurometal بود، همان طور که آرگوس گزارش می دهد. 
تولیدکنندگان فولاد اروپایی از میزان بالای نفوذ واردات و کاهش 

تقاضا رنج می برند.
گــرت اشــاره کرد کــه تقاضــای اروپا در ســال های  کســل ا به ویژه ا
اخیر حــدود 3۰ میلیون تن کاهش یافتــه و ســهم واردات به طور 
نامتناسبی افزایش یافته است. وی افزود تحت شرایط »عادی« 
بازار، واردات باید هم زمان با کاهش تقاضا کاهش یابد، نه افزایش. 
او همچنین گفت که سطح استفاده از ظرفیت داخلی به حدود 

۶۵ درصد نزدیک است.
شرکت کنندگان کنفرانس به خصوص به این نکته اشاره کردند که 
 WTO بوروکراسی در اتحادیه اروپا و تمایل بلوک به رعایت مقررات
مانع اجرای سریع سیاست های حفاظتی است. بااین حال، آن ها 

حمایت خود را از محصولات وارداتی نیز ابراز کردند.
شایان ذکر اســت که در ژوئن سال گذشــته، اتحادیه اروپا به طور 
رســمی تدابیــر حفاظتــی دربــاره واردات فــولاد را بــرای دو ســال 
دیگــر تــا ژوئــن 2۰2۶ تمدیــد کــرد. محدودیت هــا در آوریــل 2۰2۵ 
سخت تر شدند. به طور خاص، محدودیت های جدیدی برای 
سهمیه های باقی مانده )سهمیه برای »کشورهای دیگر«( برای 
۱۶ دســته محصول معرفی شــد که بین ۱3 تا 3۰ درصد به ازای هر 

کشور و بسته به محصول وارداتی متفاوت بود.

سالزگیتر پس از تأیید استفاده نظامی از 

محصول فولادی اش در آلمان جهش کرد

روز  گیتر  سالز شرکت  سهام   ، نیوز فولاد  گزارش  به 
سه شنبه در بورس فرانکفورت بیش از ۲3 درصد رشد کرد، پس 
از آنکه آلمان اجازه استفاده نظامی از محصول فولادی 

Secure ۵۰۰ این شرکت را صادر کرد.
شــرکت تابعه این گروه، Ilsenburger Grobblech GmbH، موفق 
به اخذ گواهی نامه فولاد SECURE 500 بر اســاس الزامات فنی 
TL 2350-0000 شــده اســت که امکان اســتفاده از این فولاد در 
سیستم های حفاظتی و حمل ونقل بوندس وهر )نیروی مسلح 
آلمان( را فراهم می کند. این مطلب در بیانیه خبری شرکت اعلام 

شده است.
 ، فــولاد زرهــی SECURE 500 بــا ضخامــت ۶ تــا ۱۶ میلی متــر
آزمایشــهای جامعی ازجمله تســت های مربوط بــه مقاومت در 
برابر گلوله باران، انفجار و قابلیت جوشکاری را گذرانده است. این 
محصول در حالت کوئنــچ و تمپرد )QT( تولید می شــود و دارای 
ســختی بالا و ســاختار مارتنزیتی یکنواخت اســت کــه حفاظت 

مؤثری در برابر تهدیدات بالستیک فراهم می کند.
شــرکت در حــال حاضــر در فراینــد اخــذ گواهی نامــه بــرای دیگر 
فولادهای خط SECURE است و برنامه ریزی می کند حضور خود 

را در بخش نظامی در آینده نزدیک گسترش دهد.
افزایش ارزش ســهام این شــرکت بــه شــاخص SDAX آلمان که 
شاخص شرکت های کوچک بازار است کمک کرد تا رکورد تازه ای 
ثبت کند، با رشــد ۱.2 درصد و عملکرد بهتر نســبت به شــاخص 

.DAX بزرگ

گان، در دومیــن جلســه  مدیرعامــل فــولاد هرمــز
کمیته مدیــران ایــن شــرکت در ســال ۱۴۰۴، در حضور 
معاونان و مدیران شرکت، ضمن قدردانی از زحمات 
و همکاری هــای همدلانه مدیــران و کارکنان شــرکت در این شــرایط 
ســخت، مدیریت هزینه ها و ارتقای بهره وری را رمز پیشرفت شرکت 

در بازار رقابتی دانست.
به گزارش روابط عمومــی فولاد هرمزگان، در این جلســه، علیرضا رحیم، 
کید  ضمن مرور مهم ترین اقدامات و چالش های سه ماهه نخست سال تأ
کرد: محدودیت های انرژی که از فروردین آغاز شد، تهدیدی جدی برای 
استمرار تولید بود، اما با خرید برق از بورس انرژی توانستیم تولید را ادامه 
دهیم و به عنوان یک صنعت مادر، محصولات خود را در اختیار صنایع 
کیدهای مقام معظم  پایین دستی قرار دهیم، اقدامی که در راستای تأ

رهبری بر حفظ تولید انجام شد.
وی با اشــاره به تأثیــر خریــد بــرق آزاد از ابتدای ســال و افزایش بهــای گاز 

در اردیبهشــت بر هزینه های تولیــد گفت: این عوامل بهای تمام شــده 
را به شــدت افزایــش داد؛ بنابرایــن ضــروری اســت بــا تعریــف پروژه های 
صرفه جویی در مصرف انرژی و همچنین افزایش شــاخص بهره وری در 
که ارتقای بهــره وری و مدیریت  فرایندها، هزینه ها را مدیریت کنیم؛ چرا

هزینه، رمز پیشرفت در بازار رقابتی است.
مدیرعامل فولاد هرمــزگان، خرید هوشــمندانه را یکــی دیگــر از راه های 
مدیریت هزینه دانست و بر لزوم تولید کیفی، متناسب با نیاز مشتری و 

کید کرد. تمرکز بر تولید محصولات ویژه در بازار تأ
اولویت بندی و راه اندازی پله ای طرح های توسعه

رحیــم در ادامه با اشــاره به کمبــود نقدینگی و مشــکلات تأمین بودجه 
ارزی و ریالی، اولویت بندی و راه اندازی پله ای طرح های توسعه را از دیگر 

راهبردهای شرکت در این حوزه دانست.
اولویت همیشگی ما؛ حمایت از تولیدکنندگان داخلی

کید بر لــزوم حمایت از تولید ملی تصریح  مدیرعامل فولاد هرمزگان با تأ

کرد: در خرید کالا باید به تولیدات مشابه داخلی به طور ویژه توجه کنیم 
و در نظر داشته باشیم که اولویت همیشگی ما حمایت از تولیدکنندگان 

داخلی خواهد بود.
رحیــم در ادامه بــه تبییــن راهبردهای شــرکت در حــوزه منابع انســانی 
کید بر اینکه هیچ گونه تعدیل نیرو در برنامه مدیریت شرکت  پرداخت و با تأ
نیست خاطرنشان کرد: ناترازی انرژی، کاهش تولید و چالش های زیادی 
برای شرکت در پی داشته، بااین حال همکاران باید با دلگرمی و پشتکار 
بیشــتر ضمن افزایش تــلاش بــرای ارتقــای بهــره وری و تولیــد روزافزون، 
در امنیت شــغلی و با آرامــش خاطر همچنان شــرکت را در مســیر تعالی 

رهنمون سازند.
گفتنــی اســت در پایــان ایــن جلســه، معاونــان و برخــی مدیــران شــرکت 
گانــه ای از اقدامــات و عملکــرد حوزه هــای تحــت  گزارش هــای جدا
مســئولیت خــود ارائــه دادنــد کــه موردتوجــه مدیرعامــل شــرکت قــرار 

گرفــت.

مدیریت هزینه و ارتقای بهره وری رمز پیشرفت در بازار رقابتی است
مدیرعامل فولاد هرمزگان در دومین جلسه کمیته مدیریت شرکت:

در خرید کالا باید به تولیدات مشابه داخلی 
به طـور ویـژه توجـه کنیـم و در نظـر داشـته 
باشـیم کـه اولویت همیشـگی مـا حمایـت از 

تولیدکننـدگان داخلـی خواهـد بود

ورق خـودرو  شـرکت  پیوسـتن  ایـام  بـا  هم زمـان 
چهارمحال و بختیـاری بـه گروه فـولاد مبارکـه، حمید 
شـجاعی، مدیرعامـل ایـن شـرکت، در برنامـه زنـده 
رادیوفـولاد حاضـر شـد و ضمـن تشـریح برخـی از دسـتاوردها و 
برنامه های این شـرکت، روند روبه رشـد شـرکت ورق خـودرو را تبیین 
کـرد. در ادامـه مطلـب، ماحصـل گفت وگـوی مدیرعامـل شـرکت 
ورق خـودرو بـا مجـری برنامـه اسـتودیو شیشـه ای رادیـو فـولاد را پـی 

یـم. می گیر
در مورد راهبردها و دستاوردهای شرکت ورق خودرو 

توضیح دهید.
شــرکت ورق خودرو در مســیر اســتراتژی گــروه فــولاد مبارکه بــرای تولید 
محصولات ویژه و باارزش افــزوده بالاتر حرکت کرده اســت. مصداق بارز 
این امر آن است که وقتی شرکت ورق خودرو به گروه فولاد مبارکه پیوست 
و زیرمجموعه گروه قرار گرفت، تنها قادر به تولید یک گرید تجاری بود، ولی 
کنون بیش از 2۰ گرید مختلف خودرویی و لوازم خانگی تولید می کند  هم ا
که نشان می دهد استراتژی فولاد مبارکه بر محصولات ویژه در ورق خودرو 

عملیاتی شده است.
بــرای ســال جــاری اضافــه کــردن ۵ گریــد جدیــد بــه ســبد محصــولات 
را در برنامــه داریــم. گریدهــای ویــژه، فولادهــای بــا اســتحکام بــالا و 
همچنیــن گریدهــای ورق خودرویــی مثــل FB60، بیک هاردینینــگ 
۱۸۰ و بیک هاردینینــگ 22۰ از جملــه ایــن محصــولات هســتند کــه بــا 
توجه بــه هماهنگی هــای صورت گرفته بــا همکارانمــان در گــروه فولاد 
مبارکــه، مراحــل ذوب ریــزی در حــال انجــام اســت و پــس از حرکــت در 
زنجیــره و رســیدن بــه دســت مــا، می توانیــم ایــن محصــولات را وارد 

بــازار کنیــم.
چه برنامه ای برای صادرات محصولات دارید؟

محصولات شرکت ورق خودرو از نظر کیفی جزو محصولات تراز اول کشور 
است. صادرات به کشورهای مختلف و حتی اروپایی که پیش از این نیز 
انجام شده جزو برنامه ها و اولویت های ماست. در سال جاری برنامه 3۰ 
هزار تنی برای صادرات پیش بینی کرده ایم و سعی داریم علی رغم همه 

مشکلات آن را محقق کنیم.

در زمینه تأمین محصولات ویژه لوازم خانگی در چه 
وضعیتی قرار دارید؟

ایــن شــرکت توانمنــدی تأمیــن نیــاز خودروســازان را دارد و در مــورد 
لوازم خانگــی نیز هیــچ محدودیتــی نداریــم و می توانیم تمــام نیازهای 
شــرکت های لوازم خانگی را تأمین کنیم. در حال حاضر بخــش بزرگی از 
ســبد محصولات ما محصولات ویژه صنایع لوازم خانگی اســت. برخی 
از شــرکت ها از ما گرید گالوانیزه MB درخواســت کرده اند و ما درصددیم 
این نوع محصــول گالوانیزه را هرچه ســریع تر به آن ها تحویــل دهیم. با 
جهت گیری شــرکت فولاد مبارکه برای تولیــد ورق پایــه MC و با توجه به 
اینکه تولید این نوع ورق گالوانیــزه ارزش افزوده زیــادی دارد، امیدواریم 
بتوانیم ورق های MC را که صنعت لوازم خانگی بسیار به آن نیازمند است 

با تولید انبوه تأمین کنیم.
هدف از ادغام شرکت های ورق خودرو و تاراز چه بود و 

این کار چه فوایدی را به دنبال داشت؟
شـرکت هایی که به دنبال کسـب سـود بیشـتر و اسـتفاده از مزیت های 
یکدیگرنـد بـه سـمت اسـتراتژی ادغـام حرکـت می کننـد؛ بنابرایـن ایـن 
موضع یکی از اسـتراتژی های رشـد بوده که در دنیا تعریف شده است. 
ما هم با الگوگیری از این استراتژی، ادغام دو شـرکت تاراز و ورق خودرو 
را انجـام دادیـم. شـرکت تـاراز بـا مزیت هایـی ماننـد برخـورداری از خـط 
اسیدشـویی و خـط نـورد می توانـد بخشـی از نیـاز شـرکت ورق خـودرو 
را تأمیـن کننـد و ایـن موضـوع می توانـد بـه کاهـش بهـای تمام شـده 
مـا کمـک کنـد. همچنیـن به واسـطه اینکـه زنجیـره در جهـت تکمیـل 
حرکت می کند، می توانـد هزینه های انبـارداری و هزینه هـای مرتبط با 
ماند محصول در انبارها را کاهش دهد و در سودآوری تأثیرگذار باشد. 
بـا ادغـام دو شـرکت مـا می توانیـم در مسـیر تولیـد محصـول بـر اسـاس 
سفارش، بسیار بهتر حرکت کنیم، چون با این روش قیمت تمام شده 
کاهـش و بهـره وری افزایـش می یابـد. سـهام داران عزیـز شـرکت تـاراز در 
سـال جاری بعد از تقسـیم سـود متوجه بهبود شـرایط این شرکت بعد 
از انجام فرایند ادغام در شرکت ورق خودرو شدند. ضمن اینکه شاهد 
مدیریت بهتر بازار و مدیریت بهتر زنجیره تولید و افزایـش بهره وری در 

مجموعـه نیز هسـتیم.

خط دوم نورد شرکت فولاد تاراز در چه مرحله ای  است؟
تمام توان خود را برای به بهره برداری رساندن این خط به کار گرفته ایم. 
کنون در حال انجام تست های گرم است و برنامه این است  این خط هم ا

که تا پایان تابستان بتوانیم ورق را از این خط بگیریم.
درراستای ارتقای کیفی گریدهای آلیاژی خودرویی چه 

برنامه های ویژه ای صورت گرفته است؟
مـا بـا گـروه برنامه ریـزی فـولاد مبارکـه ارتبـاط نزدیکـی داریـم و ماهانـه 
جلسـات مشـترک برگـزار می کنیـم. در ایـن کارگـروه مشـترک، همـکاران 
در حال کار و مطالعه مسـائلی مانند عیوب کیفی، ناخالصی ها، ارتقای 
کیفیـت و گریـد هسـتند. همچنیـن شـرکت ورق خـودرو بـرای ارتقـای 
تجهیـزات و دو بخـش فرهنگ سـازی، ایجـاد دسـتورالعمل های جدید 
و بازرسـی ها و آموزش هـای جدیـد بـرای کارکنـان خـود دسـتاوردهایی 

داشـته اسـت.
خوشبختانه ورق های کیفی گالوانیزه تولیدشده در شرکت ورق خودرو 
بـه تأییـد خودروسـازان بـزرگ کشـور رسـیده و امیدواریم بتوانیم سـطح 
تحویل سـفارش ها را بیش ازپیـش افزایش دهیم. بـاور داریم که شـرکت 
ورق خودرو و گروه فولاد مبارکه با برخـورداری از دانش فنی و تجهیزات و 
امکانات لازم باید کیفی ترین محصولات جهان را تولید و روانه بازار کنند.
درباره تولید محصولات فول هارد در شرکت توضیح دهید.

محصول فول هارد به عنوان محصول اولیه ما در تولید محصولات کیفی 
نقش اساســی دارد. بــرای اینکه بتوانیــم بــازار محصــولات خودرویی و 
ویژه کشور را در کنترل خود داشته باشــیم، لازم است گروه فولاد مبارکه 
نیز در این زمینه هم راســتایی و همراهی داشــته باشــد. خوشــبختانه 
آنجا هم پروژه هایی تعریف شــده و ما به همراه هم و بر اساس نیازی که 
خودروســازان اعلام می کنند، با قوت جلو می رویم. علاوه بر این ما باید 
به دقت نیاز آینــده خودروســازان را مطالعه کنیــم. این امر بســیار مهم 
است، چون خودروسازان نیز به دنبال ارتقای کیفیت محصولات خود 
هستند و مرتباً نیازهای جدیدی تعریف می کنند و ما باید پیوسته با آن 
هماهنگ و در تعامل باشــیم؛ بنابرایــن از همکاران خود در گــروه فولاد 
مبارکه خواسته ایم به طور پیوسته پروژه های جدید تعریف کنند تا بتوانیم 

نیازها را رصد کنیم و پاسخگو باشیم.

مهدی کویتی، مدیرعامل هلدینگ آتیه فولاد اظهار 
داشت: در راستای استفاده از زیرساخت های بانک 
مهر ایران برای پرداخت متمرکز سود ســهام داران از 
درگاه این بانک و اســتفاده از مزایای تســهیلات قرض الحسنه برای 
شرکت های گروه آتیه فولاد، تفاهم نامه ای بین هلدینگ آتیه فولاد و 

بانک قرض الحسنه مهر ایران به امضا رسید.
به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل هلدینگ آتیه فولاد، مدیرعامل 
آتیه فولاد، عنوان کرد: براساس این تفاهم نامه، 3۴ شرکت تابعه هلدینگ 
آتیه فولاد نیز با افتتاح حســاب در بانک مهر، امکان دریافت تسهیلات 

قرض الحســنه از محل منابع داخلی بانک را خواهند داشت که این امر 
کمک شایانی به کاهش هزینه های تأمین مالی این شرکت ها خواهد کرد.
وی خاطرنشــان کرد: امیدواریم این همکاری با توسعه تعاملات مالی و 
بانکی موجود، موجب تداوم موفقیت های مجموعــه آتیه فولاد در این 
حوزه شــود و امکان ارائه خدمات بهتــر را برای ســهام داران و ذی نفعان 

فراهم سازد.
گفتنی اســت بانک مهر ایران، یکی از بانک های قرض الحسنه است که 
زیرنظر بانک مرکزی فعالیت و تسهیلات خود را به صورت قرض الحسنه 

به مشتریان ارائه می کند.

ید مختلف خودرویى و لوازم خانگی در شرکت ورق خودرو    توليد بيش از 20گر

امضای تفاهم نامه همکاری
تيه فولاد  بين بانک مهر ایران و هلدینگ آ

 مدیرعامل شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری:

در راستای توسعه تعاملات مالی و بانکی انجام شد؛

حمید شجاعی
مدیرعامل شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری
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خبــــــــــــــــر              بـــــــــــــــازار

به گزارش پترومتالز، سال های ۲۰۲۴ تا ۲۰۲۵ با حجم بالایی 
از معامــلات ادغــام و تملــک )M&A( در صنعت آهــن و فولاد 
مشــخص می شــود که چهره صنعت جهانــی فــولاد را دگرگون 

کرده اند.
در ســال های 2۰2۴ تا 2۰2۵، صنعــت جهانی معدن و فولاد شــاهد 
مجموعــه ای از ادغام هــا و تملک هــای گســترده بــود کــه نه تنهــا 
کز جدیدی از  زنجیره های تولید جهانی را بازپیکربندی کرد، بلکه مرا
نفوذ در صنعت فولاد پدید آورد. برجسته ترین معامله، خرید شرکت 
یونایتد استیل آمریکا توسط شرکت ژاپنی نیپون استیل به ارزش 
۱۴.9 میلیارد دلار بود؛ بزرگ ترین تملک در تاریخ صنعت فولاد ژاپن.

این معاملــه کــه بــا تأییــد دونالــد ترامــپ و همراه بــا نظــارت ملی 
سخت گیرانه از طریق اجرای مفهومی به نام »سهم طلایی« انجام 
شد، به نیپون استیل اجازه می دهد تا یواس استیل را به طور کامل 
در ســاختار جهانی خود ادغام کند. دولــت ایالات متحده اختیار 
وتوی تصمیمات راهبردی شرکت، ازجمله تعطیلی تأسیسات یا 
انتقال تولید را خواهد داشت. هم زمان، شرکت یواس استیل دفتر 
مرکزی خود در پیتسبورگ، مدیریت آمریکایی و تولید محلی را حفظ 
خواهد کرد. شرکت ژاپنی قصد دارد تا سال 2۰2۸، مبلغ ۱۱ میلیارد دلار 
در دارایی های آمریکایی سرمایه گذاری کند، که نشان دهنده علاقه 

بلندمدت آن به این بازار راهبردی است.
آرســلورمیتال دیگر بازیگر فعال بازار ادغام و تملک در ســال های 
2۰2۴ تا 2۰2۵ بود. این شرکت نه تنها سهم نیپون استیل در مشارکت 
AM/NS Calvert را خریداری کرد و آن را به طور کامل در تملک خود 
درآورد، بلکه اعلام کــرد قصد دارد ســرمایه گذاری های کلانی برای 
نوســازی تأسیســات خود در آلاباما انجام دهد. سرمایه گذاری ها 
در مجموعه کالورت بیش از 3 میلیارد دلار خواهد بود که شــامل 
احداث یــک کوره قوس الکتریکی جدید می شــود. این ســایت در 

حال تبدیل شدن به قطب جدید آرسلورمیتال در آمریکا است.
هم زمان، آرســلورمیتال به بهینه ســازی دارایی های خود در اروپا 
ادامه می دهد. این شــرکت در حال فروش کارخانه هــای خود در 
( به سرمایه گذار محلی پاوگورد  بوسنی و هرزگوین )زنیتسا و پرییدور
گروپ است و به دلیل بازنگری راهبردی در ارزش دارایی ها، حدود 

2۰۰ میلیون دلار زیان ثبت کرده است.
آرســلورمیتال همچنین وارد بازار لوله ســازی فرانسه شــده است. 
تملک 2۸.۴ درصد از ســهام شــرکت والورک )Vallourec( به ارزش 
بیش از ۱ میلیارد دلار، موقعیت این شرکت را در بخش محصولات 
فولادی بخش انرژی تقویت می کند. در همین حال، این شــرکت 
بار دیگر در آمریکای لاتین سرمایه گذاری کرده و ۶۰ درصد از سهام 
شــرکت برزیلی توپِر )Tuper(، یکی از تولیدکنندگان پیشــرو لوله در 

منطقه را خریداری کرده است.
در میــان معامــلات اروپایــی، فعالیــت شــرکت فوســت آلپین 
)voestalpine( نیز قابل توجه است؛ این شرکت زیرمجموعه آلمانی 
خود، بودروس اشــتال )Buderus Edelstahl( را به شرکت موتارس 
گذار کرده و هم زمان در حال تقویت موقعیت خود در  )Mutares( وا
 ITALFIL فناوری های جوشکاری از طریق خرید شرکت ایتالیایی
است. شرکت تیسن کروپ نیز بخشــی از کنترل واحد فولادسازی 
گذار کــرده و قصــد دارد با  خــود را بــه گــروه چکــی EP Corporate وا
آن یک ســرمایه گذاری مشــترک ۵۰/۵۰ برای رقابت مؤثرتــر در بازار 

تشکیل دهد.
در همین حال، شرکت جیندال استیل اینترنشنال تملک شرکت 
فولادســازی چــک ویتکوویتســه اســتیل )Vítkovice Steel( را بــه 
پایان رسانده و وعده داده ۱۵۰ میلیون یورو در راستای تولید فولاد 
سبز در شــهر اســتراوا ســرمایه گذاری کند. دادگاهی در فرانسه نیز 
به طور رسمی خرید کارخانه آسکومتال )Ascometal( توسط شرکت 
ایتالیایی مارچگالیا )Marcegaglia( را تأیید کرده است؛ این شرکت 
متعهد به ســرمایه گذاری ۶۰۰ میلیون یورویی برای نوســازی این 

تأسیسات شده است.
در همین حال، لیبرتی استیل )Liberty Steel( به سرعت در حال از 
کثر دارایی های این  دست دادن جایگاه خود در بازار جهانی است؛ ا
شرکت در وضعیت بحرانی قرار دارند یا برای فروش گذاشته شده اند. 
 Whyalla( دولت استرالیا به طور رسمی روند فروش کارخانه وایالا
Steelworks( که تحت مدیریت خارجی قرار دارد را آغاز کرده است. 
در لوکزامبورگ نیز فروش کارخانه دودلانژ )Dudelange( به شرکت 
ترکیه ای توسیالی )Tosyalı( به دلیل تغییرات در مقررات اتحادیه 
اروپا لغو شد. در بحبوحه ورشکســتگی ها در لهستان، جمهوری 
چک، بلژیک و مجارستان، وضعیت لیبرتی به صورت یک بحران 
سیستماتیک درآمده است. دولت ها ناچار به مداخله شده اند تا 

از بروز ناآرامی های اجتماعی جلوگیری کنند.
گــروه ســلزا )Grupo Celsa( اســپانیا بــرای کاهــش بدهی هــای 
خــود، کارخانه هایــش در بریتانیــا و اســکاندیناوی را بــه صندوق 

گذار کرده است. سرمایه گذاری Sev.en GI وا
 )Cleveland-Cliffs( در همین حال، شرکت آمریکایی کلیولند کلیفز
قصــد دارد شــرکت اســتلکو )Stelco( را بــه ارزش 2.۵ میلیــارد دلار 
خریداری کند تا نفوذ خود را در بازار ورق های فولادی افزایش دهد. 
شرکت گلنکور )Glencore( نیز ۷۷ درصد از سهام بخش زغال سنگ 
شرکت تک ریسورسز )Teck Resources( را با قیمت ۶.9 میلیارد دلار 

خریداری می کند . 
بنابراین، طی دو ســال گذشــته، بازآرایی عمــده ای در بــازار فولاد 
جهان رخ داده است: ژاپن حضور خود را در بازار آمریکا تقویت کرده، 
آرسلورمیتال در آمریکای شمالی و جنوبی توسعه یافته و در اروپا نیز 
توزیع مجدد دارایی ها میان بازیگران خصوصی و صنعتی همچنان 
ادامه دارد. این تحولات، جغرافیای جدیدی از تولید فولاد را طی 3 
تا ۵ سال آینده رقم خواهد زد. در هر صورت، شاهد علاقه مندی به 
تملک دارایی های اروپایی هستیم، به ویژه به عنوان ابزاری برای 
دسترســی به بازار اتحادیــه اروپا که هر روز بیشــتر بــا موانع تجاری 

محافظت می شود.
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چهارشنبه

 یک ارز نبوده، 
ً
برای بیش از نیم قرن، دلار آمریکا صرفا

بلکه شالوده قدرت و ستون فقرات این هژمونی 
جهانی به شمار رفته است؛ ابزاری که تجارت جهانی 
را روغن کاری کرده، بازارهای مالی را شکل داده و قدرت ایالات متحده 
را به دورترین نقاط جهان تسری بخشیده است. اما امروز، این اریکه 
به ظاهر شکست ناپذیر با چالشی عمیق و فزاینده روبه روست. 
پدیده »دلارزدایی )Dedollarization( که زمانی در حاشیه مباحث 
کنون به یک استراتژی کلان برای قدرت های  کادمیک قرار داشت، ا آ
 یک 

ً
نوظهور و کشورهای تحت فشار بدل شده است. این روند صرفا

کتیکی در مدیریت ذخایر ارزی نیست، بلکه بازتابی از یک  تغییر تا
دگرگونی بنیادین در نظم ژئوپلیتیک جهانی است؛ حرکتی آرام اما 
پیوسته به سوی جهانی چندقطبی که در آن وابستگی به یک قدرت 

واحد، یک ریسک استراتژیک تلقی می شود.
این تغییر پارادایم ریشه در نگرانی های عمیق از ماهیت سیاست خارجی 
ایالات متحده دارد. استفاده مکرر از دلار به عنوان یک سلاح از طریق 
تحریم های مالی، بسیاری از کشورها را به این نتیجه رسانده است که 
وابستگی مالی به واشنگتن، آن ها را در برابر فشارهای سیاسی آسیب پذیر 
می سازد. این نگرانی ها، همراه با رقابت استراتژیک میان ایالات متحده 
و چین و همچنین بی ثباتی های ناشی از قطبی  شدن فضای سیاسی 
داخلی آمریکا، انگیزه اصلی برای جست وجوی جایگزین ها را فراهم آورده 
کمیت مالی بیشتر و  است. کشورها به طور فزاینده ای به دنبال کسب حا
کاهش ریسک های مرتبط با سیستم دلاری هستند که این خود نشان 
از فرسایش تدریجی اعتمادی دارد که زمانی شالوده اصلی نظام مالی 

جهانی بود.

گونی قابل مشاهده است. از یک سو،  تجلی این روند در اشکال گونا
توافقنامه های تجاری دوجانبه برای استفاده از ارزهای محلی، مانند 
یوان چین، روبل روسیه و روپیه هند، در حال گسترش است. از سوی 
دیگر، بانک های مرکزی، به ویژه در بازارهای نوظهور، به طور فعال در حال 
متنوع سازی سبد ذخایر ارزی خود هستند. آن ها سهم دلار را به تدریج 
کاهش داده و به جای آن، دارایی هایی مانند یورو، یوان و به ویژه طلا را 
جایگزین می کنند. به عنوان شاهدی بر این مدعا، بانک های مرکزی 
جهان درمجموع طی سال های 2۰22 و 2۰23 بیش از 2 هزار تن طلا 
خریداری کردند که یک رکورد تاریخی محسوب می شود و نشان دهنده 
یک حرکت استراتژیک برای فاصله گرفتن از دارایی های دلاری است.  

شکل ۱ ذخیره طلای بانک های مرکزی را نشان می دهد.
 در این میان، نوآوری های فناورانه نیز نقشی کاتالیزوری ایفا می کنند. 
ظهور ارزهای دیجیتال بانک مرکزی )CBDCs( پتانسیل آن را دارد که 
زیرساخت های مالی سنتی تحت سلطه دلار را دور بزند. حدود ۱3۰ کشور 
در سراسر جهان در حال بررسی یا اجرای آزمایشی CBDC ها هستند 
تا با دیجیتالی کردن ارزهای ملی خود، تجارت فرامرزی را بدون نیاز به 
واسطه گری دلار تسهیل کنند. برای مثال، روسیه در پاسخ به تحریم های 
غرب، یک روبل دیجیتال توسعه داده است تا استراتژی دلارزدایی خود را 

تقویت و مسیری جایگزین برای مبادلات بین المللی ایجاد کند.
با وجود تمام این روندها، دلار آمریکا در کوتاه مدت و میان مدت 
همچنان جایگاه مستحکم خود را حفظ خواهد کرد. جایگاه این ارز 
به عنوان اصلی ترین ذخیره ارزی جهان توسط عواملی چون عملکرد 
قدرتمند اقتصاد ایالات متحده -که با رشد 2.۷ درصدی در سال 2۰2۴ از 
دیگر اقتصادهای توسعه یافته پیشی گرفت و بازدهی واقعی بالاتر اوراق 
خزانه داری آمریکا در مقایسه با رقبای جهانی پشتیبانی می شود. این 
قدرت اقتصادی، تقاضا برای دارایی های دلاری را پایدار نگه داشته و 
ارزش دلار را تقویت می کند. استحکام دلار تنها به اقتصاد متکی نیست، 
بلکه ریشه در نقدشوندگی و شفافیت بی رقیب بازارهای مالی آمریکا دارد 

که هنوز هیچ جایگزینی نتوانسته است با آن برابری کند.

گر روند دلارزدایی شتاب گیرد، پیامدهای قابل توجهی  بااین حال، ا
برای اقتصاد آمریکا در پی خواهد داشت. کاهش تقاضای جهانی برای 
دارایی های دلاری می تواند به افت ارزش دلار و کاهش بازدهی سهام و 
اوراق قرضه ایالات متحده منجر شود. این امر هزینه های استقراض را برای 
دولت و شرکت های آمریکایی افزایش داده و با کاهش جریان سرمایه گذاری 
خارجی، به طور بالقوه رشد اقتصادی را کند می کند. علاوه بر این، دلار 
ضعیف تر به معنای هزینه های بالاتر برای واردات است که می تواند 

فشارهای تورمی را در داخل کشور تشدید نماید.
کنون قابل مشاهده  برای بازارهای جهانی کالا، آثار دلارزدایی از هم ا
گرچه بخش عمده نفت هنوز به دلار قیمت گذاری می شود، اما  است. ا
تولیدکنندگان بزرگی مانند روسیه در حال فروش نفت خود به ارزهای 
محلی یا جایگزین هستند و دیگران را نیز به بررسی اقدامات مشابه ترغیب 
کرده اند. این تغییر می تواند سلطه دلار بر قیمت گذاری کالاها را تضعیف 
کرده و صنایعی را که به قراردادها و تأمین مالی مبتنی بر دلار وابسته اند، 

تحت تأثیر قرار دهد. شرکت های فعال در تجارت بین الملل باید خود را 
با معاملات چندارزی و نوسانات نرخ ارز تطبیق دهند و بخش های مالی 
ممکن است شاهد تغییر در جریان سرمایه و تقاضا برای ابزارهای مالی 

جدید مرتبط با ارزهای جایگزین باشند.
در نهایت، دلارزدایی یک پدیده جهانی در حال تحول است که از 
تنش های ژئوپلیتیک، نوآوری های فناورانه و استراتژی های اقتصادی 
گرچه بعید است که سلطه دلار به زودی از بین برود،  جدید نیرو می گیرد. ا
اما انتظار می رود سهم نسبی آن در نظام مالی جهانی به تدریج کاهش 
گهانی، بلکه به ظهور یک سیستم  یابد. این فرایند نه به یک فروپاشی نا
ارزی چندقطبی تر منجر خواهد شد؛ سیستمی که در آن قدرت و ریسک 
به طور متوازن تری توزیع شده و پیامدهای گسترده ای برای کشورها و 
صنایع جهان به همراه دارد. جهان در آستانه یک نظم نوین مالی قرار 
دارد که هرچند خطوط دقیقش هنوز ترسیم نشده، مسیر آن به روشنی 

از تمرکزگرایی به سوی یک ساختار چندقطبی و متنوع حرکت می کند.
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1404/04/17

واحد فروش داخلیجمع کل

شکل ۱ - ذخیره طلای بانک های مرکزی

گهی آ

گهی فراخوان شــرکت فــولاد مبارکه اصفهان  آ

جهت دریافت اسناد و کسب اطلاعات بیشتر در خصوص فراخوان های عمومی، ارزیابی کیفی، مناقصات و مزایدات به وب سایت شرکت به نشانی www.msc.ir قسمت مناقصات مراجعه و طبق راهنمای موجود جهت 
انتخاب فراخوان موردنظر اقدام نمایید. اطلاعات سایر فراخوان ها از طریق سایت شرکت و صفحه رسمی فراخوان های شرکت در شبکه های اجتماعی به نشانی Ads_msc@ یا شماره تماس های ۰3۱۵۲73369۰ و  

۰9۰۱۰۰۴۲6۲7 در دسترس است.
 روابط عمومی شرکت فولادمبارکه اصفهان
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یک و آینده پژوهی رصدخانه استراتژ

؛ آغازی بر یک پایان یکه دلار    تهیه کننده:دفتر استراتژی واهدافار

موضوع

شناسایی تولیدکنندگان کود دامی

شناسایی تولیدکنندگان و تأمین کنندگان هود آزمایشگاهی

شناسایی تولیدکننده داخلی فیلم محافظ پشت چسب دار از جنس پلی اتیلن

فراخوان شناسایی تولیدکنندگان توانمند کلوخه سنگ آهن هماتیتی

حمل و امحای پسماندهای ویژه عمومی شرکت فولاد مبارکه )به غیراز روغن آسکارل و پسماندهای عفونی(

فروش سرباره روی ضایعاتی از طریق مزایده عمومی

(، ساختمان  خ 1404/05/06 به آدرس اصفهان، کیلومتر 75 جنوب غربی، شرکت فولاد مبارکه )ورود از درب زرین شهر پیشنهاددهندگان می بایست پیشنهاد های خود را حداکثر از ساعت 10 تا 12 روز دوشنبه مور

خ 1404/05/07 در محل شرکت فولاد مبارکه گشایش و صورت جلسه خواهد شد. بازدید از اقلام  مرکزی، واحد اقلام مازاد، به نماینده واحد اقلام مازاد تحویل نمایند. پیشنهاد های واصله در روز سه شنبه مور

( با مکانیسم داخلی انجام می گیرد. شماره تماس: 03152733428 )آقای غلامی( خ 1404/04/30 در یک نوبت، رأس ساعت 9 صبح در محل فولاد مبارکه )حرکت از درب زرین شهر مزایده روز دوشنبه مور

شناسایی تولیدکننده داخلی بست تسمه بسته بندی فلزی

شناسایی تولیدکننده داخلی تسمه بسته بندی غیرفلزی

شناسایی تولیدکننده داخلی تسمه بسته بندی فلزی

VCI چ حاولی شناسایی تولیدکننده داخلی فیلم استر

شناسایی تولیدکننده داخلی کارتن پلاست

شناسایی تولیدکننده داخلی کیسه های گونی بافت )پلی پروپیلن(

شناسایی تولیدکننده داخلی محافظ کاغذی

شناسایی تولیدکنندگان انواع دستمال کاغذی

آماده سازی و برش کلاف ضایعاتی، پرس ورق های ضایعاتی و برش قطعات و تجهیزات مستعمل در کارگاه برش قراضه شرکت فولاد مبارکه

فروش ته پاتیل )خرسک( ضایعاتی شرکت فولاد و نورد سبا با ابعاد بیشتر از 70 سانتیمتر از طریق برگزاری مزایده عمومی

، کیلومتر 3 جاده زرین شهر شهرکرد، شرکت فولاد و نورد سبا، ساختمان مرکزی،   پیشنهاددهندگان می بایست پیشنهاد های خود را حداکثر تا ساعت 9 روز شنبه 1404/04/28 به آدرس اصفهان، زرین شهر

خ 1404/05/028 در محل شرکت فولاد و نورد سبا گشایش و صورت جلسه خواهد شد. بازدید از اقلام  واحد برنامه ریزی فروش و حمل محصولات تحویل نمایند. پیشنهاد های واصله در ساعت 14 روز شنبه مور

مزایده روز یکشنبه 1404/04/22 در یک نوبت، رأس ساعت 14 در محل شرکت فولاد و نورد سبا )حرکت از درب شاهد( با مکانیسم داخلی انجام می گیرد. شماره تماس: 03152752885 تماس حاصل فرمایید. 

فروش اقلام مستعمل و ضایعاتی از طریق مزایده عمومی

خ 1404/05/07 در محل شرکت فولاد مبارکه گشایش و صورت جلسه خواهد شد. بازدید از اقلام مزایده روز سه شنبه 1404/04/31 در یک نوبت، رأس ساعت 9 صبح در   پیشنهاد های واصله در روز سه شنبه مور

- بشکه فلزی 220 لیتری درب بسته- رولیکهای  ( با مکانیسم داخلی انجام می گیرد. شماره تماس: 03152733594 - اقلام مورد مزایده: بشکه فلزی 220 لیتری درب باز محل فولاد مبارکه )حرکت از درب زرین شهر

غیرفلزی با هسته فلزی غیرقابل جداسازی در انواع مختلف ضایعاتی - قرقره فلزی در ابعاد مختلف به صورت درهم - سیم بکسل ضایعاتی درهم - فیلتر هوا فلزی و غیرفلزی در ابعاد مختلف - نوار نقاله 

مستعمل نخی در ابعاد مختلف به صورت بسته بندی و رولینگ شده - نوار نقاله مستعمل سیمی در ابعاد مختلف به صورت بسته بندی و رولینگ شده - نوار نقاله مستعمل پاکتی در ابعاد مختلف به صورت 

رولینگ شده - گریس ضایعاتی همراه با بشکه روی پالت چوبی - قرقره چوبی در ابعاد مختلف به همراه متعلقات فلزی
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فلزات از نظر حجم تولید و پیچیدگی فرایندهای انتخاب، شناســایی و تصفیه 
آن ها، جایگاه برجسته ای در دستور کار پایدار اروپا طی ده سال آینده خواهند 
داشــت. طبق جدیدترین داده های منتشرشــده توســط آژانس محیط زیست 
اروپا )EEA(، تولید زباله ها و قراضه های فلزی در اروپا رشد مداومی را تجربه می کند که ناشی از 
افزایش فعالیت های صنعتی و تغییرات در الگوهای مصرف است. زباله های فلزی )شامل فلزات 
آهنی و غیرآهنی( بخش قابل توجهی از زباله های صنعتی و مصرفی را تشکیل می دهند. مدیریت 
صحیح آن ها نه تنها برای کاهش اثرات زیست محیطی، بلکه برای بازیابی منابع ارزشمند امری 
اساسی به شمار می رود. طبقه بندی مؤثر فلزات، به ویژه ســفاله ها و تراشه های فلزی، برای 
استفاده مجدد از آن ها و اطمینان از بازیافت مناسب بسیار مهم است. طبقه بندی و جداسازی 
ضایعات و براده های فلزی به طور قابل توجهی پیچیده تر از سایر مواد مانند پلاستیک، پارچه یا 
شیشه است. ضایعات فلزی به دلیل ناهمگنی و خواص متغیرشان، به فناوری های شناسایی 

و طبقه بندی بسیار پیشرفته ای نیاز دارند:
تنوع مواد: ضایعات و براده های فلزی می توانند از طیف وسیعی از محصولات و فرایندهای 
صنعتی حاصل شوند و از فلزات مختلف تشکیل شده باشند. هر فلز خواص منحصربه فردی دارد و 

برای بازیافت به روش های پردازش متفاوتی نیاز دارد.
اندازه و شــکل متغیــر: براده های فلزی اغلب بســیار کوچک و با اشــکال نامنظم هســتند. 
تکنیک های طبقه بندی که برای قطعات فلزی بزرگ تر کار می کنند، همیشه برای این براده های 

کوچک مؤثر نیستند.
آلودگی و پوشش ها: بســیاری از براده های فلزی به روغن، رنگ یا پوشش های پلاستیکی 
مورداستفاده در فرآیندهای تولید آلوده هستند. این ناخالصی ها باید قبل از بازیافت حذف شوند.

تکنولوژی تشخیص: شناسایی دقیق انواع مختلف براده های فلزی نیاز به فناوری بسیار 
پیشرفته دارد. سیستم های مبتنی بر دید مصنوعی و حســگرهای پیچیده برای تمایز بین انواع 

مختلف فلزات ضروری هستند. سیستم های بسیار حساس، دقیق و مؤثر موردنیاز است.
فرایندهای بازیافت خاص: پس از شناســایی و جداســازی، فلزات مختلف به فرایندهای 
بازیافت خاصی نیاز دارند. برای پردازش انواع مختلف براده های فلزی، ممکن اســت به چندین 

جریان پردازش در یک مرکز بازیافت نیاز باشد.
کثر رســاندن بازیابــی فلــزات ارزشــمند از ضایعات و  بهــره وری اقتصــادی و انرژی: بــه حدا
براده های فلزی و درعین حال به حداقل رساندن مصرف انرژی و هزینه های عملیاتی، یک چالش 

کز بازیافت باید بین کارایی فرایند و سودآوری اقتصادی تعادل برقرار کنند. دشوار است. مرا
مقررات زیست محیطی: رعایت مقررات سخت گیرانه و جاه طلبانه زیست محیطی در پردازش 

و بازیافت فلزات نیز پیچیدگی را افزایش می دهد.
 ضایعات و زباله های فلزی در صورت عدم مدیریت صحیح می توانند خطرات جدی را در محل های 
دفن زباله و محیط طبیعی ایجاد کنند. زباله های فلزی، به ویژه هنگامی که حاوی فلزات سنگین 
کوسیستم ها  ک و آب آزاد کنند و بر ا هستند، به سختی تجزیه می شوند و می توانند مواد سمی را در خا
ک نفوذ  و سلامت انسان تأثیر بگذارند. فلزات سنگین مانند سرب، جیوه و کادمیوم می توانند به خا
ک های آلوده به زباله های فلزی یک  ک سازی و بازیابی خا کنند و به منابع آب زیرزمینی برسند. پا
فرایند فنی ظریف با هزینه های اقتصادی بالا است. به همه این دلایل، جداسازی و طبقه بندی 
کارآمد، بازیافت و استفاده مجدد ایمن از زباله های فلزی بسیار مهم است و فناوری های پیشرفته ای 

مانند فناوری های توسعه یافته توسط شرکت PICVISA نقش حیاتی در شناسایی و جداسازی 
مؤثر پوسته های فلزی دارند و به کاهش خطرات زیست محیطی و بهداشتی و افزایش ارزش این 
نوع زباله کمک می کنند. بازیافت فلزات در اروپا در گذار به یک اقتصاد چرخشی و پایدار بسیار مهم 
است. در دستور کار زیست محیطی اتحادیه اروپا، بازیافت فلزات سنگ بنای کاهش وابستگی به 
مواد اولیه بکر و به حداقل رساندن اثرات زیست محیطی مرتبط با معدن کاری و تولید فلزات جدید 
است. بازیافت فلزاتی مانند لیتیوم، نیکل و کبالت، که منابع استراتژیک محسوب می شوند، در صدر 
اولویت های سیاست های زیست محیطی اتحادیه اروپا قرار دارد که اهداف بسیار بلندپروازانه ای 
برای بازیابی و بازیافت تعییــن کرده اند. با بازیافــت کارآمد ضایعات فلزی، نه تنها منابع ارزشــمند 
و کمیاب حفظ می شــوند، بلکه ردپای کربن نیز به طور قابل توجهی کاهش می یابد و به آینده ای 

پایدارتر کمک می کند.

 بازیافت فولاد نقش حیاتی در مدیریت پایدار منابع و حفاظت از محیط زیست ایفا می کند. با بازیافت 
فولاد، می توانیم مصرف انرژی، انتشار گازهای گلخانه ای را به میزان قابل توجهی کاهش دهیم و 
منابع طبیعی ارزشمندی مانند سنگ آهن و زغال سنگ را حفظ کنیم. علاوه بر این، بازیافت فولاد 
با بســتن حلقه مصرف مواد و به حداقل رســاندن تولید زباله، به اقتصاد چرخشی کمک می کند. 
علی رغم مزایای آن، بازیافت فولاد با چالش های متعددی روبه رو است. آلودگی قراضه های فلزی، 
کافی جمع آوری و محدودیت های تکنولوژیکی در دسته بندی و پردازش، از موانع  زیرساخت های نا
رایج هستند. دفع نامناسب زباله های فولادی همچنین می تواند منجر به آلودگی محیط زیست شود 
کوسیستم ها و سلامت انسان تأثیر بگذارد. غلبه بر این چالش ها نیازمند راه حل های نوآورانه و  و بر ا

تلاش های مشترک در صنایع و ذی نفعان است. 
در ســال های اخیر، شــاهد پیشــرفت های چشــمگیری در فناوری هــای بازیافت فــولاد بوده ایم. 
کننده های جریان گردابی،  تکنیک های جداسازی مغناطیسی، مانند درام های مغناطیسی و جدا
امکان جداسازی کارآمد فلزات آهنی و غیرآهنی از مواد قراضه را فراهم می کنند. دستگاه های خردکن 
و برش، ســازه های بزرگ فولادی را به قطعات قابل مدیریت تجزیه می کنند و فرایندهای بازیافت 
را تســهیل می کنند. سیســتم های مرتب ســازی خودکار با اســتفاده از هوش مصنوعی و رباتیک، 
دقت و سرعت شناســایی و طبقه بندی مواد را افزایش می دهند و کیفیت فولاد بازیافتی را بهبود 

می بخشند. مفهوم اقتصاد چرخشی بر مدیریت پایدار منابع، طراحی محصول برای افزایش طول 
کید دارد.  عمر و سیستم های بازیافت حلقه بسته تأ

در صنعت فولاد، ابتکارات اقتصاد چرخشی بر افزایش طول عمر محصولات فولادی، ترویج استفاده 
مجدد و تولید مجدد و ادغام مواد بازیافتی در چرخه های تولید جدید تمرکز دارد. تلاش های مشترک 
بین تولیدکنندگان فولاد، بازیافت کنندگان، سیاســت گذاران و مصرف کنندگان، منجر به پذیرش 
اصول و شیوه های اقتصاد چرخشی می شود. روش های دفع و بازیافت مؤثر فولاد نیازمند رعایت 
بهترین شیوه ها است. جداسازی مناسب قراضه های فلزی بر اساس نوع و کیفیت، روش های کارآمد 
جمع آوری و حمل ونقل و اقدامات دقیق کنترل کیفیت، گام های اساســی هستند. کمپین های 
گاهی بخشی، ذی نفعان را در مورد مزایای بازیافت فولاد آموزش می دهند، مشارکت در  آموزشی و آ

برنامه های بازیافت را تشویق می کنند و شیوه های مدیریت مسئولانه پسماند را ترویج می دهند. 
آینده بازیافت فولاد با پیشرفت های مداوم در فناوری های بازیافت هوشمند، دیجیتالی شدن و 
شیوه های پایداری، امیدوارکننده است. فناوری های بازیافت هوشمند از تجزیه وتحلیل داده ها، 
حسگرهای اینترنت اشیا و اتوماسیون برای بهینه سازی استفاده از منابع، بهبود راندمان بازیافت 
کچین، شفافیت  و به حداقل رساندن ضایعات استفاده می کنند. راه حل های ردیابی مبتنی بر بلا
و پاسخ گویی را در زنجیره های تأمین فراهم می کنند، اعتماد بین ذی نفعان را افزایش می دهند و 
 ،PICVISA ردیابی مبدأ و مقصد مواد بازیافتی را تسهیل می کنند. به عنوان نمونه از طریق فناوری
می توان به نوآوری و پیشــبرد بهره وری در جداســازی زباله های فلزی و ســایر موادی که بخشی از 
MSW هستند، دست پیدا کرد و مستقیماً از اهداف جهانی برای یک اقتصاد چرخشی تر و سبزتر 

حمایت کرد.

 علم و فناوری       

امنیت سایبری

راهکاری نوین برای کاربرد هیدروژن سبز تولیدی از انرژی های تجدیدپذیر

گروهی از پژوهشگران دانشگاه امیرکبیر با همکاری دانشگاه آلبورگ دانمارک طرحی 
اجرایــی کردنــد کــه یکــی از دســتاوردهای آن پاســخگوی چالش هــای تولیــد و ذخیره ســازی 
انــرژی در مناطــق بــا مصــرف نزدیــک بــه صفــر )nZED( و بــا تکیــه بــر هیــدروژن ســبز اجــرا کــرده 

است.
مناطــق nZED کــه در بــازه ســالانه تولیدی تقریبــا به انــدازه مصــرف خــود دارنــد، نیازمند ســازوکاری 
دقیق بــرای تعادل تولیــد و مصرف هســتند. بــه همین منظــور، اســتفاده از هیدروژن ســبز بــه دلیل 

قابلیت ذخیره ســازی بلندمدت، عدم تخلیه خود به خودی، و اتصال به حامل هــای انرژی دیگر، 
 nZED گزینه ای مناســب برای این مناطق به شــمار می رود. در این رســاله، مدل ســازی یک ناحیــه
بــا ســه حامــل انــرژی شــامل بــرق، هیــدروژن و گرمــا انجــام شــد. سیســتم تســت ســالانه ای نیــز بــرای 
مطالعــات انعطــاف پذیــری انــرژی بــرای نخســتین بار طراحــی شــد. همچنیــن، دو شــاخص نویــن 
شــامل »شــاخص تعییــن ظرفیــت تجهیــزات هیــدروژن ســبز« و »شــاخص برنامه ریــزی هیــدروژن 

ســبز« تعریــف و معرفی شــد.

افشای اطلاعات حدود ۲6 میلیون 
رزومه توسط نرم افزار استخدامی 

TalentHook

افزایش ۲۱3 درصدی حملات 
باج افزاری علیه سازمان ها در 

سه ماهه نخست ۲۰۲۵

یــک نقــص پیکربنــدی در ســرویس ابــری شــرکت 
TalentHook که یک ســامانه ردیابی درخواست دهندگان 
شــغلی )ATS( مبتنی بر ابر اســت ــ منجر به افشــای گسترده 
اطلاعات شخصی میلیون ها جوینده کار شد. تیم تحقیقاتی 
 Azure موفق به کشف یک مخزن ذخیره سازی Cybernews
Blob شــد که نزدیــک به ۲6 میلیون فایل را شــامل می شــد. 
کار در  اغلــب ایــن فایل هــا رزومه هایــی از جوینــدگان 
ایالات متحده بودند و حاوی اطلاعات حساسی ازجمله نام 
کامل، آدرس منزل، شــماره تماس، سوابق شغلی و تحصیلی 
بودند. این نقص امنیتی به یک نمونه از TalentHook نسبت 
کــه در زمینــه اتصــال میــان  داده شــده اســت؛ شــرکتی 
دپارتمان های منابع انسانی و متقاضیان کار فعالیت می کند 
و تحت مالکیت شرکت نرم افزاری Resource Edge در ایالت 

نوادا قرار دارد.
افشــای این اطلاعــات، خطراتی فراتــر از صرفــاً رد شــدن در یک 
درخواست شغلی ایجاد می کند. طبق گفته محققان، اطلاعات 
شخصی فاش شــده می تواند توســط مهاجمان ســایبری برای 
انجام حملات فیشینگ هدفمند مورد سوءاستفاده قرار گیرد. 
ایمیل هــا و شــماره های تمــاس موجــود در رزومه هــا می توانند 
برای ارســال پیام هــای فریبنده، پیشــنهاد های شــغلی جعلی 
یا درخواســت اطلاعات حســاس نظیر اســکن کارت شناسایی 
یا جزئیات بانکی مورداســتفاده قــرار گیرند. همچنین، افشــای 
کسینگ« )انتشار عمومی  آدرس منزل و شماره تماس خطر »دا
اطلاعات شخصی بدون رضایت افراد( را به شدت افزایش می دهد 

و در موارد شدید ممکن است به آزار و تهدید افراد بینجامد.
به منظور کاهش ریسک های ناشی از این افشا، تیم تحقیقاتی 
توصیه هایی بــه شــرکت TalentHook ارائه داده اســت؛ ازجمله 
محدودسازی دسترسی عمومی به مخزن اطلاعات، به روزرسانی 
، فعال ســازی  مجوزهــای دسترســی تنهــا بــرای کاربــران مجــاز
رمزگذاری سمت سرور برای حفاظت از داده ها در حالت سکون، 
اســتفاده از ســرویس Key Vault مایکروســافت بــرای مدیریــت 
امن کلیدهای رمزگــذاری، و نیــز اجرای اقدامــات امنیتی مانند 
بررســی های منظم، مانیتورینگ خــودکار و آمــوزش کارکنان در 
حــوزه امنیت اطلاعات. هنوز پاســخی رســمی از ســوی شــرکت 

TalentHook در این رابطه منتشر نشده است.
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در سه ماهه نخست ســال ۲۰۲۵، حملات باج افزاری با 
افزایشی بی سابقه مواجه شدند؛ به طوری که ۲٬3۱۴ قربانی در 
7۴ ســایت نشــت داده شناسایی شــدند که نشــان دهنده 
رشــدی ۲۱3 درصدی نســبت به مدت مشــابه سال گذشته 
 باثبات سال ۲۰۲۴، 

ً
)۱٬۰۸6 قربانی( است. برخلاف روند نسبتا

در ســال ۲۰۲۵ شــاهد گســترش چشــمگیر گروه هــای فعــال 
باج افــزار و افزایــش حمــلات در مقیاس بــالا هســتیم. تعداد 
گروه های باج افزار دارای سایت نشت داده از ۵6 مورد در سال 
گذشــته به 7۴ مورد رســیده و ایــن افزایش بیانگر رشــد مدل 

»باج افزار به عنوان سرویس« )RaaS( است.
در میان گروه های باج افزار، گروه Cl۰p به تهدید اصلی بدل شده 
است و تنها در ســه ماهه نخســت ســال 2۰2۵ تعداد 3۵۸ قربانی 
را ثبت کرده، درحالی که در کل ســال 2۰2۴ تنها 93 قربانی داشته 
اســت. این رشــد 2۸۴ درصدی عمدتاً به دلیل بهره بــرداری این 
-CVE 2۰2۴-۵۰۶23 و-CVE گروه از دو آسیب پذیری روز صفر

2۰2۴-۵۵9۵۶ در نرم افزار انتقال فایل Cleo بوده است. کمپین 
فوریه Cl۰p به تنهایی 3۸9 قربانی داشته و نشان دهنده اثر ویرانگر 
حملات زنجیره تأمین توسط مهاجمان ماهر است. در این میان، 
گروه هــای جدیــدی ماننــد VanHelsing و Babuk2 نیــز ظهــور 
کرده اند، درحالی که گروه های باسابقه ای مانند RansomHub و 

Akira همچنان فعالیت زیادی دارند.
عملکرد فنی Cl۰p پیچیده و با امضــای دیجیتال معتبر صورت 
می گیرد و بــا رمزگذاری فایل هــا با پســوند ClOP و ســرقت داده، 
از روش اخــاذی دوگانــه اســتفاده می کنــد. این بدافــزار با هدف 
قرار دادن ســرورهای Active Directory شبکه ها را به طور کامل 
مختل می کند و در کشــورهای مســتقل همســود )CIS( به طور 
خودکار غیرفعال می شــود. در ایــن میان، بخش خرده فروشــی 
بیشــترین آســیب را دیده و تقریباً نیمی از قربانیان این حوزه به 
Cl۰p نسبت داده شده اند. این وضعیت نشان می دهد چگونه 
یک آسیب پذیری زنجیره تأمین می تواند به فجایع گسترده در 

صنایع مختلف منجر شود.
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صندوق سهامی چیست؟
صنـدوق سـهامی به عنـوان یـک نهـاد مالـی، سـرمایه های جمع آوری شـده از سـرمایه گذاران را 
در سـبدی از سـهام شـرکت ها سـرمایه گذاری می کنـد. ایـن صندوق هـا توسـط مدیـران حرفـه ای 
مدیریت می شوند و هدفشان کسب بازدهی از طریق خرید و فروش سهام و بهره گیری از سودهای 

تقسـیمی اسـت. 
مزایای صندوق سهامی:

دسترسی به تنوع: با سرمایه گذاری در صندوق سهامی، سرمایه گذاران می توانند بدون نیاز 
به خرید تک تک سهام، از تنوع سبد سهام بهره مند شوند و ریسک سرمایه گذاری خود را کاهش 

دهند. 
مدیریت حرفه ای: صندوق های سهامی توسط مدیران حرفه ای و باتجربه اداره می شوند و 

سرمایه گذاران نیازی به دانش و زمان لازم برای تحلیل و انتخاب سهام ندارند. 
نقدشوندگی بالا: واحدهای صندوق های سهامی به راحتی قابل خریدوفروش در بورس 

هستند و سرمایه گذاران می توانند در هر زمان سرمایه خود را نقد کنند. 
شفافیت: اطلاعات مربوط به دارایی ها و عملکرد صندوق های سهامی به طور منظم منتشر 

می شود و سرمایه گذاران می توانند از وضعیت صندوق مطلع شوند. 
بازدهی بالا: صندوق های سهامی به طور بالقوه پتانسیل بازدهی بالایی دارند، به ویژه در 

گرچه با ریسک بیشتری نیز همراه هستند.  بلندمدت، ا
معایب صندوق سهامی:

ریسک نوسان: ارزش واحدهای صندوق های سهامی تحت تأثیر نوسانات بازار سهام قرار 
می گیرد و ممکن است در کوتاه مدت زیان ده باشند. 

کارمزد مدیریت: صندوق های سهامی کارمزد مدیریت دریافت می کنند که می تواند از بازدهی 
سرمایه گذاری کم کند. 

گرچه نیاز به دانش تخصصی برای سرمایه گذاری در صندوق سهامی کمتر از  نیاز به دانش: ا
سرمایه گذاری مستقیم در سهام است، اما درک اصول اولیه بازار سرمایه و عملکرد صندوق می تواند 

به سرمایه گذاران کمک کند. 
چه کسانی می توانند از صندوق سهامی استفاده کنند؟

صندوق های سهامی برای طیف وسیعی از سرمایه گذاران مناسب هستند، به ویژه برای کسانی 
که تمایل به سرمایه گذاری در بورس دارند اما زمان یا دانش کافی برای تحلیل سهام ندارند، به 
دنبال تنوع در سبد سرمایه گذاری خود هستند، ریسک پذیری بالایی دارند و به دنبال بازدهی 

بیشتر هستند. 
نکاتی برای سرمایه گذاری در صندوق سهامی:

تحقیق و مقایسه: پیش از انتخاب صندوق سهامی، لازم است صندوق های مختلف را با 
یکدیگر مقایسه کنید و صندوقی را انتخاب کنید که با اهداف و ریسک پذیری شما مطابقت داشته 

باشد. 
درک ریسک: سرمایه گذاری در صندوق سهامی همراه با ریسک است و ممکن است در 

کوتاه مدت زیان ده باشد. بنابراین، باید این ریسک را در نظر بگیرید. 
مشورت با متخصص: در صورت نیاز، می توانید با یک مشاور مالی یا کارشناس بازار سرمایه 

مشورت کنید تا بهترین صندوق سهامی را برای خود انتخاب کنید. 
در آخر صندوق های سهامی می توانند ابزاری مفید برای سرمایه گذاری در بورس باشند، اما لازم است 

قبل از ورود به این بازار، با مفاهیم و ریسک های آن آشنا شوید.

صندوق سهامی
یم بورس بياموز

پیشرفت ها در بازیافت ضایعات فلزی در صنعت فولاد سبز

   تهیه کننده:واحد تحقیق و توسعه )پژوهشکده فولاد(

صندوق هـای سـهامی بـرای طیـف وسـیعی 
از سـرمایه گذاران مناسـب هسـتند، به ویـژه 
بـرای کسـانی کـه تمایـل بـه سـرمایه گذاری در 
بـورس دارنـد امـا زمـان یـا دانـش کافـی بـرای 
تحلیـل سـهام ندارنـد، بـه دنبـال تنـوع در سـبد 
سـرمایه گذاری خـود هسـتند، ریسـک پذیری 
بالایـی دارنـد و بـه دنبـال بازدهـی بیشـتر هسـتند
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در دل فعالیت های صنعتی و میان هیاهوی خطوط 
تولید، انگیزه ای آرام اما قدرتمند می تواند مسیر 
کارکنان را از انجام صرف وظایف، به تجربه ای از رشد 
شخصی و معنا ببرد. خودانگیزشی، آن نیروی درونی و پنهانی است 
که فرد را بدون نیاز به فشار بیرونی، به کار وادار می کند؛ نه از سر اجبار 
یا ترس، بلکه به خاطر حس ارزشمندی و رشد درونی ای که از مسیر 
کار حاصل می شود. این نیروی خاموش، عامل اصلی در تعهد پایدار، 

یادگیری مستمر و انعطاف پذیری کارکنان است.
نظریه پردازان روان شناسی انگیزش، مانند ادوارد دسی و ریچارد رایان، 
 ،)Self-Determination Theory( »در نظریه معروف خود، »خودتعیینی
کید می کنند که انگیزه واقعی در انسان زمانی شکوفا می شود که سه نیاز  تأ
بنیادین روانی اش تأمین شود: نیاز به خودمختاری، احساس شایستگی، 
و ارتباط انسانی. وقتی کارکنان احساس کنند که در انتخاب مسیر و روش 
انجام کار آزادی دارند، توانمندی شان در ایفای نقش شغلی به رسمیت 
شناخته می شود، و درعین حال حس تعلق به جمع دارند، به جای انتظار 

پاداش بیرونی، از خود کار لذت می برند.
در فولاد مبارکه، جایی که مهارت نیروی انسانی نقش مهمی در انجام 
تمامی فرایندها دارد، تقویت این انگیزه درونی نه تنها به عملکرد بهتر 
می انجامد، بلکه بنیان گذار حس تعلق و رضایت شغلی درازمدت 

خواهد بود. وقتی کارگری در خط تولید، فرصت تفکر و  اظهارنظر درباره 
روش بهینه سازی کار خود را پیدا می کند؛ یا وقتی پیشنهاد کارمندی  
در  بازطراحی  یک فرایند  مد نظر قرار می گیرد، احساس خودمختاری او 
تقویت می شود. این احساس، آغاز مسیر انگیزش درونی است که راه را 

برای رشد فردی و پیشرفت سازمانی هموار می سازد.
گـر کارکنـان احسـاس کننـد کـه مهارت هایشـان در حـال  درعین حـال، ا
رشـد اسـت، یـا این کـه می تواننـد در دوره های آموزشـی شـرکت کننـد و بر 
کار خود تسـلط یابند، تجربه شایسـتگی درونـی در آنـان فعال می شـود. 
هیچ چیـز به انـدازه کسـب موفقیـت در یـک وظیفـه سـخت، یـا دریافـت 
بازخورد محترمانـه از سـوی سرپرسـت، نمی تواند انگیـزه درونـی را بیدار 
کند. و نهایتاً، در دل همهٔ این تلاش ها، حس ارتباط و همدلی اسـت که 
کار را از وظیفـه بـه همدلی تبدیل می کنـد. ارتباط میـان کارکنـان، روابط 
محترمانـه بـا مدیـران، و فضـای خالـی از تنـش، از منابـع اصلـی تغذیـه 

انگیـزش فردی انـد.
خودانگیزشی همچنین به عنوان راهبردی مؤثر در مقابله با فرسودگی 
شغلی شناخته شده است. کارکنانی که از درون برای انجام کارهایشان 
دلیل دارند، کمتر دچار خستگی روانی و اضطراب ناشی از روزمرگی 
می شوند. این افراد، حتی در شرایط دشوار، از خود ظرفیت انعطاف و حل 
مسئله نشان می دهند؛ زیرا کار را صرفاً تکلیف نمی دانند، بلکه بخشی از 

هویت خود تلقی می کنند. در چنین شرایطی، شغل به بستری برای رشد 
تبدیل می شود، نه منبع فرسایش.

نکته مهم در این میان آن است که خودانگیزشی، پدیده ای فردی 
 ، اما متأثر از ساختار سازمانی است. سازمان هایی که امکان ابراز نظر
مشارکت در تصمیم گیری، و تجربه یادگیری را برای کارکنان خود فراهم 
می کنند، عملاً در حال پرورش انگیزه درونی اند. در مقابل، سازمان هایی 
که مبتنی بر کنترل، تنبیه یا پاداش صرف اداره می شوند، در بلندمدت 

شاهد کاهش انگیزه، خلاقیت و تعهد خواهند بود.
شاید بسیاری از کارکنان، بدون آن که نامی بر آن بگذارند، بارها در 
تجربه های شخصی خود، شکل هایی از خودانگیزشی را تجربه کرده 
باشند: زمانی که بدون دستور، برای حل مشکلی پیش قدم شده اند؛ یا 
وقتی با وجود خستگی، به خاطر اهمیت کار، ساعاتی بیشتر مانده اند. 
این نشانه ها، شواهدی از وجود یک میل درونی برای اثرگذاری و 
مشارکت اند. سازمان می تواند با توجه بیشتر به این رفتارها، آن ها را 

تقویت و الگوسازی کند.
، بلکه  گی فردیِ نادر در نهایت، خودانگیزشی در سازمان، نه یک ویژ
گاهانه و مستمر پرورش یابد. در چنین  فرهنگی سازمانی است که باید آ
کننده نمی دانند، بلکه کنشگرانی اند  فرهنگی، کارکنان خود را صرفاً اجرا

گاهی، در ساختن آینده سازمان سهیم اند. که با انگیزه و آ

در محیط هــای کاری صنعتــی ماننــد فــولاد مبارکــه 
کــه ســلامت جمعــی و ایمنــی محیــط کار از اهمیــت 
بالایی برخوردار است، رعایت حریم همکاران امری 
حیاتی و نشانه ای از بلوغ فرهنگی سازمانی است. یکی از مهم ترین 
نمودهای رعایت این حریم، پرهیز از مصــرف دخانیات در فضای 
کاری مشــترک است. ســیگار کشــیدن در محل کار نه تنها سلامت 
خود فرد را به خطر می اندازد، بلکه تأثیر مستقیم و مخربی بر سلامت 

دیگر کارکنان نیز دارد.
بـه مضـرات دود  مطالعـات متعـددی در حـوزه سـلامت شـغلی 
دسـت دوم پرداخته انـد. بر اسـاس گزارش سـازمان جهانی بهداشـت 
)WHO(، سـالانه بیـش از ۱.2 میلیـون نفـر بـه دلیـل مواجهـه بـا دود 
غیرمسـتقیم سـیگار جـان خـود را از دسـت می دهنـد. دود دسـت 
دوم حـاوی بیـش از ۷۰۰۰ مـاده شـیمیایی اسـت کـه ۷۰ مـورد از آن هـا 
سرطان زا هستند. این واقعیت علمی مسـئولیت ما را در محیط های 
شـغلی دوچندان می کند؛ چرا که بی توجهی به این موضوع می تواند 

هزینه هایی غیرقابل بازگشـت برای سـلامت نیروی انسـانی بـه همراه 
داشـته باشـد.

از منظر روان شناســی اجتماعی، رفتارهایی مانند ســیگار کشیدن در 
فضــای کاری، نه تنهــا اثرات فیزیکــی، بلکه بــار روانــی برای دیگــران نیز 
به همراه دارد. احســاس بی احترامــی، ناایمنی و نگرانی دائمــی درباره 
سلامتی، می تواند به فرســودگی روانی کارکنان منجر شــود. در مقابل، 
محیط هــای بدون دود نه تنها ســلامت جســمی بهتــری دارنــد، بلکه 
روابط حرفه ای ســالم تر، تعاملات مؤثرتر و احســاس اعتماد بیشــتری 

کم است. میان کارکنان حا
در بسیاری از کشـورهای صنعتی، ممنوعیت کامل مصرف دخانیات 
در فضاهـای کاری به یک قانون پایه بدل شـده اسـت. سـازمان هایی 
ماننـد زیمنـس، رولزرویـس و هونـدا بـا اجـرای کمپین هـای داخلـی، 
نه تنها از مصرف دخانیات جلوگیری کرده اند، بلکه الگوی ترک سیگار 
را بـه بخشـی از فرهنـگ سـازمانی خـود تبدیـل کرده انـد. نتایـج ایـن 
سیاسـت ها نشـان می دهـد کـه بهـره وری افزایـش یافتـه، هزینه هـای 

درمان کاهش یافته و رضایت کارکنان نیز روند صعودی داشته است.
در ســازمان هایی مانند فولاد مبارکه، گام اول در این مسیر، گفت وگو و 
گاهی بخشی است. ایجاد فضاهایی برای شنیدن تجربه های کارکنان  آ
سیگاری، احترام به تصمیم شخصی افراد در عین اطلاع رسانی مؤثر و 
استفاده از ظرفیت هایی مانند مشاوران سلامت و روان پزشکان صنعتی، 

می تواند مقدمه ای برای ایجاد تغییر مثبت باشد.
از دیدگاه اخلاق حرفه ای نیز، خودداری از کشیدن سیگار در محیط کار، 
نشانه ای روشن از احترام به دیگران است. هر فردی حق دارد در محیطی 
سالم و ایمن کار کند و این حق تنها در صورتی تضمین می شود که همه 
به آن پایبند باشــند. رعایت این اصل نه با اجبار، بلکه با درونی ســازی 

مسئولیت اجتماعی ممکن است.
گاهانه و مبتنی بر  در نهایت، سیگار نکشــیدن در محل کار ، انتخابی آ
همدلی و مســئولیت پذیری اســت؛ انتخابی کــه پیامدهــای آن، فراتر 
از ســلامت فردی، در کیفیــت روابــط کاری، روحیه جمعــی و کارآمدی 

سازمانی نیز تأثیرگذار خواهد بود.

حفظ حریم همکاران؛ چرا سيگار نکشيم؟

بازنشستگان

روز بهزیستی و تأمین اجتماعی؛ 
روزی برای تحقق عدالت اجتماعی

 اجتمـــــا             عـــــــی

کابوس های شبانه احتمال مرگ زودرس را تا سه برابر 
افزایش می دهند

گشت شنوایی در نوجوانان و  ژن درمانی باعث باز
بزرگسالان ناشنوا شد

کابوس  نتایج یک پژوهش جدید نشان می دهد افرادی که هر هفته با 
در  بیشتر  برابر  سه  تا  دیگران  با  مقایسه  در  می شوند،  بیدار  خواب  از 
معرض مرگ پیش از 75 سالگی قرار دارند. محققان در ادامه به بررسی 
»ساعت های زیستی« یا همان علائم شیمیایی روی DNA پرداختند که 
سن بیولوژیکی بدن را نشان می دهد. نتایج ارائه شده نشان داده افرادی 
کابوس می بینند، از نظر بیولوژیکی پیرتر از سن شناسنامه ای  که بیشتر 
خود هستند.

محققان در پژوهش جدیدی نشان داده انــد با شیوه های ژن درمانی 
کودکان، بلکه در نوجوانان و بزرگسالانی  می توان شنوایی را نه تنها در 
که با ناشنوایی ژنتیکی متولد شده اند نیز بازگرداند. تمرکز این تحقیق که 
توسط دانشمندانی از سوئد و چین انجام شده، روی نوعی ناشنوایی 
که به دلیل جهش در ژن OTOF ایجاد می شود.  مادرزادی نادر است 
نقش  که  است  »اوتوفرلین«  نام  به  پروتئینی  تولید  مسئول  مذکور  ژن 
کلیدی در انتقال سیگنال های صوتی از گوش به مغز دارد.

با نهایت تأسف در هفته گذشته، تعدادی از همکاران 
گرامی داغدار عزیزان خود شدند، ازجمله حسین صادق 
شاغل در واحد مدیریت فراوری و محمد کچوئی شاغل 
در واحد بازرسی فنی در غم درگذشت پدر و بهنام نبی 
شاغل در واحد فولادسازی در غم درگشدت مادر به 

سوگ نشستند.
این غم جانکاه و ضایعه جبران ناپذیر را به محضر 
خانواده های این عزیزان تسلیت عرض می کنیم و برای 
آنان علو درجات را از درگاه حق تعالی مسئلت می نماییم.

ابراز همدردی

خانواده 

کیومرث خواجوی
تولید و توزیع سیالات سبا

روز بازنشستگی :  ۱۴۰3/۱2/2۵

بهرام ابراهیمی درجه
آهک سازی

روز بازنشستگی :  ۱۴۰3/۱2/2۵

اسماعیل فرهمند
راهبری و تعمیرات جرثقیل ها و ترانسفرکارها

روز بازنشستگی :  ۱۴۰3/۱2/2۵

خداخواست میرشکار قمشلو
خدمات شهری

روز بازنشستگی :  ۱۴۰3/۱۱/3۰

علی قاسمی
اجرای پروژه های ساختمانی و محوطه سازی

روز بازنشستگی :  ۱۴۰3/۱2/2۵

محمد پالیزبان
تعمیرات ماشین های الکتریکی

روز بازنشستگی :  ۱۴۰3/۱2/2۵

منصور رضایی
راهبری و تعمیرات جرثقیل ها و ترانسفرکارها

روز بازنشستگی :  ۱۴۰3/۱2/2۵

فضل اله فخامتیان کرکوندی
نیروگاه

روز بازنشستگی :  ۱۴۰3/۱۱/3۰

حمیدرضا شفیعی دستگردی
دفتر برنامه ریزی و کنترل نگهداری و تعمیرات

روز بازنشستگی :  ۱۴۰3/۱2/2۵

مهدی بهرامی حسن آبادی
راهبری و تعمیرات جرثقیل ها و ترانسفرکارها

روز بازنشستگی :  ۱۴۰3/۱2/2۵

محمدعلی شاهمرادی
تولید و تعمیرات ریخته گری مداوم ماشین ۵

روز بازنشستگی :  ۱۴۰3/۱2/2۵

حمیدرضا احمدی
توزیع سیالات

روز بازنشستگی :  ۱۴۰3/۱۱/3۰

رضا فرهمند حسن آبادی
کارگاه های غلتک

روز بازنشستگی :  ۱۴۰3/۱2/2۵

حسن سلیمیان
طراحی حمل و نقل، ساختمان و اسکلت فلزی

روز بازنشستگی :  ۱۴۰3/۱۱/3۰

سعید مهدیان
حفاظت فیزیکی

روز بازنشستگی :  ۱۴۰3/۱2/2۸

محمود مومن زاده
توزیع سیالات

روز بازنشستگی :  ۱۴۰3/۱۱/3۰

۲۵ تیرمــاه در کشــورمان ایــران »روز بهزیســتی و تأمین   
اجتماعی« نام گذاری شده اســت. سازمان بهزیستی کشور، 
به موجب لایحه قانونی سال ۱3۵9 در جهت تحقق مفاد اصول 
3، ۲۱ و ۲9 قانون اساسی جمهوری اســلامی ایران و در زمینه 

تحقق عدالت اجتماعی تشکیل شده است.
تا پیش از پیروزی انقلاب اسلامی تشکیلات متمرکزی برای ارائه 
خدمات بهزیســتی وجــود نداشــت و خدمات نســبتاً مشــابهی 
کنده توســط دســتگاه های مختلف ارائه می شــد.  به صــورت پرا
پس از پیروزی انقلاب، سازمان بهزیستی کشور در 2۴ خردادماه 

۱3۵9 براساس مصوبه شورای عالی انقلاب اسلامی تشکیل شد.
کندگی  شــهید دکتر محمدعلی فیاض بخش پس از آن که به پرا
سازمان های رفاهی و توان بخشی کشور و عدم هماهنگی لازم بین 
آن ها پی برد، با کمک و هم فکری شهید سید محمدباقر لواسانی 
و تنی چند از هم فکرانش لایحه تشکیل سازمان بهزیستی کشور 
را به شورای انقلاب پیشنهاد کرد و پس از تصویب آن با کار پیگیر 
و مستمر به ســازماندهی تشــکیلات و برنامه ریزی برای فعالیت 
نوین ســازمان بهزیســتی پرداخــت و در مدت کوتاهی توانســت 
ارگان دولتی و کارآمدی برای خدمت به محرومان و مستضعفان 

کشور ایجاد کند.
در تاریــخ ۱3۵9/9/29  ســازمان تربیتــی شــهرداری تهــران نیز به 
گذار شد و در تاریخ ۱3۶3/۱۰/۱۶ بر پایه مصوبه مجلس  بهزیستی وا
شورای اسلامی، بار دیگر سازمان بهزیستی در شمار سازمان های 

وابسته به وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی قرار گرفت.
بهزیستی؛ سازمانی فرهنگی، اجتماعی و امدادی

بهزیســتی، ســازمانی فرهنگــی، اجتماعــی و امــدادی اســت کــه 
به منظور گســترش رحمــت الهــی در جامعــه و حفــظ ارزش ها و 
کرامات والای انسانی، مجموعه خدماتی را ارائه می دهد. سازمان 
بهزیســتی برای کمک به اقشــار محروم و انســان هایی کــه بنا به 
دلایل محیطی، اجتماعی، اقتصادی، ارثی و نیز داشتن مشکلات 
جســمی، روانی، عاطفــی، گرفتار مشــکلات و دچار عــدم تعادل 

شده اند، تأسیس شده است.
اصولاً بهزیستی به مجموعه متشکل از تدابیر، خدمات، فعالیت ها 
و حمایت های غیر بیمه ای اطلاق می شــود که به منظور بســط 
رحمت اســلامی در جامعه و حفــظ ارزش هــا و کرامات انســانی، 
با تکیه بــر کمک های مردمــی و همــکاری نزدیک ســازمان های 
ذی ربط انجام می شود و گسترش خدمات توان بخشی، حمایتی، 
بازپــروری و کمک به تأمیــن حداقل نیازهای اساســی گروه های 

محروم و کم درآمد را مدنظر دارد.
خدمات بهزیســتی در ســه بخش بــه نیازمنــدان و مــدد جویان 

عرضه می شود:
۱. امــور فرهنگــی و پیشــگیری: در این بخــش دو دفتــر فعالیت 
می کنند، دفتر آموزش و پژوهش و دفتر پیشگیری از معلولیت ها 

و آسیب های اجتماعی.
۲. امور اجتماعی: در این بخش، کار از پیچیدگی برخوردار است. 
بازآموزی و بازپــروری گروه هایی چون معتــادان، متکدیان، زنان 
ویژه، فرزندان و زنان بی سرپرست و مانند این ها نیازمند مشارکت 
عمومــی و یــاری همه جانبه اســت، به ایــن منظور بایــد مربیان، 

روانشناسان و مددکاران اجتماعی ورزیده به کار گرفته شوند.
3. خدمات امور توان بخشی: از طریق دفاتر توان بخشی و امور 
اجتماعی معلولین، توان بخشــی حرفه ای و دفتر توان پزشــکی، 
پیراپزشکی و وسایل توان بخشــی به معلولین جسمی و ذهنی، 
خدمات توان بخشــی ارائه می شــود. دریافت کنندگان خدمات 
از این بخش، نابینانیان، ناشنوایان و معلولان جسمی-حرکتی 

هستند.
افراد دارای معلولیت ذهنی با توجه به بهره هوشــی به ســه گروه 
عمیــق )ایزولــه( تربیت بدنــی و آموزش پذیر تقســیم می شــوند. 
همچنین معلولین جسمی و ذهنی توأم که از سخت ترین انواع 
معلولیت هاســت، زیر پوشــش این بخش از ســازمان بهزیستی 

هستند.
آشنایی با سازمان تأمین اجتماعی

سازمان تأمین اجتماعی یک سازمان بیمه گر اجتماعی است که 
مأموریت اصلی آن پوشــش کارگران مزد و حقوق بگیر )به صورت 
اجبــاری( و صاحبان حــرف و مشــاغل آزاد )به صــورت اختیاری( 
اســت. براســاس قانون، ســازمان تأمین اجتماعی یک ســازمان 
عمومی غیردولتی است که بخش عمده منابع مالی آن از محل 
حق بیمه ها )بــا مشــارکت بیمه شــده و کارفرما( تأمین می شــود 
و متکــی به منابــع دولتی نیســت. بــه همیــن دلیــل، دارایی ها و 
سرمایه های آن متعلق به اقشار تحت پوشش در نسل های متوالی 
است و نمی تواند قابل ادغام با هیچ یک از سازمان ها و مؤسسات 

دولتی یا غیردولتی باشد.
mag.kheir.ir :منبع   

خودانگیزشی؛ موتور درونی کارکنان برای رشد فردی و پیشرفت سازمانی

خودانگیزشـی همچنیـن به عنـوان راهبـردی 
مؤثـر در مقابلـه بـا فرسـودگی شـغلی شـناخته 
شـده اسـت. کارکنانی کـه از درون بـرای انجام 
کارهایشـان دلیـل دارنـد، کمتـر دچار خسـتگی 
روانی و اضطراب ناشـی از روزمرگی می شوند. 
، از خـود  ایـن افـراد، حتـی در شـرایط دشـوار
ظرفیت انعطاف و حل مسئله نشان می دهند؛ 
زیرا کار را صرفاً تکلیف نمی دانند، بلکه بخشی 

از هویـت خـود تلقـی می کننـد

 ،  خـودداری از کشـیدن سـیگار در محیـط کار
نشانه ای روشن از احترام به دیگران است. هر 
فـردی حـق دارد در محیطـی سـالم و ایمـن کار 
کند و این حق تنها در صورتی تضمین می شود 

که همـه به آن پایبند باشـند
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 ورزش             

کز تخصصی شهرستان های  مسابقات شنای مرا
سراسر استان اصفهان با عنوان جام چهلستون، 
روز سه شنبه ۱7 تیرماه ۱۴۰۴، به میزبانی استخر شنای 
گر در رده های سنی  تختی زرین شهر و با حضور گسترده دختران شنا

۱۱ تا ۱۴ سال برگزار شد.
کادمی های  گران آ به گزارش امور ورزش فولاد مبارکه، در این رقابت ها، شنا
ورزشی فرزندان کارکنان فولاد مبارکه در مواد مختلف انفرادی موفق به 

کسب عناوین متعددی شدند. نتایج کسب شده توسط ورزشکاران به 
شرح زیر است:

رده سنی ۱۴-۱3 سال
۱۰۰ متر آزاد: مریم نصوحی، مقام دوم؛ ستاره ملاجعفری، مقام سوم

۱۰۰ متر کرال پشت: مریم نصوحی، مقام دوم؛ رومینا سلامی، مقام سوم
۱۰۰ متـر پروانه: سـتاره مـأ جعفـری، مقـام دوم؛ آنیسـا سـلیمانی، مقام 

سـوم

رده سنی ۱2-۱۱ سال
۱۰۰ متر آزاد: فاطمه ابراهیمی، مقام اول؛ فاطمه ماوردی، مقام دوم؛ یگانه 

فتاحی، مقام سوم
۱۰۰ متر پروانه: ثنا غلامی، مقام اول؛ فاطمه ابراهیمی، مقام دوم

۱۰۰ متر کرال پشت: ثنا غلامی، مقام دوم؛ فاطمه ماوردی، مقام سوم
گر فولاد مبارکه در این مسابقات نویدبخش  افتخارآفرینی دختران شنا

رشد روزافزون و آینده ای پرافتخار برای ورزش کشور است.

پــس از اســتعفای احمــد یوســف زاده از مدیرعاملــی باشــگاه 
فــولاد مبارکــه ســپاهان و پذیــرش ایــن اســتعفا توســط هیئت مدیــره 
باشــگاه، منوچهــر نیکفــر به عنــوان مدیرعامــل ســپاهان انتخــاب 

شد.
منوچهر نیکفر دارای مدرک کارشناسی ارشد مهندسی صنایع بوده و از 
سال ۱393 تا ۱399 به عنوان رئیس هیئت مدیره باشگاه و در سال های 
9۸ و 99 به عنوان سرپرست باشگاه سپاهان در این باشگاه حضور موفقی 

داشته است. علاوه بر این وی سال ها به عنوان معاون سرمایه انسانی 
و معاون تکنولوژی فولاد مبارکه در بدنه این گروه بزرگ صنعتی حضور 

داشته است.
در زمان حضور نیکفر به عنوان رئیس هیئت مدیره، باشگاه دستاوردهایی 
نظیر قهرمانی تیم فوتبال سپاهان در فصل 9۴-93، دو نایب قهرمانی 
تیم فوتبال در فصل های 9۸-9۷ و ۱۴۰۰-99 و نیز تکمیل و افتتاح فاز دوم 

ورزشگاه نقش جهان به دست آمده است.

حــالا بــار دیگــر منوچهــر نیکفــر ســکاندار مدیریــت باشــگاه ریشــه دار 
اصفهانــی می شــود تــا طلایی پوشــان بــرای حضــور در پلــی آف لیــگ 
نخبــگان آســیا و فصــل جدیــد لیــگ برتــر آمــاده شــوند. تجربــه نشــان 
داده اســت هــرگاه ترکیــب هیئت مدیــره همــه از بدنــه فــولاد مبارکــه 
بــوده و حمایــت همه جانبــه مدیــران ارشــد فــولاد مبارکــه از این باشــگاه 
صــورت گرفتــه، روزهــای خوبــی در باشــگاه بــزرگ و مردمــی ســپاهان 

رقــم خــورده اســت.

منوچهر نیکفر مدیرعامل باشگاه سپاهان شد

 ورزش              ورزش             

تمرینات اینتروال یا PHA؛ وقتی بدن را 

هوشمندانه تر تمرین می دهیم

گر به دنبال حفظ سلامتی، تناسب اندام یا حتی کاهش  ا  
فشــارخون و بهبود عملکرد قلب و مغز باشــید، دیر یا زود با 
واژه هایــی ماننــد »تمرینــات اینتــروال« یــا »PHA« روبــه رو 
خواهید شد. این دو، از محبوب ترین و پرکاربردترین روش های 
 بدانیم چه 

ً
تمرینی هستند؛ اما بسیاری از ما بدون اینکه دقیقا

تفاوتی میان آن ها وجود دارد، یکی را انتخاب می کنیم یا هر دو 
را امتحان کرده و در نهایت ســردرگم می شویم. در این مقاله 
تلاش می کنیم به زبان ســاده توضیح دهیم هر یک از این دو 

گی هایی دارند. سبک چه ویژ
، اما مؤثر تمرینات اینتروال: پرفشار

تمرینات اینتروال با شــدت بالا یا همان HIIT، به معنای واقعی 
کلمه یک سبک تمرینی »پرحجم و پرانرژی« است. در این نوع 
تمرین، شما یک حرکت را با شدت بسیار بالا برای مدت کوتاهی 
انجام می دهید )مثــلاً 3۰ ثانیه دویــدن با تمام تــوان(، بعد کمی 
اســتراحت می کنید و دوباره همان حرکت یا حرکتی دیگر را تکرار 
می کنید. این روند معمولاً در چند دور تکرار می شود و در عرض 

۱۵ تا 3۰ دقیقه یک تمرین کامل را شکل می دهد.
چیزی که HIIT را خاص می کند این است که شما با صرف زمان 
کم، به بدن شوک می دهید و آن را وادار می کنید تا برای ساعتی 
پس از تمرین همچنان کالری بسوزاند. به همین دلیل، بسیاری 
از کسانی که هدفشــان کاهش وزن، بالا بردن استقامت بدنی یا 
افزایش توان قلبی است، سراغ این روش می روند. اما باید دانست 
که این شــدت بالا برای همه مناسب نیست، مخصوصاً کسانی 
که تازه تمرین را شــروع کرده اند یا مشکل قلبی، فشارخون بالا یا 

مفاصل حساس دارند.
تمرینات PHA: جریان مداوم، فشار کمتر

در مقابل HIIT، تمرینات PHA یا »فعال ســازی محیطی قلب« 
)Peripheral Heart Action( قــرار دارد؛ ســبکی کــه شــاید نامش 
کمتر به گوشمان خورده باشد، اما اساس علمی آن حتی به دهه 
۶۰ میلادی بازمی گــردد. در این نوع تمرین، هدف این اســت که 
بدون وقفه، تمریناتی بــرای عضلات مختلف بدن انجام شــود، 
به طوری که تمرین بالاتنه و پایین تنه پشت سر هم قرار گیرند. به 
زبان ساده تر، شما ابتدا مثلاً یک حرکت برای پا انجام می دهید، 
سپس بلافاصله سراغ یک حرکت برای بازوها یا سینه می روید و 

این چرخه را چند بار تکرار می کنید.
نکته جالب درباره PHA این است که با وجود فشار کمتر نسبت 
به HIIT، همچنان ضربان قلب را بالا نگه می دارد، جریان خون را 
در سراسر بدن پخش می کند و هم زمان عضلات مختلف را درگیر 
می کند. این ویژگی باعث می شود که PHA برای بسیاری از مردم، 
به ویژه سالمندان یا کسانی با بیماری های زمینه ای، روشی ایمن 

و درعین حال مؤثر باشد.
تفاوت در هدف، ساختار و تأثیر

تفاوت اصلــی این دو ســبک تمرینــی را می تــوان در چند جمله 
خلاصه کرد: HIIT مانند یک انفجار انرژی اســت؛ سریع، شدید 
و کوتاه مــدت. امــا PHA مثل یــک جریان آرام و پیوســته اســت؛ 
مداوم، متعادل و کم فشار. HIIT بیشتر به قلب و ریه فشار می آورد 
تا آن ها را قوی تر کند، درحالی که PHA بیشتر روی جریان خون و 

هماهنگی عضلات بالا و پایین تنه تمرکز دارد.
از نظــر نتیجــه، هــر دو روش می توانند بــه بهبود تناســب اندام، 
کاهــش وزن و افزایــش تــوان بدنــی کمک کننــد، اما مسیرشــان 
برای رسیدن به این اهداف متفاوت اســت. HIIT ممکن است 
 PHA زودتر نتیجه بدهد، اما برای همه ایمن نیست. درحالی که
هرچند کندتر، ولی قابل اعتمادتر عمل می کند و فشار کمتری به 

بدن وارد می سازد.
چرا دانستن این تفاوت ها مهم است؟

شناخت این دو ســبک تمرینی فقط برای مربیان یا ورزشکاران 
حرفه ای نیست. بسیاری از ما به دلایل مختلفی وارد مسیر تمرین 
می شویم. ممکن است پزشــک توصیه کرده باشد، یا بخواهیم 
وزن کم کنیم، یا به ســادگی به دنبال احســاس بهتری در زندگی 
روزمره باشیم. در هر صورت، انتخاب تمرین درست یعنی احترام 
گر بدون شناخت، وارد تمرینی مثل  گذاشتن به بدن خودمان. ا
HIIT شــویم، ممکن اســت دچار درد عضلانی شدید، خستگی 
گر هدفمان افزایش سریع  مزمن یا حتی آسیب شویم. در مقابل، ا
توان قلبی باشد، ولی با تمرینی آرام تر مثل PHA شروع کنیم، شاید 

زود دلسرد شویم و نتیجه نگرفته رهایش کنیم.
پیشنهاد نهایی: تمرین هوشمندانه، نه فقط 

سخت
در دنیای امــروز که وقت کم داریم و ســلامتمان در خطر اســت، 
همه می خواهند »زودتر« و »سریع تر« نتیجه بگیرند. اما ورزش 
فقط موضوعی فیزیکی نیست؛ یک گفت وگوی واقعی بین بدن 
و ذهــن اســت. اینکه کــدام ســبک تمریــن را انتخــاب می کنید، 
بستگی دارد به اینکه چه کسی هستید، چه می خواهید، و چه 

محدودیت هایی دارید.
گر به دنبال تمرینی هســتید که با ریتــم ملایم تری پیــش برود،  ا
بدنتان را تقویت کند و هم زمان ســلامت قلبتــان را بهبود دهد، 
گر آماده اید فشار  تمرینات PHA یک انتخاب منطقی است. اما ا
بیاورید، عرق بریزید و در کمترین زمان بیشترین نتیجه را بگیرید 
)و البته بدنتان آماده چنین فشاری است(، تمرینات اینتروال یا 

HIIT می توانند انتخاب مناسبی باشند.
و شاید بهترین گزینه برای بسیاری از ما، ترکیب هوشمندانه ای از 
هر دو سبک باشد: روزهایی با شدت بیشتر، و روزهایی با جریان 
کــه همان طور کــه در زندگی نیــاز داریم هم  ملایم تر تمرین. چرا
بدویم و هم قدم بزنیم، در تمرین هم باید گاهی به بدن فرصت 

بدهیم و گاهی آن را به چالش بکشیم.

ورزش و سلامت

احتمالاً خیلی از مــا روز خــود را با یک فنجــان قهوه 
شــروع می کنیم؛ اما برای ورزشــکاران، کافئین چیزی 
فراتر از یک نوشــیدنی صبحگاهی اســت. در دنیای 
ورزش، کافئیــن نه تنها رایج تریــن ماده محرک اســت، بلکــه یکی از 
معدود موادی ســت که اثرات آن بر عملکــرد بدنی، بارهــا و بارها در 

مطالعات علمی تأیید شده است.
حال این سؤال مطرح می شود: کافئین دقیقاً چه تأثیری بر بدن دارد؟ آیا 
برای همه مفید است؟ آیا مصرف آن خطر دارد؟ و آیا صرفاً نوشیدن قهوه 
کافی ست یا باید از مکمل های ورزشی استفاده کرد؟ در این مقاله تلاش 

می کنیم با نگاهی ساده اما دقیق، این موضوع را باز کنیم.
کافئین چگونه عمل می کند؟

کافئین یک ترکیب طبیعی است که در قهوه، چای، شکلات تلخ و برخی 
نوشیدنی های انرژی زا یافت می شود. این ماده با ورود به بدن، سیستم 
عصبی مرکزی را تحریک می کند؛ یعنی مستقیماً روی مغز تأثیر می گذارد. 
مکانیزم آن ساده اما جالب است: کافئین گیرنده های آدنوزین را در مغز 
مســدود می کند. آدنوزین ماده ای است که باعث احساس خستگی و 
خواب آلودگی می شود؛ بنابراین وقتی کافئین جلوی آن را می گیرد، مغز 
هوشــیارتر می ماند، تمرکز بیشتر می شــود و احساس خستگی کاهش 

پیدا می کند.
برای ورزشــکاران، این خاصیت می تواند بســیار ارزشــمند باشد. وقتی 

ذهن هوشیارتر و خستگی کمتر باشد، بدن بهتر عمل می کند؛ به ویژه 
کنش سریع دارند. در ورزش هایی که نیاز به تمرکز بالا، استقامت یا وا

کافئین و بهبود عملکرد ورزشی
 Journal of مطالعات مختلــف، از جمله پژوهش هــای منتشرشــده در
Applied Physiology و Sports Medicine, نشــان داده انــد کــه کافئین 

می تواند در انواع مختلف ورزش ها مؤثر باشد:
- در ورزش هــای اســتقامتی مثــل دویــدن، دوچرخه ســواری یا شــنا، 

کافئین باعث تأخیر در خستگی و افزایش زمان فعالیت می شود.
- در ورزش های قدرتی مثــل وزنه برداری یا کراس فیت، کافئین باعث 

تحریک عضلات و افزایش قدرت انقباض می شود.
کنشــی مانند فوتبال، بسکتبال یا تنیس،  -در ورزش های سرعتی و وا
کنش و هماهنگی عصب-عضله را بهبود می دهد. کافئین تمرکز، سرعت وا

البته این تأثیرات به مقدار مصرف، زمان مصرف، نوع ورزش و ویژگی های 
فردی هر شخص بستگی دارد. به همین دلیل است که در برنامه های 

تمرینی حرفه ای، میزان و زمان مصرف کافئین دقیقاً تنظیم می شود.
چه زمانی و چه مقدار مصرف کنیم؟

یکـی از نـکات مهـم دربـاره مصـرف کافئیـن، زمـان و دوز آن اسـت. بـر 
اسـاس توصیـه سـازمان بین المللـی تغذیـه ورزشـی )ISSN(، دوز مؤثـر 
کافئیـن بـرای بهبـود عملکـرد بدنـی بیـن 3 تـا ۶ میلی گـرم بـه ازای هـر 
کیلوگـرم وزن بـدن اسـت. یعنـی یـک فـرد ۷۰ کیلویـی می توانـد حـدود 

2۱۰ تا ۴2۰ میلی گرم کافئین بـرای دریافت اثرات مطلـوب مصرف کند.
بهترین زمان مصرف نیز حدود ۴۵ تا ۶۰ دقیقه پیش از تمرین یا مسابقه 
که این زمان، اوج جذب کافئین در خون است. بعد از آن، اثر  است؛ چرا
کافئین حدود 3 تا ۵ ســاعت در بــدن باقی می ماند، که ایــن زمان برای 

تمرین یا رقابت کافی به نظر می رسد.
آیا مصرف زیاد کافئین خطر دارد؟

ک است،  همان طور که هر دارویی با دوز مناسب مفید و با دوز بالا خطرنا
کافئین هم از این قاعده مستثنا نیست. مصرف بیش ازحد آن می تواند 
عوارضی مثل اضطــراب، بی خوابی، تپــش قلب، افزایش فشــار خون و 
مشکلات گوارشی ایجاد کند. برخی افراد حتی با دوز پایین هم به کافئین 

حساس هستند و ممکن است دچار لرزش دست یا بی قراری شوند.
یکی از نگرانی های دیگر، مصرف نوشیدنی های انرژی زا با دوز بسیار بالای 
کافئین به همراه قند و افزودنی های دیگر است. در برخی کشورها، مصرف 
این نوشــیدنی ها برای نوجوانان محدود شــده، چرا که گزارش هایی از 

آسیب های قلبی پس از مصرف زیاد آن ها منتشر شده است.
گر کافئین به ظاهر ماده ای رایج و در دســترس اســت،  بنابراین، حتی ا
باید با احتیاط مصرف شود، مخصوصاً توسط افراد مبتلا به بیماری های 

قلبی یا فشار خون بالا.
آیا برای همه یکسان عمل می کند؟

یکی از نکاتی که کمتر به آن توجه می شــود این اســت کــه تأثیر کافئین 

در افراد مختلف متفاوت اســت. بعضی افــراد از نظر ژنتیکی به کافئین 
حســاس اند، یعنــی حتی بــا مقــدار کــم دچــار بی خوابی یا تپــش قلب 
می شوند. برخی دیگر مقاومت بدنی بالایی دارند و نیاز به دوز بیشتری 

برای تجربه اثر دارند.
همچنین کسانی که به طور منظم کافئین مصرف می کنند )مثلاً چند 
(، ممکن اســت پس از مدتــی به آن عــادت کنند و  فنجــان قهــوه در روز
دیگر همــان اثر اولیه را احســاس نکنند. به همین دلیــل برخی مربیان 
پیشنهاد می کنند که در دوره های خاص تمرینی یا مسابقاتی، مصرف 
کافئین را کنترل یا حتی برای مدتی قطع کنید تا بدن دوباره حساسیت 

خود را بازیابد.
جمع بندی: دوست خوب، نه قهرمان مطلق

کافئین می تواند یک همراه مفید در مســیر تمرین، پیشــرفت و رقابت 
گر به درســتی، به اندازه و در زمان مناسب  باشــد، اما نه یک معجزه گر. ا
مصرف شود، می تواند تمرکز را بالا ببرد، خستگی را کاهش دهد و عملکرد 
گاهی می تواند همین  بدنی را تقویت کند. اما زیاده روی، بی برنامگی یا ناآ

ماده ساده را به منبع استرس و آسیب تبدیل کند.
گــر ورزش می کنید، چه بــه صورت حرفــه ای و چه تفریحی، و  در پایان، ا
به دنبــال افزایش بهــره وری تمرین هایتان هســتید، بهتر اســت قبل از 
مصرف کافئین به عنوان مکمل ورزشی، بدن تان را بشناسید، با پزشک 

یا مربی تان مشورت کنید، و همیشه به اصل تعادل وفادار بمانید.

تیم ملی ایران به تازگی در رنکینگ فیفا دو پله سقوط 
کرده اســت و این احتمال وجود دارد که در فیفا دی 
بعدی، به دلیل برنامه نامشــخص فدراســیون، این 

سقوط ادامه دار باشد.
به گزارش ورزش سه، بازی های کافا به عنوان مسابقات تدارکاتی ایران 
برای جام جهانــی 2۰2۶ در نظر گرفته شــده اند. پس بد نیســت نگاهی 
به سایر قدرت های آســیایی بیندازیم و ببینیم که آن ها برای فیفادی 

شهریورماه با چه تیم هایی روبه رو می شوند.
ژاپن و کره جنوبی هردو در فیفادی پیش رو به مصاف میزبان های جام 

جهانی، آمریکا و مکزیک خواهند رفت.
اســترالیا تیم دوم گروه A مقدماتی جــام جهانی 2۰2۶ منطقه آســیا، در 
فیفادی سپتامبر در دو بازی دوستانه در تاریخ های ۱۴ و ۱۸ شهریور به 
مصاف نیوزلندی مــی رود که جزو اولین تیم هــای صعودکننده به جام 

جهانی 2۰2۶ بود.
با یک نگاه می توان به تفاوت رقبای ایران در مسابقات کافا و همچنین 
حریفان تدارکاتی سـایر قدرت های آسیایی در شـهریورماه پی برد. این 
نکتـه را در نظر بگیریـد که چنانچه این سـه تیم در مسـابقات دوسـتانه 
خـود موفـق باشـند می تواننـد جایـگاه ایـران را در رنکینـگ فیفـا تهدید 

کنند.
ریسک بالای مصدومیت بازیکنان تیم ملی در سال 

جام جهانی
طبق قرعه کشــی انجام شــده، تیم ملی باید ســه بازی ابتدایی خود در 
مسابقات کافا را در کشور تاجیکستان انجام دهد. نکته اصلی اینجاست 

که بازی های ایران در این کشور روی زمین چمن مصنوعی برگزار می شود 
و همین مسئله می تواند منجر به مصدومیت بازیکنان کلیدی تیم ملی 
در سال منتهی به جام جهانی شود. علاوه بر ریسک بازی بر روی زمین 
چمن مصنوعی، فواصل بازی های تیم ملی در کافا، سه روز است و انجام 
احتمالی چهار بازی در بازه زمانــی ۱۱ روز می تواند منجر به مصدومیت 

بازیکنان تیم ملی گردد.
زمان بندی نامناسب در برگزاری مسابقات کافا

در حال حاضر مســابقات فوتبال منطقه شرق آســیا )تورنمنتی شبیه 

به کافا برای تیم های شرق آسیا( با حضور چهار تیم ژاپن، کره جنوبی، 
چین و هنگ کنگ در حال برگزاری اســت و هر تیم قرار اســت با سه تیم 

دیگر مسابقه بدهد.
نکته جالب اینجاست که باوجود برگزاری این سه بازی در خارج از زمان 
فیفادی، امتیازات این مســابقات در رنکینگ فیفا برای این چهار تیم 
در نظر گرفته می شود )با نصف امتیازات محاسبه شده برای یک بازی 
دوستانه معمولی، مشابه اتفاقی که در اولین بازی کافا برای ایران خواهد 
افتاد( و چنانچه ژاپن یا کره جنوبی در مسابقات شرق آسیا موفق شوند، 

با توجه به اختلاف رنکینگ کم میان این دو تیم و سایر تیم ها، احتمالاً 
شاهد کسب امتیاز مناسب جهت بهبود وضعیتشان در رنکینگ فیفا 

خواهیم بود.
همان طور که گفته شد دو تیم ژاپن و کره جنوبی برای فیفادی سپتامبر با 
دو میزبان جام جهانی یعنی آمریکا و مکزیک مصاف می کنند و بازی های 
آن ها در مسابقات منطقه شرق آسیا نیز در زمان خارج از روزهای فیفا 
برگزار می شــود و این درواقع، بهتریــن نوع برنامه ریزی اســت. در نقطه 
مقابل، وضعیت مسابقات کافا قرار دارد که دقیقاً در بازه فیفادی برگزار 
می گردد و به نوعی هم تیم ملی به مصاف رقبــای قدرتمند در فیفادی 
سپتامبر نمی رود و هم شانس کسب امتیاز مناسب برای رنکینگ فیفا 

را از دست می دهد.
کافا 2۰2۵ متفاوت تر از کافا 2۰23

با توجه به توضیحات بالا، ممکن است این پرسش مطرح شود که پس 
تیم ملی چرا در کافا 2۰23 شــرکت کرد. نکته اول اینجاســت که تیم ملی 
در کافای پیشین سه بازی انجام داد و نه چهار بازی و این خود تفاوت 
اصلی این دو تورنومنت اســت. نکته دوم این است که تیم ملی در کافا 
2۰23 در مرحله آماده ســازی برای مســابقات جام ملت هــای 2۰23 قرار 
داشت و بدیهی است که حضور در مســابقات کافا و جدال با تیم های 
آسیایی می توانست یک دوره آماده سازی مناسب برای تیم ملی جهت 
حضور در جام ملت ها باشد؛ خصوصاً اینکه بازی با تیم های قرقیزستان 
و افغانستان به نوعی شبیه سازی بازی با تیم های هنگ کنگ و فلسطین 
بود و بازی با ازبکستان نیز به نوعی شبیه سازی بازی با یکی از قدرت های 

آسیایی به شمار می رفت.

کافئين؛ محرک ساده ای که هميشه ساده نيست

یزی فدراسيون برای حرکت در رنکينگ فيفا برنامه ر

تغذیه و سلامت

تحليل ورزشی

گر فولاد مبارکه در مسابقات جام چهلستون استان اصفهان درخشش دختران شنا



امام علی )علیه السلام(:
به درستی که شما در قبال سخنانتان بازخواست خواهید شد 

پس جز سخن نیکو نگویید.
دانلود نسخه پی دی اف

حدیث

 فرهنــگݡــــی

مراســم باشــکوه روضه خانوادگی گروه فولاد مبارکه با عنوان »روضه راه بهشــت« امسال نیز   
مطابق سنت نورانی سال های گذشته، در روزهای ۲۵ تا ۲9 تیرماه در محل مسجد الغدیر دانشگاه 

اصفهان برگزار خواهد شد.
با توجه به تجاوز وحشیانه رژیم صهیونیستی و آمریکا به کشور عزیزمان و ایستادگی کم نظیر مردم ایران، 
کیدی  شعار امســال این مراســم با عنوان »حســین، راه ایســتادگی« انتخاب شــده است؛ شــعاری که تأ
دوباره بر الهام بخشی همیشگی قیام امام حسین )ع( برای ملت ایران در مسیر حق و مقابله با زورگویی 

و زیاده خواهی دشمنان دارد.
محمد سامونی، رئیس امور فرهنگی مدیریت ارتباطات فولاد مبارکه، با اعلام این خبر افزود: این مراسم 
به عنوان بزرگ ترین اجتماع معنوی سالیانه خانواده فولاد مبارکه، هر شب از اذان مغرب آغاز و تا حوالی 

ساعت 22 ادامه خواهد داشت. 
سخنران اصلی مراسم حجت الاسلام استاد محمد شجاعی و مداح آن حاج محمد یزدخواستی خواهد 

بود.
برنامه های جانبی، برای تجربه ای غنی تر

با توجه به حضور خانواده ها در این مراسم، برنامه های متنوع جانبی نیز در نظر گرفته شده است تا فضای 
معنوی و فرهنگی مراسم برای همگان، به ویژه کودکان و نوجوانان، دل نشین تر و پربارتر باشد که عبارت 
اســت از: مهدکودک ویژه کودکان 3 تا ۷ سال؛ هیئت کودک برای گروه ســنی ۸ تا ۱۱ سال؛ هیئت نوجوان 

مخصوص نوجوانان ۱2 تا ۱۸ سال؛ گذر فرهنگی شامل غرفه های متنوع فرهنگی و تربیتی.
همچنین برنامه های ویژه ای نیز برای روزهای پایانی مراسم تدارک دیده شده است که عبارت است از:  
نشست تخصصی والدین با حضور دکتر عزیزی، کارشناس خانواده، از 2۷ تا 29 تیر، ساعت ۱۷:3۵؛ رویداد 
ابر نقاشی شنی در روزهای 2۷ و 2۸ تیر، ساعت ۱۷:۴۵؛ جمع خوانی سرود کودکانه با حضور فرزندان خانواده 

فولاد مبارکه؛ خادمیاران راه بهشت؛ جلوه ای از مشارکت مردمی.
سامونی در ادامه افزود: توجه به مشارکت کارکنان و خانواده های ایشان از رویکردهای اصلی این مراسم 
بوده است. بر همین اساس، نزدیک به ۵۰۰ نفر از همکاران و خانواده هایشــان، به صورت داوطلبانه، در 

قالب خادمیاران راه بهشت در اجرای این مراسم مشارکت فعال دارند.
راه ارتباطی و اطلاع رسانی

خانواده های محترم می توانند با مراجعه به سامانه راه بهشت به نشانی Rahebehesht.com از جزئیات، 
برنامه ها و گزارش های مراسم مطلع شوند.

»روز عفاف و حجاب« فرصتی است برای بازخوانی یکی از مهم ترین مؤلفه های فرهنگی جامعه   
ایرانی اسلامی. در عصری که تنوع دیدگاه ها، سبک ها و انتخاب ها رو به فزونی است، عفاف و حجاب 
گاهی و مسئولیت اجتماعی  یادآور این حقیقت اند که انتخاب پوشش می تواند تجلی گاه کرامت، آ

باشد.
در قرآن کریم، مفاهیمی مانند »غضّ بصر« )پایین انداختن نگاه( و »زینت نیارایید مگر...« )سوره نور، آیه 
3۱( تنها محدود به پوشش نیستند، بلکه ناظر به یک چارچوب فکری و رفتاری اند که هم برای زن و هم 
برای مرد طراحی شده اند. از همین منظر، عفاف و حجاب نه تنها به معنای پوشش ظاهری، بلکه بیانگر 

سبک تعامل، گفتار، نگاه و شیوه ارتباط اجتماعی نیز هست.
از منظر تاریخی نیز فرهنگ پوشش و عفاف در تمدن ایرانی همواره جایگاه ویژه ای داشته است. در متون 
کهن، پوشش متین و متناسب به عنوان نماد عقلانیت، وقار و وقار اجتماعی زنان و مردان شناخته می شده 
است. در نقوش برجای مانده از دوره های مختلف تاریخی، لباس هایی ساده، اما پوشیده و وقارآمیز دیده 
می شود که نشان می دهد مسئله پوشش، امری درونی و فرهنگی بوده است، نه صرفاً دستوری مذهبی.

پژوهش های انجام شده در حوزه جامعه شناسی دینی نشان می دهد که در جوامعی که حجاب به عنوان 
ارزش فرهنگی پذیرفته شده، سطح امنیت روانی و اجتماعی زنان بالاتر است. در چنین جوامعی، زنان با 
اطمینان بیشتری در فعالیت های اجتماعی، شغلی و فرهنگی مشارکت می کنند، چرا که معیارهای ارزشی، 
تمرکز را از ظاهر به توانمندی ها و شایستگی ها سوق داده است. این رویکرد، زمینه ساز نگاهی عمیق تر به 

هویت انسانی است که از سطح ظاهر به درون افراد نفوذ می کند.
از دیدگاه روان شناسی، افرادی که پوشش و سبک رفتاری منطبق با باورهای درونی شان دارند، از اضطراب 
اجتماعی کمتری رنج می برند و در مواجهه با قضاوت های بیرونی، پایداری بیشتری از خود نشان می دهند. 
چنین پایداری ای به خودباوری و عزت نفس منجر می شود؛ دو عاملی که برای موفقیت در محیط های 
چالشی و رقابتی حیاتی اند. همچنین، حجاب به عنوان نوعی مرزبندی شخصی، به افراد امکان می دهد 
که چارچوب هایی روشــن برای تعاملات اجتماعی خود تعیین کننــد، و در نتیجه از تعارضــات رفتاری و 

سوءبرداشت ها در امان بمانند.
گاهانه حجاب، آن را به نمادی از  در جهان معاصر، بسیاری از زنان مسلمان در جوامع غربی با انتخاب آ
استقلال فکری، مقاومت فرهنگی و عزت انسانی تبدیل کرده اند. حضور این افراد در عرصه های علمی، 
فرهنگی و سیاسی، نشــان می دهد که پوشش اســلامی می تواند نه مانع، بلکه بستر رشــد و تأثیرگذاری 
اجتماعی باشد. رسانه های معتبر نیز در گزارش های متعددی به روایت زنان محجبه ای پرداخته اند که 

حجاب را بخشی از هویت و عاملی برای تمرکز بر جوهر توانمندی خود می دانند.
با توجه به ایــن ابعــاد، نهادینه ســازی فرهنگ عفــاف و حجــاب در جامعه نیازمنــد رویکــردی ترکیبی از 
معرفت افزایی، گفت وگو و احترام به انتخاب فردی اســت. نباید فراموش کرد کــه ارزش های دینی زمانی 

اثربخش اند که به درستی فهم، و به شکل اخلاقی و انسانی منتقل شوند.
گاهانه، برخاسته از هویت فردی و اجتماعی زنان فهیم مسلمان  در نهایت، عفاف و حجاب به عنوان یک آ
گر این مفهوم با نگاهی عقلانی، اخلاقی و انسانی بازتعریف شــود، می تواند به یکی از ستون های  است. ا
انسجام فرهنگی و تقویت کرامت انسانی در جامعه بدل شود. چنین نگاهی، نه تنها ارزش های دینی را زنده 

نگاه می دارد، بلکه فضای اجتماعی را به محیطی محترمانه تر، امن تر و مؤثرتر تبدیل می کند.

سؤال: خریدوفروش سهام در بورس جمهوری اسلامی ایران یا خارج از کشور چه حکمی دارد؟  
جواب: به طورکلی فعالیت در بورس جمهوری اسلامی ایران با رعایت قوانین مربوطه، اشکال ندارد   
گر با رعایت مقررات مربوطه و طبق موازین شرعی باشد )مثلاً ربوی نباشد،  و در بورس های خارج از ایران، ا

سهام شرکت های دارای فعالیت حرام، مانند شراب و خوک نباشد(، اشکال ندارد.
leader_ahkam مرجع شبکه مجازی 

روضه راه بهشت؛عرض ارادت خانواده بزرگ 
ینش فولاد مبارکه به شهسوار آفر

عفاف و حجاب؛ احترام و هویت بانوان مسلمان
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احکام

کتاب »خاطرات سیاسی بهلول« گزیده ای است از 
از  گنابادی،  بهلول  محمدتقی  شیخ  خاطرات 
شخصیت های برجسته حاضر در قیام مسجد گوهرشاد 
علیه سیاست کشف حجاب رضاخانی. این کتاب در 
شش فصل با عنوان های بیداری، قیام، هجرت، اسارت، 

تبعید و بازگشت تدوین شده است.
شیخ بهلول که از شگفتی های روزگار ما به شمار می رود، پس 
از حضور فعال در این قیام تاریخی، بیش از 3۰ سال اسارت و 
تبعید را در کشورهای افغانستان، مصر و عراق تحمل کرد. 
او پس از بازگشت به وطن، هشت سال در جبهه های دفاع 
مقدس حضور فعال داشت. بهلول، علاوه بر روحیه ظلم ستیز 
و مجاهدانه اش، شاعری خوش ذوق نیز بود و بیش از 

بیست هزار بیت شعر از خود به یادگار گذاشت.
در بخشی از این کتاب، صحنه هایی تکان دهنده از آمادگی 

کامل رژیم رضاخانی برای حمله نظامی به مسجد گوهرشاد 
روایت شده است. بهلول می نویسد:

ساعت دوازده شب یکشنبه خبر رسید که دولتی ها برای 
یک جنگ بزرگ کاملاً آماده شده اند. تمام سربازان شیعه و 
متدین را از صحنه بیرون کرده اند و سربازان سنی، یهودی، 
بهایی، زرتشتی و شیعه های بی علاقه به مذهب را برای حمله 
آماده ساخته اند. اطراف شهر مشهد را سنگربندی کرده اند و 
طیاره های جنگی را با بمب تجهیز نموده اند و قصد دارند که 

نزدیک صبح به مسجد حمله کنند.
این کتاب، روایتی زنده از ایستادگی دینی مردم مشهد و 
سندی ارزشمند از مقاومت فرهنگی در برابر هویت زدایی 
رضاخانی است. مطالعه آن، برای علاقه مندان به تاریخ 
معاصر ایران، به ویژه نوجوانان و جوانان، توصیه می شود.این 

کتاب توسط انتشارات ارما به چاپ رسیده است.

در این انیمیشــن جذاب، یک پسربچه با هدیه ای 
اسرارآمیز از پدربزرگش، به گذشته سفر می کند و ضمن قرار 
گرفتن در حال و هوای کودکی مادربزرگش با واقعه تاریخی 

قیام گوهرشاد آشنا می شود.
این اثر، با تلفیقی از تاریخ، تخیل و هویت فرهنگی، مفاهیمی 
چون فرهنگ پوشش، حیا، و ایستادگی زنان ایرانی را با روایتی 
کودکانه و جذاب به تصویر می کشد. تماشای این انیمیشن 
خانوادگی، فرصتی برای گفت وگو با فرزندان درباره گذشــته، 

ریشه ها و فرهنگ ایرانی اسلامی است.

بهلول سياسی  خاطرات 
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پس از برگزاری موفق هیئت پرماجرا و ماجرای عصر در سال ۱۴۰3، این بار نوجوانان 
فولادی در قالب برنامه ای جدید با عنوان »ماجرای قهرمان من« پا به عرصه فرماندهی و 

مسئولیت پذیری می گذارند.
در حاشیه این برنامه که روز پنج شنبه ۱9 تیرماه برگزار شد، محمد سامونی، رئیس امور فرهنگی 
مدیریت ارتباطات فولاد مبارکه در این باره گفت: فرزندان نوجوان ۱2 تا ۱۸ساله خانواده فولاد، 
پس از استعدادیابی در فصل های گذشته، انتخاب پروژه ای متناسب با علایق خود و حضور در 
کنون آماده اند تا گام بلندتری بردارند و به صورت  جلسات آنلاین و حضوری برای مهارت ورزی، ا

حرفه ای تر در زمینه تخصصی موردعلاقه شان فعالیت کنند.
افتتاحیه ایـن دوره بـا حضـور شـرکت کنندگان فصل هـای پیشـین، روز پنج شـنبه ۱9 تیرماه 
در محـل سـاختمان نگیـن سپاهان شـهر در دو سـانس مجـزا ویـژه دختـران و پسـران برگـزار 

شـد. همچنیـن قـرار اسـت در پنـج شـب از مراسـم روضـه خانوادگـی گـروه فـولاد مبارکه کـه از 
تاریخ 2۵ تـا 29 تیرماه در دانشـگاه اصفهـان برگزار می شـود، این برنامـه ادامه یابـد. این پنج 
شـب فرصتـی اسـت بـرای حضـور مخاطبـان جدیـدی کـه در صـورت تمایـل، می تواننـد بـه 

ایـن دوره بپیوندنـد.
کتشافی جهان رازگونه انسان« است، بستری  وی افزود: ماجرا که مخفف عبارت »مأموریت ا
نوآورانه بــرای نوجوانان ۱2 تا ۱۸ ســاله فــولادی فراهم کــرده تا در کنار همســالان خــود، بر پایه 
اســتعدادها و توانمندی های شــخصی، در قالب بــازی، تولیــد محصول، جلســات رهیاری و 

فعالیت های گروهی، با موضوعات مهم تربیتی و هویتی آشنا شوند.
این برنامه با همت امور فرهنگی مدیریــت ارتباطات گروه فــولاد مبارکه طراحی و اجرا شــده و 

کنون با حضور قریب به ۸۰۰ نوجوان و با استقبال چشمگیر مخاطبان روبه رو بوده است. تا

ماجرای »قهرمان من«، آغاز فصل جدید برنامه های نوجوانان فولاد مبارکه

جادویى«  »ساعت  انيميشن 
کودکانه  یکی(؛ سفری  تار )سفر به 

یخ و سنت به دل تار

      محمد رضا جعفری      وحید مومن زاده


